
طرف مقابل، توان اصلاح طلبان و تحولات اصلاح طلبان 
را ندید یا نادیده گرفت و تاثیرگذاری سه گانه خاص هاشمی 
روحانی و خاتمی را باور نکرد؛ سه گانه ای که از این پس توان 
تاثیرش به مراتب بیشتر خواهد شد. حالا دیگر می توان از 
»رشد سیاسی اصلاح طلبان« سخن گفت و آن را تحلیل کرد؛ 

موضوعی که حتی سال ۹۲ نمی شد به راحتی از آن سخن 
گفت؛ چه آنکه سال ۹۲ استثنائی بود در تاریخ اصلاح طلبی 
و کسی استثناء را تحلیلی قاعده وار نمی کند؛ انتخابات سال 
۹۴ و تصمیم اصلاح طلبان برای بقای سیاسی یک قاعده بود؛ 

قاعده ای که بار دیگر تکرار شد...

آیت الله سید محمد غروی:

اصولگرایان چوب 
تندرو ها را خوردند

 نباید دایره ضد انقلاب را وسیع کرد
 مدام تقصیرها را به گردن دیگران نیندازیم

پنجشنبه - سیزدهم اسفندماه  1394 - بیست و سوم جمادی الاول  1437 -  سال هجدهم - شماره  3955 - قیمت 500 تومان

علی مطهری: 

همه اصولگرای اصلاح طلب باشیم

زمان واریز یارانه نقدی اسفندماه

رئیس ستاد انتخابات کشور : 

انتخابات بدون تنش و حاشیه خاصی برگزار شد 

سه گانه ای که تاثیرگذار بود

تغییر تاکتیک اصلاح طلبان
 اشتباه محاسباتی اصولگرایان
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روزنامه صبح ایران

»جامعتین« یا »خبرگان مردم«

پیـروز 
انتخابات خبرگان 

کیست؟

از شهر طلاق و اعتیاد تا وامداران زر و زور و تزویر

واکنش های 
توهین آمیز به ترکیب 

منتخبان مردم
بدیهی است که همه کاندیداها به مجلس راه پیدا نمی 
کنند و اساسا فلسفه برگزاری انتخابات این است که مردم 
سرنوشت خود را تعیین کنند. در انتخابات اخیر، ترکیب 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی نسبت به دوره های 
پیش تغییرات محسوسی دارد. راه نیافتن 1۹8 نماینده 
مجلس نهم به مجلس دهم قطعی شده و حدود یک سوم 
از کسانی که در مجلس دهم بر کرسی  های سبز پارلمان 

تکیه می زنند، اصلاح طلب هستند.
در برابر این تغییرات، واکنش های محترمانه ای صورت 
گرفت، به عنوان مثال احمد توکلی، نماینده اصولگرای 
مجلس از مردم تشکر کرد که او را از بار سنگین وکالت 

رهایی بخشیده اند...

 از میان کاندیداهای معرفی شده در لیست »خبرگان 
مردم« که بعنوان لیست مورد حمایت آیت الله هاشمی به 
مردم معرفی شده بود، ۵۲ نفر به مجلس خبرگان رهبری 

راه یافته اند. 
بی شک می توان پیروز بزرگ انتخابات مجلس خبرگان 
را همین لیست دانست، چون با وجود تمام بی اخلاقی ها و 
حملات نا جوانمردانه علیه »خبرگان مردم«، باز هم اکثریت 
قاطع با این لیست بود. به صورتی که تنها در تهران نفر آخر 
جز این لیست نبود. در سرتاسر ایران هم ۵۲ نفر از لیست 

خبرگان مردم وارد مجلس 88 نفره خبرگان شده اند. 
انتخابات  اگر بگویم پیروز بزرگ  پس اغراق نیست 
خبرگان این دوره شخص آیت الله هاشمی رفسنجانی 
است. کسی که در انتخابات ریاست جمهوری با رویکرد 
حمایتی خود زمینه را برای رئیس جمهور شدن حسن 
روحانی ایجاد کرد، اکنون کلیدی ترین نقش را در تشکیل 

مجلس خبرگان دوره پنجم را داشته است. 
آیت الله هاشمی رفسنجانی علاوه بر اینکه توانست 
در صدر جدول منتخبین پایتخت قرار بگیرد، بیش از دو 

میلیون و سیصد هزار رأی، مردم را کسب کند...

آیت الله مکارم شیرازی، با بیان این که »مجلس آینده تاثیرگذار، توانمند و متوازن و 
متعلق به همه جناح ها خواهد بود« گفت: امیدواریم نمایندگان به قول هایی که به مردم 

داده اند جامه عمل بپوشانند. 
 این مرجع تقلید در درس خارج خود در مسجد اعظم قم، افزود: انتخابات با 
استقبال پرشور مردم و نظم و آرامش کامل پایان یافت و ملت از این آزمون 
تاریخی سربلند بیرون آمد، اکنون نوبت تلاش برای حل مشکلات است. 
آیت الله مکارم شیرازی برای حفظ این نعمت رعایت اموری را لازم 
دانست و گفت: نتیجه انتخابات مجلس شورای اسلامی برخلاف آنچه 

برخی می پندارند کاملا به سود کشور و نظام است، زیرا مردم با هوشیاری کامل، معتدل های 
طرفین را از هر دو جناح پذیرفتند و در مجموع ضریب خطا کم بود. این استاد برجسته 
درس خارج حوزه علمیه قم تاکید کرد: طعنه زدن گروه ها به همدیگر سزاوار نیست، جشن 
گرفتن درست نیست، جشن متعلق به مردم است؛ این کارها فاصله ها را بیشتر می کند و 
کینه هایی بوجود می آورد. وی با تاکید بر این که »باید به همه ملت تبریک گفت« خاطرنشان 
کرد: بر فرض که فرد یا گروهی از نتایج ناراحت باشند باید به آرای مردم احترام بگذارند و 
همگی برای حل مشکلات دست به دست هم دهند؛ مشکلات به قدری زیاد است که جز با 

مشارکت جمعی حل نخواهد شد...

آیت الله مکارم شیرازی: 

همه باید به آرای مردم احترام بگذارند 
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چه کسی  بر 
کرسی  ریاست مجلس 

تکیه خواهد زد؟
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در نظر دارد نسبت به فروش ۲ دستگاه خودروی سواری 

پیکان مدل 76 و 7۹ را از طریق مزایده حضوری )حراج( 

اقدام نماید.

لذا کلیه متقاضیان محترم می توانند از تاریخ درج آگهی 

نوبت دوم به مدت 10 روز در ساعات اداری جهت بازدید و 

دریافت برگ شرایط عمومی مزایده به سازمان کشتارگاه 

صنعتی شهرداری قم واقع در قم کیلومتر 6 جاده اراک، 

جنب امامزاده سید جمال )ع(، مراجعه و یا جهت کسب 

اطلاعات بیشتر با شماره تلفن های 3-38867۵31 تماس 

حاصل نمایند. 

ضمناً هزینه کارشناسی، نشر آگهی و کسور قانونی به 

عهده برنده مزایده می باشد.

در نظر دارد از طریق شرکت های واجد صلاحیت نیروهای 

انسانی مورد نیاز سال 13۹۵ خود را به شرح ذیل تامین نماید.

1 - تامین 6 نفر نگهبان )از طریق شرکت هایی که دارای 

مجوز فعالیت در امور خدمات انتظامی و حفاظتی می باشند(. 

۲ - تامین ۲0 نفر نیروهای خدماتی )از طریق شرکت های 

خدماتی(

لذا کلیه متقاضیان شرکت در مناقصه می توانند جهت اخذ 

فرم شرایط و اسناد مناقصه بعد از آگهی نوبت دوم از تاریخ 

۹۵/1/1۵ تا پایان روز ۹۵/1/18 در ساعات اداری آدرس قم: 

کیلومتر 6 جاده اراک، جنب امامزاده سید جمال )ع(، سازمان 

کشتارگاه صنعتی شهرداری قم مراجعه نمایند. 

ضمناً هزینه نشر آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد.

اطلاعات  کسب  جهت   38867۵31-۲ تلفن های  شماره 

بیشتر اعلام می گردد. 

سازمان کشتارگاه صنعتی 
شهرداری قم

سازمان کشتارگاه صنعتی 
شهرداری قم

روابط عمومی سازمان کشتارگاه صنعتی شهرداری قم روابط عمومی سازمان کشتارگاه صنعتی شهرداری قم

آگهی مزایده حضوری)حراج(- نوبت دوم آگهی مناقصه )تامین نیروی کار(- نوبت اول

بحث داغ ریاست و تغییر 100درصدی نواب رئیس! 
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آفت های یک پیروزی
هفتم اسفند 1394 حماسه ای بود بی نظیر در تاریخ 
انقلاب اسلامی. مردم عزیزمان با نمایش زیبای وحدت و 
همگرایی و فراخوان یاران و دوستان انقلابی با فرصت پیش 
آمده، پای صندوق های رأی شتافتند و برای چندمین بار 
ندای به حق خود را به گوش مقامات نظام و نیز جهانیان 

رسانیدند. مردمی که سختی های فراوان سالهای اخیر را به جان خریدند، دوباره پای در 
میدان گذاشتند تا نه تنها از نمایندگان شان دفاع کنند، بلکه به شیوه ای دمکراتیک و مدنی 

مطالبات به حق سیاسی خود را به نمایش بگذارند.
در سویی دیگر، پیروز این میدان و در حال حاضر لیست امید است که توانست با دست 
خالی 30 کرسی تهران و 40 درصد کرسی های سراسر کشور را بدست آورد. اصلاح طلبان، 
اصولگرایان منطقی و میانه رو و اعتدالیون دست در دست هم قادر شدند بار دیگر علاوه بر 

یک بازی جوانمردانه و اخلاقی امید را به خانه های مردم عزیزمان باز گردانند.
بعد از این پیروزی شیرین، شاید اشارات و تذکراتی چند نیز لازم به یادآوری باشد؛ اگر 
چه سه جناح به خوبی و با توجه به تجربه های گذشته به خصوص دورۀ اصلاحات با مفاهیم 

ارایه شده حتما و لزوماٌ آشنا هستند.
اول اینکه، از آفت هایی که پیروزی های بی برنامه و فوری در ایران با آن روبروست، 
اختلافات فوری بعد از کسب موفقیت است. این پیروزیها که از طریق سیستماتیک 
)حزب، مبارزات حزبی و تربیت حزبی( صورت نمی پذیرد، غالبا فرجام خوبی ندارد و نوعی 

اختلافات درونی را به همراه دارد.
در غرب که سیستم سیاسی، حزبی است معمولا ائتلاف احزاب بزرگ با گسستگی 
همراه است. چنانچه در کشورهایی مانند انگلیس و آلمان ائتلاف احزاب بزرگ ملی اگر 
صورت هم گرفته باشد، با نوعی کندی دولت و یا گسست احزاب پایان می پذیرد. این 
لیست مشترک در ایران که به ندرت در ایران سابقه داشته است، می تواند به سرنوشت 

ائتلاف های احزاب بزرگ اروپایی دچار گردد.
به نظر میرسد ساکنان جدید بهارستان میبایست با این پدیده، مبارزه کنند، چرا که به 
جد مردم کاری بی سابقه کردند و بازتاب گستردۀ این نمایش زیبا به خوبی عیان است. از 
این رو ساکنان جدید بهارستان این بار باید با درایت امید را در دل این توده عظیم مردمی 

حفظ کنند.
دوم اینکه، مردم وظیفه شان را به خوبی ادا کردند و حال به صورت کامل و جامع نظاره 
گر حرکات و عمل منتخبین خود هستند. منتخبینی که حتی در شرایط عادی هرگز 
درهای بهارستان را به روی خود گشوده نمی دیدند؛ نه برای سیاسی گری که نمایندگان 
قبلی به غایت از آن بهره داشتند؛ بلکه امروز وظیفه دارند برای شکستن معضلات داخلی و 

حصرهای خارجی هر چه در توان دارند، بسیج کنند.
امروز به همت واسعه دولت گذشته، وضعیت اقتصادی مملکت و مردم بسیار اسفبار 
است و این کشور در حال حاضر بالقوه ثروتمند و بالفعل فقیر و نیازمند شده است. اصلاح 
وضعیت تولید، تورم، رشد اقتصادی و معیشت مردم و ... که مثنوی هفتاد من کاغذ خواهد 
شد اگر به تصویر کشیده شود، حل آن عزمی راسخ و دلی دریا وار را می طلبد. سخن آخر 
اینکه باور کنیم که نیازمندیم و باید دست در دست یکدیگر در جهات مختلف قدم نهیم. 

دولت روحانی امروز تنهاست.
و در نهایت اینکه شاید این بار بتوانیم این تصور را حاکم کنیم که اکثریت گروه مقابل؛ 
امروز و بعد از انتخابات، می توانند دوستان همراه و همرزم ما در جاده ناهموار توسعه متقابل 
باشند. قاعدتاً از گروهی اقلیت که با تند روی فقط زور را تنها سلاح خود میدانند انتظاری 
جز خراب کاری و ایجاد ترس نمی شود داشت، ولی روی سخن با آنهائی است که در 
نهایت به دمکراسی به عنوان راه نجات این مملکت گوشه چشمی دارند و اگر چه در بینش، 
متفاوت می اندیشند ولی در عمل ائتلاف را راه حل غائی متصورند ... در عمل این پیروزی 

از آن ملت ایران با همه سلایق و علایق است.
لذا امروز قبول کنیم که دولت، دولت فراگیر است و مجلس، مجلس فراگیر است. دست 
یاری مان را به سوی آنها دراز کنیم و جناح ها و گروهها اعم از بازنده و برنده به جای کینه، 

عشق را به مردم و سرزمین خود هدیه کنند.
با این چشم انداز تلاش کنیم این بار همگی با هم ایرانی سربلند، مستقل و مستعد و 

مسلمان را به نمایش بگذاریم؟ به امید فردایی روشن.
* سفیر پیشین ایران در آلمان، کارشناس مسائل اروپا

رییس جمهوری در پیامی به وزیر کشور:

انتخابات، افق تازه ای از »همدلی ملت و دولت« 
را به نمایش گذاشت

رییس جمهوری در پیامی به وزیر کشورخاطرنشان کرد: برگزاری سالم و قانونمند 
انتخاباتی پرشکوه در جمعه 7 اسفند سال 1394 که برگ زرین دیگری بر کارنامه مردم 
سالاری دینی افزود و افق تازه ای از »همدلی ملت و دولت« را به نمایش گذاشت، شایسته 

شکر و سپاسگزاری است.
متن پیام حجت الاسلام و المسلمین دکتر حسن روحانی خطاب به دکتر رحمانی 

فضلی وزیر کشور به این شرح است:
جناب آقای دکتر رحمانی فضلی  

وزیر محترم کشور
برگزاری سالم و قانونمند انتخاباتی پرشکوه در جمعه 7 اسفند سال 1394 که برگ 
زرین دیگری بر کارنامه مردم سالاری دینی افزود و افق تازه ای از »همدلی ملت و دولت« 

را به نمایش گذاشت، شایسته شکر و سپاسگزاری است.
تلاش های ارزشمند شما و استانداران و فرمانداران سراسر کشور در کنار هیأت های 
اجرایی که از ماه ها قبل با برنامه ریزی همه جانبه، مقدمات لازم را آماده کردید و با سعه 
صدر و قانونگرایی؛ زمینه ثبت نام فراگیر و انتخابات رقابتی را فراهم آوردید؛ و با همکاری 
خیل عظیمی از مسئولان صندوق ها و ناظران و بازرسان، امنیت لازم و اطمینان خاطر ملت 
و افزایش اعتماد عمومی را حاصل نمودید، کاری بزرگ و قابل تقدیر از دیدگاه مردم آگاه و 
فهیم کشور بود. ملت شریف ایران هم علیرغم برخی محدودیت ها که در احراز صلاحیت ها 
پیش آمد با حضور پرشکوه خود حماسه آفرید و اعتماد خود به صندوق رأی را با گسترش 
مشارکت خود به جهانیان نشان داد. برای تداوم این حضور پربرکت و حرکت مبارک، باید 
نقاط قوت و ضعف آن را شناخت و بهبود بخشید. تجربیات حاصل از مراحل مختلف این 
انتخابات، می تواند سرمایه مناسبی برای اصلاح و تکمیل قوانین و مقررات مربوط شود تا با 
افزایش شفافیت و پاسخگویی در همه مراحل، مردم و نامزدها اجرای دقیق و کامل قانون را 
شاهد باشند و با جامعیت قانون و مقررات، راه اعمال سلیقه های شخصی را به طور کامل 
ببندد. از شما و همه همکاران با ایمان و پرتلاشتان در وزارت کشور و دیگر دستگاه ها و 
نهادها به ویژه وزارت آموزش و پرورش، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات و نیروی انتظامی 
تشکر می کنم و برایتان از درگاه خداوند توفیق بیشتر برای خدمات اثربخش تر به ملت 

بزرگ و صبور ایران را مسألت دارم.
حسن روحانی / رییس جمهوری اسلامی ایران

علی مطهری: 

همه اصولگرای اصلاح طلب باشیم
منتخب مردم تهران با تاکید بر این که دیوار کشی میان اصلاح طلب و اصول گرا را قبول 

ندارم، گفت: همه باید هم اصول گرا و هم اصلاح طلب باشند.
علی مطهری سه شنبه شب گذشته در برنامه گفتگوی ویژه خبری  در رابطه با 
انتقاد برخی ها مبنی بر غیرقابل پیش بینی بودن نتیجه انتخابات مجلس دهم  در 
برخی از حوزه ها اظهار داشت: این که نتیجه انتخابات غیرقابل پیش بینی بود موضوع 
غیرقابل انکاری نیست و صاحب نظران و کسانی که در متن انتخابات حضور داشتند 
گمان می کردند که حداکثر 20 نفر از سوی اصلاح طلبان و 10 نفر نیز از فهرست 

اصول گرایان در تهران رای بیاورد.
وی با بیان این که نتیجه انتخابات در تهران برای بنده نیز غیرمنتظره بود، تصریح کرد: 
البته نتیجه انتخابات در شهرستان ها تا حدودی قابل پیش بینی بود. منتخب مردم تهران 
در مجلس دهم در تشریح علت غیرقابل پیش بینی بودن نتیجه انتخابات در تهران بیان 
داشت: نتیجه انتخابات در تهران مقداری به رفتارهای انتخاباتی گروه های مختلفی که 
در عرصه انتخابات وجود داشتند برمی گردد که سبب شد تا حدودی حساسیت مردم 
برانگیخته شود البته برخی تخریب هایی که در عرصه انتخابات صورت گرفت و برخی 
لیست ها، لیست انگلیسی نامیده شدند و اتهام ارتباط و پیوند با خارج به آنها زده شد و همین 
سبب شد که مردم عکس العملی در این رابطه نشان دهند؛ البته حضور برخی شخصیت 
های سیاسی که از لیست اصلاح طلبان و حامیان دولت حمایت می کردند نیز در نتیجه 

انتخابات بی تاثیر نبوده است.
مردم به نظام اعتماد دارند

مطهری در ادامه برنامه با اشاره به این که مردم به نظام اعتماد دارند و رایشان محفوظ 
است، گفت: نظام امانت رای مردم را حفظ می کند لذا رای مردم در مسیر سیاسی و 

اقتصادی کشور تاثیرگذار است.
وی در پاسخ به سوال دیگری پیرامون ترکیب مجلس دهم گفت: هنوز نمی توان حکم 
صادر کرد که آیا اکثریت با اصول گرایان یا اصلاح طلبان و یا مستقل ها است. مطهری با 
اشاره به اینکه طیف بندی بر عملکرد مجلس تاثیرگذار است، خاطرنشان کرد: این طیف 
بندی ها فراکسیون ها را تشکیل می دهد که تصمیمات آنها بر مجلس تاثیر می گذارد. 
منتخب مردم تهران با تاکید بر این که دیوار کشی میان اصلاح طلب و اصول گرا را قبول 
ندارم، گفت: همه باید هم اصول گرا و هم اصلاح طلب باشند. وی همچنین گفت: اصول، 
اصول گرایی اصلاح طلبی است لذا هر اصلاح بر اساس اصول و مبنایی صورت می گیرد. 
مطهری با اشاره به این که معتقدم نیاز به جریان سومی در کشور است، گفت: برخی نقاط 
ضعف نیز در اصول گراها وجود دارد مثلًا این که توجه کافی به حقوق شهروندی  ندارند و 
یا این که در اصلاح طلبان برخی از مسائل فرهنگی دچار تسامح و تساهل می شود. منتخب 
مردم تهران افزود: مشارکت بالا و خوب مردم در انتخابات به جایگاه کشور در دنیا کمک 
می کند لذا این مشارکت سبب ارتقا کشور در دنیا خواهد شد. وی اولویت مجلس دهم 
را در بهبود وضع اقتصادی و مشارکت موثر دانست و عنوان کرد: یکی از راه های خروج 
کشور از رکود اقتصادی سرمایه گذاری خارجی است لذا مشارکت بالا تاثیر خوبی در اوضاع 

کشور خواهد داشت.
سیاست داخلی باید اولویت مجلس دهم باشد

مطهری با اشاره به اینکه خروج از رکود و ایجاد رونق اقتصادی در شعارهای انتخاباتی 
مطرح بود، افزود: اولویت مجلس دهم باید توجه به سیاست داخلی باشد. منتخب مردم 
تهران با اشاره به اینکه مجلس باید متعادل و متوازن باشد، گفت: مجلس دهم باید به 
اقتصاد مقاومتی توجه ویژه ای داشته باشد لذا محور اقتصاد مقاومتی توجه به توانایی ها 
و استعدادهای داخلی است. وی افزود: نمی توانیم آرمان هایی همچون آرمان فلسطین 

برداریم.

محمد رضا باهنر:

برنامه ششم در مجلس دهم بررسی می شود
نایب رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه با شرایط بوجود آمده برنامه ششم 
توسعه در مجلس دهم بررسی خواهد شد، گفت: مجلس و دولت می توانند با یکدیگر تفاهم 
کنند که در سال 95 دولت تا زمان تصویب برنامه ششم با احکام برنامه پنجم کار را ادامه 

دهد و پس از آن ادامه سال با احکام برنامه ششم پیش رود.
محمدرضا باهتر در گفت و گو با جماران درباره زمان و چگونگی بررسی برنامه شم 
توسعه در مجلس، اظهار کرد: قانون برنامه پنجم در پایان سال 94 مهلتش به اتمام می رسد 
و مطلوب این بود که تا قبل از پایان سال برنامه ششم را تصویب کنیم. وی ادامه داد: اما 
دولت به دلایلی که برخی از این دلایل مسموع و برخی هم قابل توجیه نیست، لایحه را دیر 
به مجلس فرستاد و حتی عنوان لایحه هم قوانین لازم برای اجرای برنامه ششم  و نه لایحه 
برنامه ششم توسعه بود. نایب رییس مجلس که در این دوره از انتخابات بعد از شش دوره 
حضور متوالی در مجلس کاندیدا نشد، تصریح کرد: البته ما در مجلس از قبل برنامه ریزی 
کرده بودیم که تا قبل از پایان مجلس نهم، لایحه را بررسی کنیم، ولی اکنون در وضعیت 
موجود دو راه بیشتر نداریم. باهنر افزود: نخست آنکه مجلس خودش برنامه ای بنویسد که 
اولا کار سختی است و در این فرصت کوتاه شدنی نیست و ثانیا خیلی مطلوب نیست و 
بهتر است که لایحه دولت در مجلس بررسی و تصویب شود. وی عنوان کرد: با این وضعیت 
ما باید صبر کنیم تا مجلس دهم برنامه ششم را بررسی و تصویب کند که در این صورت 
عملا در سال 95 مدتی را بدون قانون برنامه باید سر کنیم. البته قانون برنامه مانند قانون 
بودجه نیست که اگر تصویب نشود دست دولت بسته شود و بنابراین منعی ایجاد نمی کند. 
نایب رئیس مجلس تاکید کرد: باتوجه به توضیحات ارائه شده، دولت و مجلس می توانند با 
یکدیگر تفاهم کنند که در سال 95 دولت تا زمان تصویب برنامه ششم با احکام برنامه پنجم 

کار را ادامه دهد و پس از آن ادامه سال با احکام برنامه ششم پیش رود. 

امیر عباس سلطانی:

دولت مانع تاثیر پول های کثیف در انتخابات شد 
 یک نماینده مجلس نهم گفت: خوشبختانه با تلاش هیات های اجرایی و دولت، 

پول های کثیف تاثیری در انتخابات نگذاشت و جلوی اینگونه مسائل گرفته شد.
امیرعباس سلطانی در گفت وگو با ایلنا با اشاره به ورود پول های کثیف به انتخابات، اظهار 
داشت: خوشبختانه با تلاش هیات های اجرایی و دولت، پول های کثیف تاثیری در انتخابات 
نگذاشت و جلوی اینگونه مسائل گرفته شد اما متاسفانه در برخی حوزه انتخابیه کوچک 
همچون بروجن پول های کثیف تاثیرگذار بود و در چند مورد دیده شد که هر شناسنامه از 

130 تا 150 هزارتومان خرید و فروش می شد.
نماینده مردم بروجن ضمن تایید خبر تهیه لیست انتخاباتی 70 نفره در استان های 
غربی برای تغییر نتیجه انتخابات اظهار کرد:  هنگامی که تمامی جریان ها در این راستا 
تلاش کنند که به هر شکل مانع از رای آوردن یک نامزد انتخاباتی خاص شوند، می توان 
دریافت که یک برنامه مهندسی انتخابات منجسم به اجرا در آمده و این برنامه در برخی 
از حوزه های انتخابیه موفقیت آمیز بود؛ بماند که در اکثر حوزه های انتخابیه پروژه مهندسی 

انتخابات شکست خورد.
رئیس کمیته پیگیری پرونده بابک زنجانی در مجلس نهم همچنین در پاسخ به 
این سوال که چرا هر دو عضو کمیته پیگیری بابک زنجانی به مجلس راه نیافتند، گفت: 
پیگیری هایی که در خصوص پرونده زنجانی انجام دادیم، در این مسئله موثر بوده  است و 
در آن منطقه به گونه ای برای تخریب ما هزینه شد که ما موفق به ورود به مجلس نشویم.

آیت الله مکارم شیرازی: 

همه باید به آرای مردم احترام بگذارند 
آیت الله مکارم شیرازی، با بیان این که »مجلس آینده تاثیرگذار، توانمند و متوازن و متعلق 
به همه جناح ها خواهد بود« گفت: امیدواریم نمایندگان به قول هایی که به مردم داده اند 

جامه عمل بپوشانند. 
به گزارش ایسنا ، این مرجع تقلید در درس خارج خود در مسجد اعظم قم، افزود: 
انتخابات با استقبال پرشور مردم و نظم و آرامش کامل پایان یافت و ملت از این آزمون 

تاریخی سربلند بیرون آمد، اکنون نوبت تلاش برای حل مشکلات است. 
آیت الله مکارم شیرازی برای حفظ این نعمت رعایت اموری را لازم دانست و گفت: نتیجه 
انتخابات مجلس شورای اسلامی برخلاف آنچه برخی می پندارند کاملا به سود کشور و 
نظام است، زیرا مردم با هوشیاری کامل، معتدل های طرفین را از هر دو جناح پذیرفتند و 

در مجموع ضریب خطا کم بود. 
طعنه زدن ها سزاوار نیست 

این استاد برجسته درس خارج حوزه علمیه قم تاکید کرد: طعنه زدن گروه ها به همدیگر 
سزاوار نیست، جشن گرفتن درست نیست، جشن متعلق به مردم است؛ این کارها فاصله ها 

را بیشتر می کند و کینه هایی بوجود می آورد. 
وی با تاکید بر این که »باید به همه ملت تبریک گفت« خاطرنشان کرد: بر فرض که 
فرد یا گروهی از نتایج ناراحت باشند باید به آرای مردم احترام بگذارند و همگی برای حل 
مشکلات دست به دست هم دهند؛ مشکلات به قدری زیاد است که جز با مشارکت جمعی 

حل نخواهد شد. 
آیت الله مکارم شیرازی تاکید کرد: امیدواریم دولت محترم با نیرویی که از انتخابات 
می گیرد بتواند بر این مشکلات فائق آید. وی در ابتدای جلسه درس خارج خود با استناد 
به حدیثی از حضرت رسول اکرم)ص( به تبیین آفات نعمت ها پرداخت و با بیان این که 
»تمام نعمت های الهی ممکن است، آفاتی داشته باشد که باید مراقب آن بود« یادآور شد: 
علم، ثروت، شهرت و مقبولیت و جمال هر کدام آفاتی دارد که انسان باید مراقب باشد و الا 

نعمت تبدیل به نقمت می شود. 

38 درصد مجلس خبرگان تغییر کرد؛

روحانیون جامانده از خبرگان پنجم
با حضور 32 چهره جدید در پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری، ترکیب این مجلس 

نسبت به دوره چهارم با تغییری 38 درصدی مواجه خواهد شد.
به گزارش ایسنا، انتخابات پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری جمعه 7 اسفند با 
مشارکت 62 درصدی مردم ایران در 31 حوزه انتخابیه کشور برگزار شد و 88 نماینده این 
نهاد ناظر بر رهبری انتخاب شدند. به دلیل اضافه شدن استان البرز به حوزه های انتخابیه، 
مجلس خبرگان جدید دو کرسی نسبت به مجلس قبلی بیشتر خواهد داشت )88 نماینده( 
و با انتخاب 32 نماینده جدید، ترکیب خبرگان پنجم 38 درصد نسبت به خبرگان چهارم 

)86 نماینده( تغییر خواهد کرد.
از میان نمایندگان دوره چهارم، 13 نفر از آن ها در دوره جدید کاندیدا نبودند، 9 
نفر در طی این دوره فوت شدند و 10 نفر نتوانستند به پنجمین دوره مجلس خبرگان 

راه یابند.
تهران با داشتن 7 نماینده جدید )از 16 کرسی( تغییری 44 درصدی را در ترکیب 
خبرگان خود به وجود آورده و کرمانشاه )2 کرسی(، کردستان )2 کرسی(، لرستان )2 
کرسی( و هرمزگان )یک کرسی( با تغییر 100 درصدی نمایندگانشان شاهد بیشترین 

تغییرات بوده اند.
نمایندگان بوشهر، چهارمحال وبختیاری، خراسان جنوبی، خراسان شمالی، سمنان، 
سیستان و بلوچستان قم، کهگیلویه و بویراحمد، گلستان و یزد هیچ تغییری نسبت به 

دوره چهارم نداشته اند.
اصغر معصومی )خراسان رضوی(،  واعظ طبسی )خراسان رضوی(، علی  عباس 
رضا استادی مقدم )تهران(، سید محسن خرازی )تهران(، سید محمد واعظ موسوی 
)آذربایجان شرقی(، حسن نمازی )آذربایجان غربی(، سید ابراهیم سید حاتمی )اردبیل(، 
سید مجتبی طاهری )ایلام(، محمد تقی واعظی )زنجان(، سید علی محمد دستغیب 
)فارس(، محمد صادق حائری شیرازی )فارس(، هادی باریک بین )قزوین( و عباس 
محفوظی )گیلان( از نمایندگان دوره چهارم به حساب می آیند که در دوره پنجم 

کاندیدا نبودند.
همچنین علی مشکینی، محمد رضا مهدوی کنی و محمد محمدی گیلانی از تهران، 
ابوالقاسم خزعلی از خراسان رضوی،  حسام الدین مجتهدی از کردستان، حسین معصومی 
زرندی از کرمانشاه، مختار امینیان از گیلان، سید حسن طاهری خرم آبادی از لرستان و 
سید صابر جباری از مازندران نمایندگان دوره چهارم بودند که در طول دوران نمایندگانی 

دار فانی را وداع گفتند و نتوانستند در دوره پنجم حضور داشته باشند.
محمد یزدی، محمد تقی مصباح یزدی و محمد باقر باقری کنی در تهران، حسن 
آقاشریعتی نیاسر در اصفهان، علی فلاحیان در خوزستان، عبدالرحمان خدایی در کردستان، 
حسن ممدوحی در کرمانشاه، سید محمد تقی شاهرخی در لرستان، غلامعلی نعیم آبادی 
در هرمزگان و علی رازینی در همدان نیز از نمایندگان دوره چهارم خبرگان هستند که 

نتوانستند برای دوره پنجم آرای لازم را کسب کنند.
همچنین اکبر هاشمی رفسنجانی )تهران( با کسب 2 میلیون و 301 هزار و 492 رای 
بیشترین آرا را به خود اختصاص داده، محسن اسماعیلی )تهران( اولین و تنها نماینده 
مکلای خبرگان و سید روح الله صدرالساداتی )هرمزگان( با 32 سال سن جوان ترین نماینده 

این دوره از مجلس خبرگان رهبری هستند.

یادداشت

اخبــار

اسلامی گفت:  رئیس مجلس شورای 
اکنون بحران های منطقه ای در وضعیتی 
قرار دارد که اگر برای حل آن به یک مکانیزم 
واحد دست پیدا نکنیم، شرایط حادتری را 

شاهد خواهیم بود.
به گزارش خانه ملت، دکتر علی لاریجانی 
صبح دیروز در دیدار با لازار کومانسکو وزیر 
امور خارجه رومانی با اشاره به توافقات هسته 
ای صورت گرفته میان ایران و 1+5 تصریح 
کرد: مدتی است که از امضای توافق نامه 
هسته ای می گذرد و در این مدت ایران 
به تمام تعهدات خود عمل کرده است، اما 
متاسفانه هنوز از طرف مقابل این تعهدات به 
طور کامل اجرایی نشده است. رئیس مجلس 
شورای اسلامی با اشاره به ادامه روند تحریم 
در مبادلات بانکی، اظهار داشت: پیش زمینه 
انجام مراودات اقتصادی و تجاری میان ایران 
و کشورهای دیگر، تسهیل در مبادلات و امور 
بانکی است که این امر هنوز در حد مطلوب 
صورت نگرفته و امیدوارم که این مشکل هر 
چه سریع تر برطرف شود. لاریجانی با اشاره 
به انتخابات پارلمانی پیش روی در رومانی 
گفت: با توجه به اینکه به زودی پارلمان های 
جدید هر دو کشور آغاز به کار می کنند، 

امیدوارم که بتوانند سطح روابط پارلمانی را 
برای مدت زمان طولانی تری افزایش دهند.

تامین مالی و تسلیحات 
تروریست ها باید قطع شود

همچنین در این دیدار لازار کومانسکو 
از سفر  رومانی گفت: هدف  وزیر خارجه 
من به ایران این است که پیام های دوستی 
مسئولان  و  وزیر  نخست  رئیس جمهور، 
کشور رومانی را به شما ابلاغ کنم و امیدوارم 
که بتوانم با تصویب قطع نامه هسته ای 

وی  کنیم.  آغاز  را  روابط  از  جدیدی  دور 
اظهار داشت: همچنین تمایل دارم که ابراز 
علاقمندی اتحادیه اروپا را برای همکاری 
این  به  و  کرده  ابراز  ایران  با  بیشتر  های 
نکته اشاره داشته باشم که برای اتحادیه 
اروپا، جمهوری اسلامی ایران یک شریک 
مهم نه تنها در سطح مسائل بین المللی، 
بلکه در حل مسائل منطقه ای است. وزیر 
امور خارجه رومانی با اشاره به همراهی 50 
عضو فعال اقتصاد رومانی در سفر به ایران، 

تصریح کرد: برای مسئولان کشور رومانی، 
گسترش همکاری های اقتصادی با شما 
که  امیدوارم  و  است  اهمیت  حائز  بسیار 
بتوانیم در صنایع، آموزش و انرژی همکاری 
های خوبی با یکدیگر داشته باشیموی در 
ادامه توسعه روابط پارلمانی را یکی از راه 
های افزایش سطح روابط میان دو کشور 
برشمرد و افزود: با تشکیل مجالس جدید دو 
کشور امیدوارم بتوانیم به این مقصد برسیم. 
لازار کومانسکو خاطرنشان کرد: درخصوص 
مسائل بین المللی ما باید بتوانیم به صورت 
مرتب رایزنی هایمان را انجام دهیم تا به یک 
ثبات و امنیت در منطقه دست پیدا کنیم و 
من مطمئنم که اتحادیه اروپا از این گفت 
وگوها حمایت خواهد کرد. وی با اشاره به 
کشیده شدن ناامنی های  موجود در منطقه 
به کشورهای اروپایی، اظهار داشت: منابع 
تامین مالی و تسلیحات تروریست ها باید 
قطع شود و هیچگونه امکاناتی به آنها تزریق 
نشود و برای این کار لازم است که تمام 
کشورهای حاضر در این امر همیت سیاسی 
را داشته باشند و من مطمئنم که هیچ گزینه 
دیگری برای مبارزه با تروریسم، جز این راه 

وجود ندارد.

دکتر لاریجانی در دیدار با وزیر امور خارجه رومانی:

بحران امنیتی منطقه با مکانیزم واحد قابل حل است

رییس مجمع تشخیص مصلحت نظام 
گفت: دنیا می تواند از تجربیات ایران برای 

مبارزه با تروریسم استفاده کند.
به گزارش ایرنا از اداره کل روابط عمومی 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، آیت الله 
دیروز  صبح  رفسنجانی  هاشمی  اکبر 
)چهارشنبه( در دیدار با لازار کومانسکو 
وزیر امور خارجه رومانی با تأکید بر ظرفیت 
بالای دو کشور برای همکاری های همه 
ساله   100 سوابق  اظهارداشت:  جانبه، 
مسؤولان  اراده  همچنین  و  ها  همکاری 
آن کشور، ایجاب می کند که جمهوری 
اسلامی ایران نیز به تقویت این همکاری ها 
بکوشد. وی با یادآوری موقعیت جغرافیایی 
ایران که خطرهای تروریستی  رومانی و 
شرقی  مناطق  و  ایران  غربی  کشورهای 

اروپا را تهدید می کند، گفت: عواملی که این روزها در این 
منطقه دست به اقدامات خرابکارانه و جنایات بشری می زنند، 
می توانند همه دنیا را آلوده کنند که باید برای جلوگیری از 
آن یک برنامه همه جانبه ریخت. رییس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام با ارائه تحلیلی از شرایط ایران در نخستین سال 
های پس از پیروزی انقلاب که تروریست ها با هدف تجزیه 
ایران، شورش های کور و همچنین حذف نیروهای مؤثر در 
نظامی نوپا، امنیت کشور را مختل کرده بودند، افزود: انقلاب 
اسلامی با تکیه بر مردم، به ویژه جوانان پرشور، خیلی زود بر 
همه آن اقدامات فائق آمد و امروزه تجربه بسیار ارزشمندی 
دارد که می تواند در کم کردن خطر این گروه ها از جوامع 
انسانی مؤثر باشد و دنیا می تواند از این تجربیات استفاده 
کند. آیت الله هاشمی رفسنجانی امنیت مثال زدنی ایران 
را که در کانون کشورهای گرفتار تروریسم و نا امنی قرار 
دارد، معلول تجربیات ارزشمند سال های اول و همچنین 
وفاداری مردم به نظام دانست و گفت: یکی از شگردهای 
گروه های تروریستی، جذب جوانان ناراضی از کشورهای 

مختلف دنیاست که هر کدام از اینها در برگشت از مناطقی 
چون سوریه، عراق، لیبی، افغانستان و دیگر کشورهای بحران 
زده، می توانند عامل سرایت تفکرات افراطی باشند که البته 
یکی از راه های پیشگیری از چنین اندیشه های خطرناک، 
ایجاد اشتغال و رونق اقتصادی کشورهاست. وی با بیان این 
مطلب که »شریان اقتصادی جهان از طریق خطوط لوله 
نفت و گاز جریان دارد«، تاکید کرد: اگر جلوی تروریست ها 
گرفته نشود، دیر یا زود مسایل اقتصادی، صنعتی و تجاری 
جهان را نیز محدود و چه بسا مختل کنند. آیت الله هاشمی 
رفسنجانی، با تأکید بر این جمله که »بسیاری از مسایل در 
منطقه باید حل شود تا جامعه ی بین الملل دچار بحران های 
سیاسی و امنیتی نشود«، به اوضاع فلسطین و شرایط بسیار 
سخت حدود 8 میلیون آواره اشاره کرد و اظهارداشت: این 
مردم مظلوم، در بدترین شرایط، زندگی می کنند که جامعه 
جهانی باید برای رفع این ظلم آشکار چاره اندیشی و آینده 
نگری کند. وی ادامه داد: غرب با تحمیل کردن صهیونیست 
ها بر منطقه اسلامی، آن هم از طریق ترور، ارعاب و تهدید، 
بداند که اگر این مصیبت را علاج نکند، خطر تلافی را نمی 

توان نادیده گرفت. رییس مجمع تشخیص 
مصلحت نظام، اعتماد همه کشورها به 
همدیگر را شرط اول برنامه ریزی درست 
برای مبارزه با تروریست ها دانست و گفت: 
همه کشورها باید شرایط و مصالح جامعه 
بین الملل را در نظر بگیرند، چون آتشی که 
از طریق تروریست ها روشن می شود، دیر 
یا زود دامان تمام کشورها را خواهد گرفت. 
آیت الله هاشمی رفسنجانی خطاب به وزیر 
امور خارجه رومانی تصریح کرد: مسافرت 
جناب عالی در فرصت مناسبی انجام می 
شود که باید زمینه های همکاری واقعی 
دو کشور فراهم و به مسؤولان مربوطه در 
بخش های مختلف یادآوری و تأکید شود.

رومانی همواره حامی 
روابط ایران با اروپا است

لازار کومانسکو وزیر خارجه رومانی نیز در این دیدار، با 
تبریک موفقیت آیت الله هاشمی رفسنجانی به خاطر پیروزی 
در انتخابات مجلس خبرگان رهبری گفت: خرسندم که این 
تبریک را همراه با تبریک تصویب و اجرای برجام و تبریک 
موفقیت های ایران در جامعه بین الملل عرض می کنم که 

هر سه مورد، نشان از هوشیاری مردم ایران دارد.
وی با بیان این جمله که »حضور من در ایران برای انتقال 
اراده رئیس جمهوری، نخست وزیر و مردم کشور رومانی در 
جهت از سرگیری روابط است«، یادآور شد: رومانی آمادگی 
دارد تا براساس ظرفیت های فراوان اقتصادی، کشاورزی، 
آموزشی و مسایل منطقه ای که مورد علاقه طرفین است، 
روابطش را با ایران در عالی ترین سطح ممکن گسترش دهد.

وی خطاب به آیت الله هاشمی رفسنجانی تاکید کرد: 
به جناب عالی اطمینان می دهم که رومانی همواره حامی 
روابط ایران با اروپاست و در همه ازمینه ها و به ویژه مبارزه با 
تروریسم و توسعه علم و دانش، علاقه مند به تقویت تعاملات 

با جمهوری اسلامی ایران است.

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

 دنیا ازتجربیات ایران برای مبارزه با تروریسم استفاده کند
اخبار

سید شمس الدین خارقانی

رئیس ستاد انتخابات کشور با اشاره به مشارکت 34 میلیون مردم در انتخابات 7 اسفند 
و تعیین تکلیف 221 نماینده برای مجلس دهم اظهار کرد: 69 کرسی مجلس برای دور 

دوم باقی مانده که از بین 138 نفر این 69 نفر انتخاب خواهند شد. 
به گزارش ایسنا، محمد حسین مقیمی روز گذشته  در نشست خبری خود با اشاره به 
این که جوان ها و خانم ها حضور بیشتری در مجلس دهم دارند افزود: حدود 280 خانم در 
انتخابات شرکت کرده بودند که تاکنون 14 خانم به مجلس ورود کرده و 9 نفر هم به مرحله 
دوم راه یافتند. وی همچنین با اشاره به اینکه انتخابات بدون تنش و حاشیه خاصی برگزار 
شد و حجم بسیار کمی از شکایت وجود داشته است، افزود:  یک مورد برای خبرگان و چند 

مورد هم برای مجلس شکایت وجود دارد که ما در حال بررسی آنها هستیم. 
معاون سیاسی وزیر کشور درادامه با ابراز امیدواری از این که نمایندگان راه یافته به 
مجلس دهم اقتصاد مقاومتی را پیگیری کرده و دولت را برای حل مشکلات کشور کمک 
کنند افزود:  ستاد انتخابات کشور در ده ماه گذشته 30 جلسه برگزار کرده و دو هزار و 100 
مصوبه داشته است. حدود 900 جلسه هم در شهرستان ها برگزار شده و 6 هزار و 700 

تصمیم نیز در ستادهای استانی گرفته شده است.
رئیس ستاد انتخابات کشور همچنین با بیان اینکه 250 هزار نفر از نیروی انتظامی و 
سپاه برای برقراری امنیت حوزه ها به وزارت کشور در انتخابات اخیر کمک کردند خاطر 

نشان کرد: ارتش ، سپاه و ناجا 34 بالگرد ،4 هواپیما، و 4 شناور در اختیار ما قرار دادند. 
مقیمی همچنین گفت: سازمان ثبت احوال نیز با ما همکاری خوبی داشت و در روز 
ششم و هفتم اسفند 40 هزار و 200 شناسنامه را تعویض یا المثنی آن را صادر کرد. 

همچنین در سه ماهه اخیر نهصد هزار کارت هوشمند در اختیار مردم گرفت. 
مقیمی در ادامه با اشاره به برگزاری جلسات مختلف با احزاب در تهران و شهرستان ها 
گفت: خروجی این جلسات بازگشایی خانه احزاب ؛ تهیه منشور اخلاقی و ایجاد یک 

روحیه کار جمعی میان احزاب بود به گونه ای که امسال برخوردهای غیر اخلاقی خیلی 
کم بود.احزاب و گروه ها هم نسبت به برگزاری انتخابات شک و تردید نداشتند و با علاقه 

در انتخابات حضور می یافتند. 
به گفته ی وی امنیت بسیار خوبی در همه مناطق کشور در ایام انتخابات برقرار بود. 

مقیمی همچنین تاکید کرد: حضور پرشور داوطلبان و مردم در انتخابات نشان از علاقه 
برای حضور در انتخابات داشت که این حضور بسیار ارزشمند است ما جایی نشنیدیم که 
در ستاد انتخابات یا محل اخذ رای مشکل جدی به وجود بیاید. معاون سیاسی وزیر کشور 
در ادامه تاکید کرد: ان شاء الله انتخابات مورد تایید شورای نگهبان قرار گیرد تا ما خود را 

برای برگزاری مرحله دوم انتخابات آماده کنیم. 
واکنش مقیمی  به ادعای عدم استعفای نجفی

 رئیس ستاد انتخابات وزارت کشور همچنین  با اشاره به سمت نجفی گفت: سمتی با 
نام معاونت اقتصادی در سازمان استانداری ها وجود ندارد. مقیمی در پاسخ به سوالی در 
خصوص شبهه برخی از رسانه های اصولگرا که مدعی شده بودند نجفی نماینده منتخب 
مردم تهران در هنگام ثبت نام انتخابات مجلس در استانداری سمتی داشته است، گفت: 

اصلًا سمتی با نام معاونت اقتصادی در سازمان استانداری ها وجود ندارد.
او درباره شکایت آیت الله سجادی و درخواست او برای بازشماری آرا نیز اظهار داشت: هر 
داوطلبی که درخواستی برای بازشماری آرا و رسیدگی داشته باشد درخواست او در جلسه 

مشترک میان هیات های اجرایی و هیات نظارت مورد رسیدگی قرار می گیرد.
رئیس ستاد انتخابات وزارت کشور در خصوص اظهارات یکی از نمایندگان مجلس 
مبنی بر اینکه یکی از نهادهای نظامی در انتخابات دخالت کرده است، تصریح کرد: هرکسی 
شکایتی داشته باشد باید به فرمانداری ها ارائه دهد. آن شکایت در جلسه مشترک هیات 

نظارت و هیات اجرایی مورد رسیدگی قرار می گیرد.

رئیس ستاد انتخابات کشور : 

انتخابات بدون تنش و حاشیه خاصی برگزار شد 

عضو جامعه روحانیت مبارز می گوید 
اصولگرایان  بدنه  از  بخشی  خوردن  گره 
با پایداری ها زمینه ساز ناکامی آنها در 

انتخابات تهران شد.
حجت الاسلام سیدمهدی طباطبایی 
در گفت و گو با خبرآنلاین حضور مردم 
در انتخابات هفتم اسفند را قابل پیش بینی 
قابل تحسین دانست و گفت: حضور  و 
نشان  رای  صندوق های  پای  در  مردم 
و  نظام  راه حفظ  مردم همیشه  داد که 
دستاوردهای انقلاب را خوب می شناسند، 
همین بینش و تفکر مردم بوده است که 

تا امروز این نظام را سرپا نگه داشته است.
اینکه این حضور پرشور  بیان  با  وی 
مردم پیام هایی را به مسئولان و فضای 
سیاسی کشور مخابره کرد، گفت: مردم با 
شعارهای غلط و پیام های نادرست آشنا 
و آگاه هستند و آنها را می شناسند. این 
یک نوید خوب است که مردم به حدی از 
بلوغ سیاسی رسیدند که هوشیارانه از کنار 
شعارهای نادرست عبور می کنند و اسیر 

این شعارها نمی شوند.
عضو جامعه روحانیت مبارز با تاکید 
مسئولیت  مردم،  حضور  این  براینکه 
خاطرنشان  کرد،  بیشتر  را  مسئولان 
با حضوری که پای صندوق  کرد: مردم 
ها داشتند به مسئولان گفتند آقایان ما 
در صحنه هستیم شما کجا هستید؟ آیا 
توجهی به رفاه و معیشت ما دارید؟ آیا خبر 
از اوضاع اقتصادی و سفره های ما دارید؟ 

غفلت از معیشت و رفاه مردم
 بسیار خطرناک است

طباطبایی افزود: غفلت از معیشت و 
رفاه مردم بسیار خطرناک است. شرایط 
شرایط  اقتصادی  بعد  در  مردم  امروز 

مناسبی نیست و باید حداقل به شکل 
مقطعی اقدامی برای حل مشکلات مردم 
صورت گیرد تا کمی از فشار از روی مردم 
برداشته شود. امروز جوانان تحصیلکرده ما 
با بیکاری روبرو هستند، جوانان ما امکانات 
برای ازدواج را ندارند، مجلس باید در مسیر 
می  دلم  بردارد.  گام  این مشکلات  حل 
سوزد که وقتی انتخابات می شود اتفاقا 
همین جوانانی که ازدواج نکردند، همین 
قشری که در رفاه نیستند و تمکن مالی 
ندارد، همین جوانانی که تحصیلات بالایی 
دارند و بیکارند بیش از همه در صحنه 
حاضر هستند. اگر مسئولان غفلت کنند؛ 
یقین بدانند که این افراد منزوی می شوند 
روند.  می  کنار  مشارکت  و  صحنه  از  و 
این  ادامه  در  طباطبایی  الاسلام  حجت 
گفت وگو به ناکامی اصولگرایان در تهران 
اشاره کرد و گفت: بخشی از این ناکامی به 
اختلافی که بین خود اصولگرایان بود، باز 
می گردد. غروری که داشتند و متاسفانه 
الان هم دارند به این شرایط منتهی شد. 
متاسفانه گروه هایی از اصولگرایان گرفتار 
وی  شدند.  سست  گفتارهای  یکسری 
تصریح کرد: بخشی از اصولگرایان به خیال 
اینکه موفقیت بیشتری کسب می کنند با 
پایداری ها گره خوردند و از همین بابت 
هم آسیب دیدند. آنها باور نکردند پایداری 
ها امروز وجهه خوبی در جامعه ندارند و 
به خیال خودشان سعی کردند با نزدیک 
بیشتری  موفقیت  ها  پایداری  به  شدن 
نقطه  از همین  ولی دقیقا  کسب کنند 

شکست خوردند. 
عضو جامعه روحانیت مبارز با انتقاد از 
رویکردی که پایداری ها دارند، گفت: نکته 
خطرناک در رفتار پایداری ها این است که 

سعی می کنند با بدگویی و تهمت زدن به 
استوانه ها و چهره های با ارزش این نظام 
به  یا  کنند  محبوبیت  انقلاب، کسب  و 
موفقیتی برسند. این رفتار بسیار خطرناکی 
دیگران  و  مومن  را  خودشان  که  است 
کنند.  می  معرفی  نادرست  و  فاسق  را 
خوشبختانه مردم هم متوجه این رویکرد 
زشت و غلط  آنها شدند و پاسخ منفی به 
این گفتار دادند. طباطبایی گفت: ما باید 
پیرو خط و رویکردی باشیم که رهبری 
نظام دنبال می کنند. رهبر انقلاب فرمودند 
حتی کسانی که مخالفین نظام هستند پای 
صندوق رای بیایند. این سخن ایشان بار 
روانی مثبتی در سطح جامعه داشت. ما 
اگر قرار است در مسیری هم قرار بگیریم 
باید در مسیر گفتار و مشی رهبری باشد. 
جالب است که مردم سریع مفهوم سخنان 
رهبری را متوجه شدند ولی برخی آقایان 
نه. البته برخی بزرگواران و دوستان بودند 
که با کلام و رفتار خود زمینه را برای حضور 
فراهم  ها  صندوق  پای  مردم  باعظمت 

کردند که شخصا از آنها تشکر می کنم.
هاشمی عاقلانه بر عظمت

 رهبری می افزاید
 این چهره سیاسی اصولگرا در ادامه به 
انتخابات خبرگان هم اشاره ای کرد و گفت: 
مجلس خبرگان یک مسند مهم و بزرگ 
است، کسانی باید وارد این مجلس شوند 
باشند،  بالایی داشته  نظارت  توانایی  که 
نیست،  گرفتن  ایراد  معنای  به  نظارت 
نمایندگان خبرگان باید بر عملکرد رهبری 
و دستگاه ها و نهادهای زیر نظر رهبری 

نظارت دقیق و درست داشته باشند.
طباطبایی گفت: به جرات می گویم 
آقای هاشمی دوست دار، علاقمند، نزدیک 

و عاشق مقام معظم رهبری است. عده ای 
متوجه نیستند و هزارجور حرفهای نادرست 
می زنند درحالیکه ایشان تمام تلاش خود 
را در مسیر افزودن و حفظ عظمت رهبری 
قرار دادند؛ اما اینکار را عاقلانه انجام می 
دهند. نماینده ادوار مجلس تاکید کرد: 
مردم ما دانا و آگاه هستند، با شعار نمی 
شود آنها را دلخوش کرد، بزرگوارانی که 
در مجلس خبرگان هستند باید عاقلانه در 
مسیر حفظ عظمت رهبری حرکت کنند.  
رایی که مردم در انتخابات خبرگان دادند 
پیام های سیاسی مهمی داشت، رای تهران 
بسیار روشنگر بود و نباید بی تفاوت از کنار 

آن گذشت. 
طرح  از  ادامه  در  اخلاق  استاد  این 
برخی مباحث چون لیست انگلیسی در ایام 
تبلیغات انتخاباتی انتقاد کرد و گفت: واقعا 
دلم سوخت که چرا عده ای با طرح این 
قسم شعارها امنیت ملی کشور را به بازی 
می گیرند، یعنی ایران ما آنقدر سست و 
ناتوان شده است که انگلیس جرات دخالت 
در انتخابات ما را پیدا کند؟ شورای امنیت 
باید ورود کند و بررسی کند که چرا و چه 
افرادی چنین اظهارات خلاف امنیت ملی 
را مطرح کردند. طباطبایی اظهار داشت: 
یا مثلا در فلان روزنامه عکس یک مفتی 
وهابی را منتشر کرده و می نویسند این 
وهابی گفته به چه کسانی رای بدهید یا 
ایران اسلامی که  برای  این  رای ندهید، 
روحانیت همیشه در صحنه داشته واقعا 
بد نیست؟ این بدترین ضربه به روحانیت 
ملاک  را  وهابی  یک  حرف  که  نیست 
نمی  یا  افراد  این  دهیم؟  قرار  اظهارنظر 
فهمند یا این پیام سیاسی را از جایی می 

گیرند و در جامعه منتشر می کنند.

حجت الاسلام سیدمهدی طباطبایی:

پیوند اصولگرایان   با پایداری ها نقطه شکست آنها شد



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,439,000یک مثقال طلا

1,024,700یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,010,000سکه بهار آزاد ی

10,025,000سکه امامی

5,200,000نیم سکه

2,790,000ربع  سکه

1,880,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

 MVM X3365,000,000 جد ید اتومات

530 MVM37,500,000 

رییس اتحادیه وارد کنندگان دارو خبر داد

کاهش 29 درصدی قیمت داروهای وارداتی
رییس اتحادیه وارد کنندگان دارو از کاهش 29 درصدی میانگین قیمت داروهای وارداتی 

خبر داد و میزان واردات دارو از ابتدای سال تاکنون را 1.2 میلیارد دلار اعلام کرد.
ناصر ریاحی درباره  وضعیت واردات دارو در شرایط پساتحریم گفت: در حالی که امروز 
مبادی بانکی باز شده و محدودیت ها برای انتقال وجه و تحویل اقلام دارویی از بین رفته 

است، رقم واردات داروهایی که مشابه داخلی ندارند معادل 1.2 میلیارد دلار است.
وی با بیان این که در حال حاضر برای واردات دارو از طرف خارجی محدودیتی نداریم، 
اظهار کرد: محدودیت ها در خصوص ثبت سفارش و واردات دارو از طرف وزارت بهداشت 

اعمال می شود در حالی که برای خرید، محدودیتی در خارج از کشور نداریم.
ریاحی درباره  اثر گذاری برجام بر قیمت دارو گفت: برای تامین اقلام دارویی حیاتی 
محدودیتی در نهادهای بین المللی نداشتیم اما در این بین به خاطر مشکلاتی که در انتقال 
پول و انسداد مبادی بانکی داشتیم هزینه های اضافی بر دارو ها تحمیل می شد که باعث 

افزایش قیمت دارو شده بود.
رییس اتحادیه وارد کنندگان دارو ادامه داد: در حال حاضر با توجه به قیمت گذاری که طی 
فراخوان وزارت بهداشت انجام شده با حذف موانع انتقال پول و هزینه های اضافه، به طور 

میانگین قیمت دارو تا 29 درصد کاهش داشته است.
برای دارو تصریح کرد:  واردات  ایجاد محدودیت  تولید کننده دارو در خصوص  این 
محدودیت دارو در حالی اعمال می شود که من به عنوان یک تولید کننده معتقدم رشد 
کیفیت در شرایط رقابت صورت می گیرد و ایجاد بازار انحصاری نه تنها کیفیت تولید را بالا 
نمی برد، بلکه انگیزه های صادراتی را هم که باید منجر به ارتقای سطح کیفیت، بسته بندی 

و برند سازی باشد را از بین می برد.
نایب رییس کمیسیون اقتصاد سلامت اتاق بازرگانی تهران در خصوص مذاکرات 
تجاری و بازاریابی برای صادرات دارو ادامه داد: وزارت بهداشت از یک وارد کننده برای 
واردات یک قلم دارو مقادیر زیادی سند و مدارک تخصصی می خواهد و به طور منطقی 
هم یک کشور مثل عراق با وجود روابط نزدیک تجاری و اولویت های صادراتی به 
همین میزان استاندارد و سند را از ما طلب می کند که تولید کنندگان داخلی با چنین 

استاندارد هایی آشنا ندارند.
وی ادامه داد: بازار یابی برای محصولات ایرانی به گونه ای است که حتی شخص وزیر در 
سفرهایی که انجام می دهد به بازاریابی می پردازد و با این حال میزان کل صادرات داروهای 
ایرانی نزدیک به 150 میلیون دلار است که در مقایسه با میزان واردات باید گفت که تراز 

تجاری در این حوزه به شدت منفی است.
ریاحی با اشاره به سفر اخیر هیات سوئیسی به ایران گفت: در هیات سوئیسی دو شرکت 
بزرگ داروسازی که جزو 10 شرکت برتر جهان نیز هستند به ایران سفر کردند تا هم برای 
صادرات به ایران و هم تولید مشترک، مذاکره کنند که با وجود گفت وگوهایی که با وزارت 
بهداشت داشتند به نظر می رسد مشکلاتی که در بازار و قوانین وجود دارد مانع از رسیدن 

به نتیجه رسیدن شد. 

اتهامات جدید در واردات میوه های قاچاق
در پی ورود میوه های قاچاق به میدان میوه و تره بار خبری مبنی بر دست داشتن رییس 
اتحادیه بارفروشان در ورود میوه های قاچاق شده مطرح شد که وی این موضوع را کذب 
محض دانست و تصریح کرد که علیه تعزیرات حکومتی، شهرداری و همه مسببان این 

اتهام، اقامه دعوا و شکایت می کند.
سید محسن محمودی در پاسخ به این سوال که در بعضی رسانه ها عنوان شده که 
وی در زمینه  قاچاق میوه همکاری و به نوعی دست داشته است، تصریح کرد: تعزیرات 
حکومتی با طرح و برنامه مهندسی شده و با همکاری شهرداری و سازمان میادین و برخی 
افراد هیات مدیره طرحی را علیه بنده اجرا کردند که به نوعی نشان دهنده میوه قاچاق در 
میدان تره بار در غرفه بنده یعنی رییس اتحادیه است که همین جا عنوان می کنم همه این 

مباحث کذب محض است.
رییس اتحادیه بارفروشان ادامه داد: در غرفه من 21 کارتن نارگیل بود که همه آنها مجوز 
قانونی دارد که بعد از این اتهام مجوز قانونی این 21 کارتون را ارائه کردم که فتوکپی آن را 
تعزیرات نپذیرفت و از آنها فرصت خواستم تا فرستنده بار فاکتور اصلی را ارسال کند و این 
در حالی است که تعزیرات در همان لحظه 21 کارتون را ضبط کرد و 840 هزار تومان نیز 

به صورت غیرقانونی بنده را جریمه کرد.
محمودی بیان کرد: قبل از محرز شدن جرم، جریمه کردن خلاف است. بنده نیز 
مسئول حقوقی خود را که در حال حاضر در شهرستان است فرا خوانده ام که در این زمینه 
علیه شهرداری و مسببان این طرح و مدیر کل تعزیراتی حکومتی تهران شکایت کرده و 

همچنین علیه کسانی این خبر را تهیه کردند اقامه دعوا و پیگیر کنم.
وی اظهار کرد: صنف ما وظیفه تهیه و توزیع میوه شب عید را دارد و برای عید نوروز 
امسال اقدامات لازم را انجام دادیم ولی موضوع مهم این است افرادی که تصمیم گیر هستند 
در زمان کمبود میوه شب عید باید تمهیدات لازم را بیندیشند و اگر نیازی به واردات است 

این کار را انجام دهند.
محمودی افزود: سال گذشته احتیاج به واردات پرتقال داشتیم که وزارت جهاد کشاورزی 
با این موضوع موافقت نکرد و این در حالی است که شاهد واردات قاچاق آن بودیم. از طرفی 

با گرانی نیز مواجه شدیم.
رییس اتحادیه بارفروشان با بیان این که معمولا در حوزه هایی قاچاق صورت می گیرد که 
آن محصول در بازار با کمبود مواجه شود، بیان کرد: صنف ما در کنار وزارت جهاد کشاورزی 
در زمینه  تهیه و توزیع فعالیت می کند و به اعتقاد من امسال مشکلی در رابطه با تامین 

میوه شب عید نخواهیم داشت.
محمودی در عین حال اظهار کرد: فرق امسال با سال گذشته این است که تولیدات سیب 
و پرتقال بیش از نیاز کشور بوده و این در حالی است که سال گذشته به ویژه در زمینه 

پرتقال با کمبود مواجه شدیم.
وی همچنین تاکید کرد: بازرسان مربوطه در میادین حضور دارند و اگر میوه قاچاقی به ما 

گزارش شود سریعا با آن برخورد می شود.
رییس اتحادیه بارفروشان در بخشی از سخنان خود ادامه داد: بازار شب عید ما و نرخ 
آن براساس عرضه و تقاضاست و به طور کلی کلیه محصولات کشاورزی اعم از صیفی جات 
تابعی از عرضه و تقاضاست و اگر محصولی زیاد باشد قیمتش کاهش می یابد و برعکس 

این موضوع نیز صادق است.

با مصوبات اخیر شورای پول و اعتبار سقف وام مسکن 
زوجین به 60 تا 160 میلیون تومان رسید که به تبع این 
تغییر، اقساط این تسهیلات هم حداکثر تا 2.3 میلیون تومان 
افزایش می یابد.  بعد از تصویب و اجرای دو طرح وام مسکن 
- صندوق پس انداز یکم و وام از محل اوراق - در سال جاری، 
این بار شورای پول و اعتبار با ایجاد تغییراتی، فضای بازتری 

برای زوجین به منظور استفاده از این تسهیلات فراهم کرد.
صندوق پس انداز یکم )خانه اولی ها( که از خرداد امسال 
از سوی بانک مسکن در دستور کار قرار گرفت، بر اساس 
موقعیت جغرافیایی در سه سطح 80 میلیون تومان در تهران، 
60 میلیون در مراکز استان ها و شهرهای بالای 200 هزار نفر 
و همچنین 40 میلیون تومان در سایر مناطق شهری اجرایی و 
به متقاضیان تسهیلات پرداخت می کند. ارائه تسهیلات از این 
طریق از محل سپرده گذاری بوده و به خانه اولی ها تعلق دارد 

که مجموعه افراد متاهل و مجرد را در بر می گیرد.
با مصوبه روز گذشته شورای پول و اعتبار، سطح تسهیلات 
پرداختی از محل صندوق پس انداز یکم برای زوجین اضافه 
شد؛ به طوری که زوجین خانه اولی روی یک پلاک ثبتی 
در تهران که وام آن 80 میلیون تومان است، می توانند 160 
میلیون تومان تسهیلات یعنی به ازای هر نفر 80 میلیون 

تومان دریافت کنند.
بازپرداخت 330 میلیونی برای وام 160 میلیونی

گرچه تاکنون جزئیاتی از نحوه پرداخت این تسهیلات اعلام 
نشده است اما طبق شرایط قبلی یعنی با سود 14 درصد و 
دوره حداکثری 12 ساله برای بازپرداخت، متقاضی وام 160 
میلیون تومانی با پرداخت به روش ساده باید ماهانه 2.3 
میلیون تومان طی 144 ماه قسط پرداخت کنند. وام 160 
میلیون تومانی نیز حدود 171 میلیون تومان سود به همراه 
دارد و در مجموع باید 330 میلیون تومان به بانک مسکن 

برگردانده شود.
سود 1۲8 میلیونی برای وام 1۲0 میلیونی

 وام 60 میلیونی صندوق پس انداز میکن برای زوجین 
ساکن در مراکز استان ها و شهرهای بالای 200 هزار نیز برای 
هریک جداگانه پرداخت می شود که در مجموع 120 میلیون 
تومان خواهد بود. در این حالت زوجین باید در یک دوره 12 
ساله )یعنی حداکثر زمان باز پرداخت( و با سود 14 درصد، 
ماهانه 1.7 میلیون تومان قسط پرداخت کنند و در نهایت با 
سود 128 میلیون تومانی، 248 میلیون تومان سود و اصل وام 

دریافتی را پرداخت کنند.
اقساط وام 80 میلیونی زوجین

زندگی  مناطق جغرافیایی کشور  سایر  در  که  زوجینی 
تومان  میلیون  نفر 40  هر  ازای  به  توانند  می  می کنند، 
تسهیلات دریافت کنند. بر این اساس 80 مییلیون تومان وام 

به آنها تعلق می گیرد که البته باید در دوره 144 ماهه برای 
هر ماه یک میلیون و 150 هزار تومان قسط پرداخت کنند. 
سود وام 80 میلیونی در حدود 85 میلیون تومان و مجموع 

بازپرداخت آن 165 میلیون است.
جزئیات وام از محل اوراق

دیگر مصوبه شورای پول و اعتبار مربوط به افزایش سطح 
تسهیلات مسکن برای زوجین از محل اوراق گواهی حق تقدم 
مسکن بود که البته این وام اخیرا افزایش یافت و از 35 به 

حداکثر 60 میلیون تومان رسیده بود.
بنابراین مصوبه، وام جدید مسکن در سه سطح و براساس 
مناطق جغرافیایی اینگونه توزیع شد که 60 میلیون تومان 
برای تهران، 50 میلیون تومان برای مراکز استان ها و شهرهای 
بالای 200 هزار نفر و همچنین 40 میلیون تومان برای سایر 
مناطق بود که در این حالت متقاضی باید حداکثر در یک دوره 
12 ساله و با سود 18.5 درصد اقساط وام  را پرداخت می کرد.

 اما با تصمیمات اخیر شورای پول و اعتبار هر یک از وام های 
پرداختی از محل اوراق گواهی حق تقدم مسکن )حساب 
سپرده سرمایه گذاری ممتاز( که - دریافت کننده باید به ازای 
میزان وام خود اوراق از بازار بورس تهیه کند - برای زوجین 
افزایش یافته و هر کدام می توانند براساس مناطق جغرافیایی 
محل سکونت خود و حداکثر تا 80 درصد ارزش ملک از 
این وام بهره ببرند.  براین اساس با توجه به این که در مورد 
این تسهیلات نیز فعلا میزان سود و شرایط بازپرداخت به 
مانند وام های معمولی از این محل خواهد بود، شرایط پرداخت 

اقساط به شرط زیر است:

 اقساط 1.7 میلیونی برای وام 100 میلیونی
 زوجینی که در تهران زندگی می کنند می توانند به جای وام 
60 میلیونی، 100 میلیون تومان تسهیلات به ازای هر نفر 50 
میلیون تومان دریافت کنند که دراین حالت مجموع اقساط 
پرداختی در هر ماه یک میلیون و 733 هزار تومان خواهد بود.

 دریافت کنندگان تسهیلات باید در پایان دوره 144 ماهه، 
150 میلیون تومان به ازای وام 100 میلیونی پرداخت کرده که 

در کل، اصل و سود این تسهیلات 250 میلیون تومان است. 
بازپرداخت ۲00 میلیونی وام 80 میلیون تومانی 

اما زوجینی که در مراکز استان ها و شهرهای بالای 200 هزار 
نفر ساکن هستند به جای وام 50 میلیون تومانی که برای افراد 
معمولی از طریق اوراق حق تقدم در نظر گرفته شده می توانند 
تا 80 میلیون تومان و به ازای هر نفر 40 میلیون تومان 
دریافت کنند.  مجموع اقساط وام 80 میلیونی حدود یک 
میلیون و 380 هزار تومان در هر ماه خواهد بود. دریافت کننده 
باید در پایان 12 سال، 119 میلیون تومان سود به ازای این 
وام پرداخت کند که در مجموع وام 80 میلیون 200 میلیون 
تومان بازپرداخت می شود.  وام 60 میلیونی تسهیلات افزایش 
یافته برای زوجینی است که در سایر مناطق ساکن هستند؛ به 
گونه ای که وام 40 میلیونی متعلق به این گروه تا 60 میلیون 
تومان به ازای هر نفر 30 میلیون تومان برای زوجین قابل 
پرداخت است.  تسهیلات گیرندگان از این محل ماهانه حدود 
یک میلیون تومان و در پایان 12 سال نزدیک به 90 میلیون 
تومان سود پرداخت خواهند کرد که مجموع بازپرداخت 60 

میلیونی زوجین 150 میلیون تومان است. 

9 ماه از تصمیم دولت برای حذف سهمیه بندی سوخت و حدود 4 ماه از آزادسازی نرخ 
بنزین می گذرد، اما هنوز معلوم نیست سامانه کارت های هوشمند سوخت، پایش را به تقویم 

سال 1395 خواهد گذاشت یا خیر.
به گزارش خبرنگار ایسنا، رییس اتحادیه جایگاه داران سوخت می گوید نه تنها سامانه 
سوخت قدیمی شده و دیگر کارایی سابق را ندارد بلکه با تک نرخی شدن بنزین دیگر توجیهی 
نیز برای استفاده از آن نیست، این نکته ای است که وزیر نفت هم با آن موافق است، اما اینجا 
توافق وزارت نفت و بخش خصوصی فایده ای ندارد؛ چون وزیر تصمیم نهایی را بر عهده 

دولت گذاشته است.
بحث در مورد سرنوشت کارت های سوخت از ابتدای تابستان شروع شد، همان زمانی که 
اعلام شد قرار نیست عمر این سامانه سوخت رسانی تا پایان سال طول بکشد، اما گفته نشد 

که چه تصمیمی درباره کارت ها و سامانه گرفته می شود.
 هنوز هم تصمیمی درباره اینکه چه بر سر کارت های سوخت می آید گرفته نشده است و 
معلوم نیست آیا این سامانه کارایی جدیدی خواهد داشت که بر اساس آن نوسازی می شود 

یا خیر. 
اگرچه سکوت دولت در این مورد خود به معنای ادامه وضع موجود است، نوبخت، سخنگوی 
دولت به صراحت می گوید وضع موجود ادامه پیدا می کند و حذف کارت سوخت تا به حال به 

صورت جدی مطرح نشده است. 
وضع موجود اما بلاتکلیفی است، وضع موجود سامانه هوشمند سوخت این است که اگرچه 
سهمیه ها و بنزین 700 تومانی حذف شده است اما مردم هنوز از کارت برای سوخت گیری 

استفاده می کنند، اما نه مثل سابق از کارت خود بلکه در موارد زیادی از کارت جایگاه داران.
 از سوی دیگر اگرچه میزان جدیت طرح بحث حذف کارت سوخت در دولت معلوم نیست، 

اما وزیر نفت در این مورد در آخرین اظهارات خود موضع  گیری جدی کرده است. 

زنگنه اگرچه در ابتدای طرح موضوع تک نرخی شدن خود جزو آن دسته از افرادی بود که 
به دنبال کارایی جدیدی برای کارت سوخت می گشت، حالا صراحتا از این سامانه قدیمی 

انتقاد کرده و امیدوار است دولت برای حذف آن تصمیم بگیرد. 
او می گوید از اطلاعاتی که از طریق این سامانه تا به حال به دست آمده است استفاده ای 

نشده و بنابراین در آینده نیز این بحث منتفی است. 
مدیرعامل شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی، نیز حالا از جمله کسانی به شمار می رود 
که منتظر تصمیم دولت برای حذف کارت سوخت است، اگرچه او نیز در ابتدا معتقد بود 
که مردم با تک نرخی شدن بنزین دلیلی برای استفاده از کارت های سوخت ندارند و منتظر 
ارائه طرحی بود که مردم را به استفاده از کارت سوخت تشویق کند، حالا می گوید با توجه 
به کاهش رشد مصرف بنزین و اصلاح قیمت ها هم اکنون ضرورتی برای این کارت ها وجود 
ندارد.  موضع بخش خصوصی نیز در این مورد صریح و البته جدی است، حاج محمد رضا، 
رییس اتحادیه جایگاهداران می گوید سیستم کارتی برای ارائه ی بنزین سیستمی عقب افتاده 
است و کشش تقاضای فعلی را ندارد و جز این که ادامه این سیستم زمان بر و غیرعقلانی 

باشد فایده ای نیست.
 او معتقد است دولت نیز با جمع آوری این سامانه مخالف نیست و البته امیدوار بود که تا 
ابتدای سال آینده این سیستم حذف شود و در عین حال در این باره مصر است و می گوید 
اگر دولت بخواهد بر ادامه استفاده از کارت سوخت اصرار ورزد آن ها این را نخواهند پذیرفت. 
نوبخت می گوید مخالف و موافق برای سامانه هوشمند سوخت زیاد است و هنوز دولت به 
جمع بندی در این باره نرسیده است در عین حال واضح است که دولت برنامه بهتری نیز 
برای کارت های سوخت ندارد.  حال باید دید آیا دولت زیربار انتقادات از کارت سوخت رفته 
و تن به حذف این سامانه می دهد یا هنوز به زمان بیشتری برای تصمیم گیری در این مورد 
نیاز دارد و البته تا آن موقع ادامه وضع موجود نه یک تصمیم بلکه وضعیتی ناگزیر خواهد بود. 

اقساط احتمالی وام 60 تا 160 میلیونی مسکن زوجین

بلاتکلیفی کارت سوخت 
در آستانه سال نو

گزارش/ زهرا اسدی

توسعه فضای سایبری و دانش فناوری اطلاعات، شرایط جدیدی را 
پیش روی افرادی گذاشته که از خلاقیت و ایده های نو برخوردارند.

توسعه فضای سایبری و دانش فناوری اطلاعات، شرایط جدیدی را 
پیش روی افرادی گذاشته که از خلاقیت و ایده های نو برخوردارند. 
ایده هایی که شاید در صورت نبود فضای مجازی هرگز به ذهن خطور 
نمی کرد. ایجاد کسب و کارهای اینترنتی و به نوعی تجارت الکترونیک 
موضوعی است که امروز به عنوان یکی از بخش های مهم اقتصادی 

در سطح جهانی تبدیل شده است.
و  دولتی  شرکت های  صاحبان  اغلب  توجه  اخیر  سال های  در 
خصوصی به سوی کسب و کارهای اینترنتی جلب شده است و 
مدیران از این ابزار برای گسترش تبلیغات و بازاریابی خود استفاده 
می کنند و در سطح جامعه نیز روز به روز به آمار علاقمندان به کسب 
و کارهای اینترنتی افزوده می شود. در مقابل نیز سهم مردم در توسعه 
و گسترش این شیوه کاری قابل توجه است و در واقع این مخاطبان 
و مصرف کنندگان هستند که با استقبال از این نوع کار به توسعه آن 
کمک می کنند. طبق آمار سالیانه خریدهای اینترنتی در کشور ما از 
سوی مردم 60 درصد افزایش یافته است که می تواند نشانه موفقیت 
این عرصه باشد. البته این میزان در حالی است که هنوز فرهنگ 
خرید اینترنتی در ایران نهادینه نشده و با فرهنگ سازی می توان به 

ارتقاء این درصد امیدوار بود. 
در واقع فروش های اینترنتی نسبت به سایر شیوه های فروش کالا 
از تخفیف های قابل توجهی برخوردارند و همچنین کالا به دلیل نبود 
واسطه و دلالان با قیمتی مناسب تر عرضه می شود و همین می تواند 
انگیزه  خرید را برای خریداران ایجاد کند. وقتی خریدها از طریق 
اینترنت و تنها با فشردن یک دکمه از منزل صورت گیرد دیگر نیازی 
به حضور در خیابان ها و بازارهای پرتردد نیست و همین امر به صورت 
ویژه موجب کنترل و کاهش سطح ترافیک و میزان آلودگی هوا 
می شود. قابل ذکر است که ایجاد کسب و کارهای اینترنتی علاوه بر 
افزایش اشتغال و رفع معضلات بیکاری می تواند درآمد به صرفه تری 

را هم برای فروشنده و هم خریدار داشته باشد.
اینترنتی آن هم در  راه اندازی کسب و کارهای  این حساب  با 
کلان شهرهایی همچون تهران، اصفهان، قم که آمار بیکاری در میان 
جوانان بسیار بالاست و به تبع بیکاری مشکلات اجتماعی به وفور در 
حال افزایش است یک ضرورت جدی است. خوشبختانه ایجاد کسب 
و کارهای اینترنتی بیش از آنکه به سرمایه نیاز داشته باشد نیازمند 
تخصص و مهارت است و همین می تواند مهمترین مزیت این نوع از 

کسب و کار باشد.

اینترنتی در  و کارهای  فعال در حوزه کسب  محمد عسکری 
گفت وگو با خبرنگار فارس در قم با بیان اینکه فعالیت در این حوزه 
نیازمند دانش است نه سرمایه، گفت: علاوه بر دانش آنچه به فعالان 
در این حوزه می تواند کمک شایان توجهی کند تدوین قوانین از 

سوی دولت است.
وی با بیان اینکه دولت برای حمایت از فعالان این حوزه باید 
تخفیف های مالیاتی را در نظر بگیرد گفت: به واقع شرکت هایی 
که به صورت اینترنتی به کسب و کار پرداخته اند در مدت کوتاهی 
می توانند علاوه بر اشتغالزایی فراوان از درآمد بالایی برخوردار شده 
و در واقع برای دولت کسب درآمد کنند که دریافت مالیات های 
سنگین در ابتدای امر می تواند منجر به عدم توسعه این شرکت ها 

شود.
عسکری با اشاره به اینکه این نوع از تجارت کمک شایان توجهی 
به رشد اقتصاد، کاهش فقر و بیکاری و همچنین رفع آلودگی های 
باید به توسعه حوزه  این رو  از  ادامه داد:  محیط زیست می کند، 
چاره اندیشی  و  تدبیر  به  و  کرد  کمک  اینترنتی  کسب وکارهای 

کارشناسانه پرداخت.
به گزارش فارس؛ وی همچنین رشد این حوزه را گامی در مسیر 
رسیدن به استقلال اقتصادی و اقتصاد مقاومتی خواند و گفت: باید 

تمام تلاش ها به سوی فرهنگ سازی در این خصوص باشد.

سعید خان محمدی مدرس دانشگاه در حوزه آی تی نیز با بیان 
اینکه امروزه استفاده از فضای مجازی به اوج خود رسیده است و 
بسیاری از فعالیت ها و تبلیغات از این طریق انجام می شود گفت: این 
امری مثبت است که در صورت بهره برداری صحیح از  آن می توان گره 

بسیاری از مشکلات جامعه را باز کرد.
وی با بیان اینکه استفاده از فضای مجازی نیازمند زیرساخت های 
لازم و بسترسازی است گفت: در کشور ما زیرساخت های فناوری 
اطلاعات و ارتباطات روندی مثبت را طی می کند که باید از این 
ظرفیت ها به خوبی بهره برد. خان محمدی با اشاره به اینکه متناسب 
با رشد زیرساخت های ارتباطی در کشور کسب و کارهای اینترنتی 
رونق نگرفته است، ادامه داد: دلیل اصلی این مسئله نبود قانون و 

مقررات حقوقی و نظارتی در این زمینه است.
وی دیگر علت عدم تمایل به حضور در کسب و کار اینترنتی را 
وجود سودجویان در این حوزه دانست و گفت: برخی افراد در فضای 
مجازی دست به سوء استفاده از کاربران خود می زنند که متاسفانه گاه 
با آنها برخورد قانونی درستی انجام نمی شود و همین مسئله مانع ورود 

بر این بازار پررونق می شود.
این مدرس دانشگاه با اشاره به اینکه فضای پسابرجام نیز امکان ورود 
سرمایه گذاران خارجی در این حوزه را فراهم آورده است گفت: به این 

امر هم می توان به طور مثبت نگریست و هم آن را تهدید دانست.

وی گفت: در صورتی که از سوی دولت تمهیدات درست اندیشیده 
شود و در این زمینه به خوبی ورود کنند می توان با استفاده از دانش 
متخصصان خارجی و ورود تکنولوژی از این فرصت نهایت استفاده 

را برد.
وی قم را دارای ظرفیتی ویژه برای راه اندازی و توسعه کسب و 
کارهای اینترنتی دانست و بیان کرد: تمام مراکز علمی و حوزوی 
می توانند با ایجاد بازارهای الکترونیکی جدیدترین محصولات خود را 

تبلیغ و عرضه کرده و تمام دنیا را با علوم روز خود آشنا کنند.
وحید عبدالهی از فعالان حوزه اقتصاد نیز  حل مشکلات اقتصادی 
را در گروی توسعه کسب و کارهای اینترنتی عنوان کرد و گفت: 
ایده پروری و ارائه ایده های نو و جدید موجب موفقیت ورودکنندگان 

به این حرفه می شود.
وی با بیان اینکه شکل دهی به ایده های نو در این حرفه امکان پذیر 
است افزود: علاوه بر داشتن ایده های نو آگاهی به قوانین این نوع کار 
الزامی است چراکه فروش برخی از اجناس به صورت اینترنتی جایز 
نیست. عبدالهی با بیان اینکه برخی از کارشناسان بر این باورند که 
گستردگی بازار ایران موجب موفقیت فعالان در این حوزه می شود، 
گفت: بی شک طی دو دهه آینده ایران جزو موفق ترین بازارهای 

اینترنتی است.
وی موفقیت در این بازار را نیازمند حمایت و پشتیبانی از سوی 
دولت و دیگر مراکز خواند و گفت: باید سمینارها و دوره های آموزشی 
نحوه کسب و کار اینترنتی به صورت مرتب برگزار شود و آگاهی ها و 
اطلاعات لازم برای فعالیت در این حوزه توسط کارشناسان و اساتید 

در اختیار علاقه مندان به این حرفه قرار گیرد.
با این حساب باید گفت که کسب و کارهای اینترنتی و در واقع 
بازار الکترونیکی از جمله حرفه هایی است که تاکنون نتوانسته در بازار 
ایران جای خود را به خوبی باز کند در حالیکه می تواند از سودآوری 
و درآمدزایی بالایی برخوردار باشد و از بسیاری مشکلات موجود در 
جامعه بکاهد. گاه برخی بی قانونی ها بسیاری از فعالان در این حوزه 
را کنار زده و  سنگ پیش پای آنها قرار داده است. باید دانست که 
موفقیت در هر حوزه ای ابتدا نیازمند دانش و مهارت است سپس 
قانون مداری و حمایت و پشتیبانی از آن حوزه می تواند مسیر توسعه 
و موفقیت را فراهم آورد. اکنون نیز باید به حوزه کسب و کارهای 
اینترنتی نگاه ویژه ای شود و افراد بیکار اما دارای دانش و مهارت را به 
حرکت به سوی این بازار سوق داد. باید باور داشته باشم که موفقیت 
در هر حوزه ای بسته به اراده و ایجاد زیرساخت های لازم برای انجام 
امر است و بی شک استان قم نیز ظرفیت توسعه کسب و کارهای 
اینترنتی را به خوبی داراست و می توان با بهره مندی از ظرفیت علمی 

موجود در این استان قدمی نو در این زمینه برداشت.

ظرفیت کسب و کارهای اینترنتی در قم؛

 خلاقیت هایی که نادیده گرفته می شود

آگهی فقدان سند مالکیت
خانم نسترن اولائی به موجب وکالتنامه های 181628 مورخه 1394/8/24 
و 174045 مورخه 1391/12/28 دفتر خانه 3 قم با ارائه یک برگ استشهاد 
شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت بشماره مسلسل 808343 مربوط به 
پلاک 11236/1/144 اصلی واقع در بخش 1 ثبت قم در صفحه 216 دفتر 197 
ذیل ثبت 29300 بنام حسن اولائی ثبت و سند صادر سپس نامبرده به موجب 
دادنامه حصر وراثت 389 مورخه1365/3/20 شعبه دوم دادگاه عمومی حقوقی 
قم فوت نموده که وراث وی عبارتند از حسام الدین- عمادالدین- نسترن- پروانه- 
سوسن- همگی اولائی)فرزندان( سپس سند بعلت سهل انگاری مفقود گردیده 
و نامبرده وکالتا و اصالتا تقاضای صدور اسناد مالکیت المثنی را نموده است . لذا 
مراتب باستناد تبصره یک اصلاحی ماده 120 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت 
به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود 
و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار آگهی ظرف 
مدت ده روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد رسیدگی 
قرار گیرد. بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند مالکیت 

المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد .
جعفرکاظمی- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم 

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه محمد برهمن طی درخواست شماره 1/6960 مورخه 94/12/9 
با ارائه یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت پلاک 
11038/25/1303 اصلی بخش 1 قم به شماره مسلسل 548641 ذیل صفحه 
570 دفتر 395بنام رضا شکارچیان ثبت و سند صادر شده است و تمامی مورد 
ثبت طی سند قطعی 148776 مورخه 90/9/8 دفتر 4 قم به محمد برهمن 
منتقل شده است که اسناد اولیه در اثر سهل انگاری مفقود گردیده و تقاضای 
صدور سند مالکیت المثنی را نموده لذا به استناد تبصره 1 اصلاحی ماده 120 
آئین نامه قانون ثبت در 1 نوبت به تاریخ ذیل آگهی تا چنانچه کسی مدعی وجود 
سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس 
از انتشار آگهی ظرف مدت 10 روز کتبا به این اداره اعلام و ارسال و رسید و اخذ 
نمایند تا مورد رسیدگی قرار گیرد بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت 

به صدور سند مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.
کاظمی- رییس ثبت اسناد منطقه یک قم 
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آیا فدراسون فوتبال ایران هم قاطع عمل خواهد کرد؟

فدراسیون فوتبال عربستان دوباره تهدید کرد: 
یا کشور ثالث یا کناره گیری

فدراسیون فوتبال عربستان بار دیگر تاکید کرد که به هیچ وجه حاضر نیست در 
ایران به میدان برود و در صورت مخالفت AFC از لیگ قهرمانان آسیا کناره گیری 

خواهد کرد.
باشگاه های عربستانی چند هفته پیش در اقدامی هماهنگ اعلام کردند که حاضر 

نیستند در خاک ایران به میدان بروند.
باوجود آنکه این احتمال وجود دارد که کنفدراسیون فوتبال آسیا با درخواست 
اما  ثالث مخالفت کند  ایران در کشور  نمایندگان  با  بازی کردن  برای  سعودی ها 
فدراسیون فوتبال عربستان تاکید کرد که به هیچ وجه حاضر نیست در ایران به میدان 

برود.
احمد الخمیس دبیر کل فدراسیون فوتبال عربستان و عضو کمیته برگزاری بازیها در 
کنفدراسیون فوتبال آسیا در گفت و گویی که با روزنامه الریاضیه عربستان داشت گفت: 
ما پیش از این تاکید کردیم که تا زمان عادی نشدن روابط ایران و عربستان به هیچ 
وجه در ایران به میدان نخواهیم رفت. این تصمیم ما قطعی است و اصلا بازگشتی در 
آن وجود ندارد. اگر کنفدراسیون فوتبال آسیا با خواسته ما مخالفت کند بدون شک از 

لیگ قهرمانان آسیا کناره گیری خواهیم کرد.
او ادامه داد: بازی کردن تیم های اماراتی در ایران به این معنا نیست که ما هم به 
خاک این کشور می رویم. کنفدراسیون فوتبال آسیا تا 15 مارس به ایران و عربستان 
فرصت داده است و اگر مشکل حل نشود باید در کشور ثالث به میدان رفت. ما قطر 
را پیشنهاد داده ایم و کمیته برگزاری بازیها در کنفدراسیون فوتبال آسیا موافقت کرده 

است. اگر ایران پیشنهاد خود را ندهد بازی در کشور قطر برگزار خواهد شد.
به گزارش ایسنا، با این موضع گیری تکراری اما جدید فدراسیون فوتبال عربستان 
پس از برگزاری هفته نخست لیگ قهرمانان آسیا و میزبانی عالی نمایندگان ایران و 
ایجاد زمزمه هایی مبنی بر احتمال تغییر نظر کنفدراسیون فوتبال آسیا و برگزاری 
دیدار های ایران و عربستان در خاک دو کشور باید دید موضوع فدراسیون فوتبال 
ایران در ادامه کار چگونه خواهد بود و این موضع گیری به همان قاطعیت سعودی ها و 

هم راستا با منافع ملی ایران خواهد بود یا خیر؟ 

مصائب تیراندازان المپیکی در راه ریو؛

لوبیا و سیب زمینی غذای تیراندازان المپیکی!

مشکل تیراندازان تنها به کمبود فشنگ، لغو سفرها، نبود روانشناس و بدنساز محدود 
نیست و حالا تیراندازان المپیکی در وعده های غذایی و آب آشامیدنی نیز دچار مشکل 

هستند.
 تیراندازی ایران با کسب پنج سهمیه المپیک بهترین نتیجه تاریخ تیراندازی را کسب 
کرد اما شرایط تیراندازان المپیکی به طورریست که نه تنها جو المپیکی حاکم بر اردو 
نیست بلکه حتی تغذیه ورزشکاران نیز شرایط معقولی ندارد. تیراندازی ایران در شرایط 
بحرانی قرار دارد و در حالی که بانوان تیرانداز می توانند تاریخ سازی کنند و اولین مدال 

المپیک بانوان ایران را کسب کنند اما دغدغه های دیگری جز تیر زدن دارند.
لغو سفرها، نداشتن روانشناس، عدم حضور بدنساز و وضعیت  کمبود فشنگ، 
نامناسب خوابگاه ها تنها برخی از مشکلات تیراندازان است. در شرایطی که رقیبان 
ورزشکاران المپیکی ایران دکتر تغذیه دارند، تیراندازان المپیکی ما کنسرو لوبیا و تن 
ماهی برای وعده ی شام مصرف کرده اند و حتی پوره ی سیب زمینی که وعده ی 

غذایی محسوب نمی شود در یک وعده، غذای تیراندازان بوده است.
تیراندازان المپیکی که در اردو هستند همیشه از غذایی که همزمان برای کارکنان 
فدراسیون تهیه می شود مصرف می کنند و کیفیت غذای فدراسیون نیز پایین است.

مشکلات به مصرف تن ماهی و کنسرو محدود نیست بلکه تیراندازان حتی در آب 
خوردن نیز با مشکل رو به رو هستند. اردونشینان برای آب خوردن نیز مجبورند روزانه 
تنها یک بطری آب از رستوران فدراسیون تهیه کنند و حتی در آب آشامیدنی نیز دچار 
محدودیت هستند زیرا آب های فدراسیون تیراندازی قابل آشامیدن نیست و حتی در 

چند وعده ی غذایی نیز حتی آب آشامیدنی در کنار غذا نبوده است.
این مصائب در حالی پیش روی ورزشکاران المپیکی تیراندازی ایران است که سالی 
پر افتخار را سپری کردند و اوضاع کنونی شایسته آنها نیست. الهه احمدی تیرانداز 
المپیکی ایران با کسب طلای تفنگ بادی جهان و قرار گرفتن در صدر رنکینگ به 
مدت 5 ماه پیاپی تاریخ ساز شد. همچنین نجمه خدمتی رکورد جوانان سه وضعیت 

جهان را با مشکل کمبود فشنگ، در رقابت های هند شکست.
تیراندازانی که باید فقط به هدف خود که موفقیت در المپیک است فکر کنند، 
مشکلات را سد راه رسیدن به اهداف خود می بینند. حال باید دید مسئولان به این 
رشته پرمدال توجه ویژه ای می کنند و تیراندازان را در آستانه المپیک تنها نمی گذارند 
یا اینکه بی توجهی ها ادامه پیدا می کند. مشکلات موجود حتی هزینه زیادی ندارد و 
مشکل تغذیه ورزشکاران چیزی نیست که حل کردن آن کار سختی باشد اما باید دید 

ورزش و کسب نتیجه در المپیک چقدر برای مسئولان ورزش مهم است.

اتحاد چین و تفرقه ایران در فوتبال؛

ممنوع التصویر در ممنوع التصویر!

فوتبال ایران چند سالی است با یک مشکل دیگر مواجه شده و آن مشکل حق 
پخش تلویزیونی است که کار را به ممنوع التصویری کشانده. اتفاقی که در فوتبال چین 

برعکس رخ داده و آنها به اتحاد خوبی رسیده اند.
علی کفاشیان رئیس فدراسیون فوتبال ایران اعلام کرد که از سال 95 دوربین های 
تلویزیونی را برای تصویربرداری از لیگ برتر به ورزشگاه ها راه نمی دهند. اینکه آیا در 
سال 95 مرد خندان فوتبال ایران آنجا در فدراسیون فوتبال نشسته یا نه و این که 
آیا رئیس جدید می خواهد در بدو ورود به فدراسیون فوتبال  با صدا و سیما سر لج 
بیافتد یا نه و این مصوبه را رعایت می کند یا نه، بحث دیگری است بلکه حرف اصلی 
اینجاست که با ممنوع التصویر کردن کفاشیان توسط صدا و سیما و همچنین ممنوع 
التصویر کردن فوتبال توسط کفاشیان، مشکلی حل نخواهد شد.اندکی از جاده ابریشم 
که دوباره ریل گذاری شده و راه افتاده به سمت شرق می رویم، چین در حال انقلاب 
در فوتبال است، چینی ها نه ستاره های رو به افول و پیرمرد، که ستاره های همین امروز 
را به کشورشان می برند، آنها می خواهند کانون باشند، مرکز فوتبال نه در قاره آسیا که 
در جهان باشند، خریدهای آنها این روزها همه دنیا را به خود معطوف کرده است و 
در این راه نه از سیستم ممنوع التصویر در ممنوع التصویر کردن که از مسیر اتحاد و 
توجیه استفاده کرده اند.ژی جین پینگ رئیس جمهوری چین با دعوت از ثروتمندان و 
کارشناسان و تشکیل یک کار گروه عنصر علم و زیربنای سرمایه گذاری را جمع کرده 
است. او  رئیس جمهور چین- هدفش گرفتن میزبانی جام جهانی است و جلب توجه 
دنیا به تغییرات چین. او می داند و می خواهد همه بدانند که چین در مبحث اقتصادی 

ایالات متحده آمریکا را هم پشت سر گذاشته و حالا قدرت اول اقتصادی دنیا است.
بزرگترین قدرت نمایی

کدام نمایش از این بزرگتر، کدام مانور از این موثرتر که با فوتبال به همه دنیا بفهمانی 
که قدرت اول اقتصادی دنیا شده ای؟ چیزی قویتر، رسانه ای تر، بلندگوتر از فوتبال مگر 
وجود دارد که در همه خانه های دنیا با ضریب بالا نفوذ داشته باشد؟ پینگ اثر فوتبال 
را در دنیا می داند، از منظر اقتصادی، گردشگری، قدرت نمایی، تبلیغ سیستم مدیریت 
دولتی و نیروی انسانی و ...به فوتبال ایران برمی گردیم، اتحادی وجود ندارد، همگرایی 
نداریم. همه هنرمان ممنوع التصویر در ممنوع التصویر کردن یکدیگر است و فوتبال. با 
این مسیر آیا به جایی که باید برسیم می رسیم؟چین یک میلیارد و چند صد میلیون 
نفری متحد شد، فوتبالش را روی ریل پیشرفت گذاشت و تا پنج الی ده سال بعد به 
سادگی از ما عبور خواهد کرد ما به جای قانونگذاری، به جای کپی رایت، به جای حق 
پخش تلویزیونی به جای جذب سرمایه گذار هنوز یک دیگر را ممنوع التصویر می کنیم. 

با این مسیر فوتبال رشد نمی کند.

ضربه ای که به کاراته قم وارد شد؛

تیم سوپر لیگ خوب یا بد؟!

گزارش از: محمد چهرقانی 

قهرمانی آذرخودرو نوین در اوایل خردادماه سال 94 در 
سوپر لیگ کاراته که برای نخستین بار در تاریخ ورزش استان 
قم اتفاق افتاد نگاه های زیادی را به این رشته ورزشی جلب 
کرد اما عدم پرداخت قرارداد کادر فنی و بازیکنان این تیم 
و از سوی دیگر انحلال آن موجب شد کاراته کاهای استان 
قم برای حضور در فصل جدید سوپر لیگ امید کمی داشته 

باشند.
اما باشگاه پولاد کم نام و نشان در استان قم با پرداخت 
امید  دوباره  کشور  کاراته  لیگ  سوپر  بازی های  ورودی 
کاراته کاهای بزرگسال قم برای حضور در سطح اول کشور 
را زنده کرد اما اتفاقاتی موجب شد آنها به غیر از یک نفر 
سایر بازیکنان تیمشان را از باشگاه خود انتخاب کنند و وارد 

بازی ها شوند.
تیم پولاد قم که بعد از عدم حضور در هفته اول با رفع 
مشکلاتش تا پایان مسابقات سوپر لیگ حضور داشت در 
نهایت با قرار گرفتن در رده چهارم گروه اول و عدم راهیابی 
به جمع چهار تیم نهایی به کار خود پایان داد تا مورد انتقاد 
برخی از اهالی این رشته ورزشی قرار گیرد ولی سرمربی این 
تیم از عملکرد تیمش رضایت دارد و عنوان می کند با بضاعت 
و نخستین تجربه حضورشان در لیگ نمایش قابل قبولی ارائه 

کردند.
البته شرکت کردن پولاد در سوپر لیگ کاراته و قرار داشتن 
نام قم در سطح اول این رشته ورزشی در کشور مورد تحسین 
نیز واقع شده چرا که این تیم بر خلاف آذرخودرو از ترکیب 
کاملا بومی و بدون حامی مالی خاصی در مسابقات شرکت 

کرده است.
انتقاد دباغیان از نحوه تیمداری

و  ایران  ملی  تیم  سابق  سرمربی  دباغیان  غلامرضا 
آذرخودرونوین قم که با وجود قهرمانی در فصل گذشته امسال 
در تیمی حضور نداشت پیرامون دلایل عدم همکاری اش با 
هیچ یک از تیم های سوپر لیگ کاراته گفت: طبق قانون 
و بخشنامه لیگ پس از پایان مسابقات تمام اعضای کادر 
فنی و بازیکنان آزاد هستند و در صورت تمایل می توانند با 
باشگاه جدیدی وارد مذاکره شوند ولی بنده با وجود پیشنهاد 
سرمربیگری یکی از باشگاه های قم که قصد تیمداری داشت، 

تصمیم گرفتم این کار را بر عهده نگیرم.
کشور  کاراته  لیگ  سوپر  در  تیمی  اگر  داد:  ادامه  وی 
شرکت می کند باید بتواند پرداختی خوبی به اعضای تیمش 
داشته باشد ولی متاسفانه با توجه به اینکه این مسئله در 
آذرخودرو به وجود نیامد تصمیم گرفتم سرمربی تیمی 
نباشم. کاراته کاهای ما مثل فوتبالیست ها نیستند که قرارداد 
چند صد میلیونی داشته باشند اما شاهد هستیم برخی تیم ها 

قرارداد کمی می بندند و با این وجود پرداختی هم ندارند.
سال  هشت  هفت،  قراردادهای  اینکه  بیان  با  دباغیان 
گذشته سوپر لیگ کاراته بهتر از حال حاضر بود، عنوان کرد: 
برخی تیم ها با بستن قرارداد کم و عدم پرداخت آن در حق 
کاراته کاها اجحاف می کنند. این مسائل به دلیل مشخص 
نبودن تکلیف فدراسیون است. باید وزارت ورزش و جوانان 
تدبیر درستی برای این موضوع بیاندیشد و با منصوب کردن 
رئیسی که چهار سال عهده دار فدراسیون است اسپانسرها را 

مجاب به سرمایه گذاری کند.
سرمربی سابق تیم ملی کاراته در مورد عدم فرصت حضور 
تعداد زیادی از کاراته کاهای قمی در سوپر لیگ با وجود 
داشتن یک تیم از این استان در مسابقات کشور گفت: قطعا 
نبودن در بازی ها روی عملکرد آنها تاثیر منفی دارد و خیلی از 
نفرات از سطح اول کشور دور می شوند ولی البته شرایط کاراته 
استان قم خوب است. در یک سال اخیر وضعیت مطلوبی 
وجود داشته و نتایج نیز این موضوع را نشان داده است. البته 
حضور کاراته کاها در سوپر لیگ و مسابقات بین المللی ضعیف 

بوده و آن هم به دلیل عدم حمایت از آنها است.
سلطانی: ضربه بعد نابودی کاراته قم است

علی سلطانی مربی باشگاه کاراته شهید زین الدین قم با 
اشاره به حضور تیم پولاد در سوپر لیگ کشور به اظهار کرد: 
واقعا نمی دانم این باشگاه به یکباره چطور تیم داد چون فکر 
نمی کنم کاراته کای مطرحی داشته باشد. از نفراتی که برای 
تیم پولاد قم در سوپر لیگ به میدان رفتند اطلاعی ندارم ولی 
هدفشان را هم نمی دانم چون اگر قصد نتیجه گیری داشتند 
باید بازیکن جدید از دیگر شهرها می گرفتند ولی در صورتی 
که می خواستند صرفا در بازی ها شرکت کنند بهتر بود از 

نفرات خوب قمی استفاده می کردند.
وی تصریح کرد: ما ظرفیت کمک به تیم پولاد برای 
حضور پرقدرت در سوپر لیگ را داشتیم اما متاسفانه هیئت 
کاراته ای در استان قم وجود ندارد که از ظرفیت تمام باشگاه ها 
مطلع باشد و در این مسئله به تیم پولاد کمک کند. هر 
باشگاهی می توانست چند بازیکن به پولاد بدهد اما این اتفاق 
نیفتاد. اگر هر باشگاهی بخواهد تیم مستقلی بدهد مطمئنا 
کاراته قم موفق نخواهد شد و این وظیفه هیئت است که 
دل باشگاه داران را به یکدیگر نزدیک کند تا تیم قم با نفرات 
منتخب و کاملا بومی در کشور شرکت کند چون در غیر 

اینصورت انرژی و ظرفیت هایمان هدر می رود.
سلطانی با انتقاد از عملکرد هیئت کاراته استان قم ابراز کرد: 
برخوردار یک سال سرپرست این هیئت بود و از اواسط مهرماه 
ریاست آن را بر عهده داشت اما فقط چند وقت یکبار از ما 
می پرسد چند تیم دارید، نفراتتان کیست و کجای جدول 
هستید؟ تنها هدفشان صرفا انعکاس اخبار باشگاه هاست در 

صورتی که می توانند کارهای زیادی  انجام دهند.

وی خاطرنشان کرد: نخستین کاری که هیئت می تواند 
انجام دهد نزدیک کردن باشگاه ها و مربیان استان قم است. 
باید صداقتشان را نشان دهند ولی چون صداقت وجود ندارد 
باشگاه ها و مربیان به یکدیگر نزدیک نمی شوند. نبود اعتماد 

موجب این اتفاق در کاراته قم شده است.
مربی اسبق تیم ملی کاراته ایران در پاسخ به سئوالی 
مبنی بر اینکه ادامه این شرایط به ضرر کاراته قم نیست، 
گفت: کاراته قم به اندازه کافی ضربه خورده اما ضربه بعد 
نابودی آن است. چهار باشگاه مثل ما که با ظرفیت و سرمایه 
شخصی، جوانان را تربیت کرده و ملی پوش و قهرمان می کند 
تا اندازه ای می تواند به فعالیت هایش ادامه دهد و انرژی داشته 
باشد. وقتی ببینیم کارهای ما دیده نمی شود و مشکلات 
زندگی، باشگاه داری، اجاره و مالیات اذیت می کند انگیزه از 
دست می رود. برای مثال سال گذشته به عنوان نخستین 
مربی قمی در تیم ملی حضور داشتم ولی امسال هیچ 
انگیزه ای برای کار کردن نداشتم و وقتی شاگردم چنین 

چیزی می بیند آنها هم با تمام توان تمرین نمی کند.
واکنش شدید پایدار به گرفتن امتیاز آذرخودرو قم

محمود پایدار سرمربی تیم کاراته پولاد قم با بیان اینکه 
امتیاز هیچ تیمی را برای حضور در سوپر لیگ نگرفتیم، عنوان 
کرد: نمی دانم این شایعه که ما جایگزین آذرخودرو قم شدیم 
از کجا آمده چون اصلا این موضوع صحت ندارد. آذرخودرو 
قصد تیم داری نداشت و از سوی دیگر حتی اگر می خواست 
به کارش در سوپر لیگ ادامه دهد ما نیز تیم خودمان را 
داشتیم و در بازی ها شرکت می کردیم. وی ادامه داد: هر 
تیمی ورودی 7 میلیون تومانی سوپر لیگ کشور را بدهد 
می تواند در این مسابقات شرکت کند. اگر دو تیم دیگر هم 
از قم می آمدند می توانستند در سوپر لیگ بازی کنند. اصلا 
ما و آذرخودرو قابل قیاس نیستیم. آنها بالای 200 میلیون 
تومان هزینه کردند ولی خرج ما یک دهم آنها نشد. پایدار 
تاکید کرد: تمام نفرات باشگاه پولاد برای نخستین بار در سوپر 
لیگ حضور پیدا کردند در حالی که آذرخودرو 6-5 ملی پوش 
داشت. بازیکنان ما علاوه بر بومی بودن، از باشگاه پولاد بود 
و فقط سعید برخورداری از باشگاه علوم پزشکی برای ما به 

میدان رفت.
سرمربی تیم پولاد پیرامون نتایج ضعیفشان در سوپر لیگ 
کاراته عنوان کرد: برای سال اول از عملکردمان رضایت داریم 
ولی می توانستیم نتایج بهتری کسب کنیم؛ برای مثال در 
رفت و برگشت مقابل برق هرمزگان در بخش کمیته به 
پیروزی دست یافتیم اما به دلیل نداشتن کاتا در مجموع 
نتیجه را واگذار کردیم. تیم کردستان از ما بهتر نبود ولی به 
آنها باختیم. این مسائل به دلیل تجربه کم نفراتمان در سوپر 

لیگ بود اما با این وجود از نمایش تیممان رضایت داریم.
وی در واکنش به انتقاداتی که به دلیل استفاده نکردن از 
کاراته کاهای قمی در تیم پولاد به آنها می شود، عنوان کرد: 
ما از طرف هیئت کاراته استان قم به تمام باشگاه ها نامه زدیم 
تا نفراتشان در صورت تایید برای تیم ما در سوپر لیگ بازی 
کنند ولی متاسفانه در قم هیچکس نمی گوید با هم باشیم؛ 
همه می گویند »من« و به بقیه باشگاه ها کاری ندارند. از سوی 
دیگر کاراته کا رده سنی بزرگسالان کمی در قم وجود دارد و 

تعدادشان شاید به 50 نفر نرسد.
پایدار یادآور شد: اختلافی در کاراته استان قم نیست. ما 
فقط 50 نفر کاراته کا رده سنی بزرگسالان در استان قم 
داریم که همان ها برای بازی به تیم ما نیامدند و یا درخواست 
قرارداد مالی کردند که به دلیل عدم وجود اسپانسر، کسی با 

ما قرارداد نبست.
سرمربی تیم پولاد در خصوص پیش بینی اش از آینده 
کاراته قم گفت: خوشبختانه با توجه به اهمیت برخوردار 
رئیس هیئت کاراته استان قم به رده های سنی پایه، آینده 
خوبی در انتظار این رشته ورزشی است. پایگاه قهرمانی 
استعدادیابی کاراته که به نوجوانان و جوانان توجه دارد آینده 
کاراته قم را تضمین می کند. آینده کاراته امروز باید سه سال 
پیش بینی می شد نه اینکه بخواهیم همین امسال یا سال 

آینده آن را درست کنیم.

نامزد بهترین دروازه بان جهان:

خیلی از مردان ورزشکار با دستمزدشان
 بار خود را می بندند

فرزانه توسلی یکی از بهترین دروازه بان های ایران است که حدود یک ماه پیش هم 
نامزد بهترین دروازه بان جهان شد و نامش از سوی یک سایت جزو 10 دروازه بان برتر 

قرار گرفت.
توسلی یکی از ورزشکارانی است که در قهرمانی تیم ملی ایران در مسابقات قهرمانی 
آسیا نقش مهمی را ایفا کرده و با موقعیت هایی که از حریفان گرفته حسرت گلزنی را بر 

دل بازیکنان خارجی گذاشته است.
وی در گفت وگویی که با فارس داشت، از خواسته ها، آرزوها و خاطراتش گفت که 

مشروح این صحبت ها را در زیر می خوانید:
سال ۹۴ برایت چطور گذشت؟

سال بسیار خوبی بود؛ هم ایران به عنوان قهرمانی جام ملت های آسیا رسید و هم من 
در بین نامزدهای بهترین دروازه بانان جهان قرار گرفتم. با 2 اتفاق خوبی که برایم رخ 
داد می توانم بگویم سال خوبی داشتم. اگرچه عید سال 94 مسائلی برایم پیش آمد که 
اصلا خوب نبود و دو ماه درگیر بودم، اما برعکس این ضرب المثل که می گوید سالی که 
نکوست از بهارش پیداست، این طور نبود و در مجموع می توانم بگویم سال خوبی داشتم.

آرزویی داشتی که در سال ۹۴ به آن نرسیده باشی؟
آرزوی همه بازیکنان فوتسال قهرمانی در آسیا بود که به آن رسیدیم.

بهترین موقعیتی که از حریفان ایران گرفتی مقابل چه تیمی بود؟
الان که بازی ها را نگاه می کنم فکر می کنم بهترین موقعیت را در زمان پاورپلی از تیم 
تایلند گرفتم. در مسابقات قهرمانی آسیا دقایق آخر بهترین موقعیت را از آنها گرفتم. در 
بازی های جام جهانی گواتمالا هم اگرچه ما نتیجه خوبی نگرفتیم، اما من موقعیت های 

زیادی را از حریفان گرفتم.
به بازی کدام شخصیت ورزشی علاقمند هستی؟

احمدرضا عابدزاده در فوتبال. البته کشتی های علیرضا حیدری را هم دوست داشتم.
اگر بخواهی جای یک شخصیت سیاسی، فرهنگی، علمی و یا ورزشی قرار 

بگیری، دوست داری جای چه کسی باشی؟
هیچ کس، فقط دوست داشتم ما هم مانند مردان بودیم و تفاوتی بین قراردادها بین 

این دو قشر وجود نداشت.
به کدام بازیگر ایرانی علاقمند هستی؟

در بین خانم ها به مرجانه گلچین بازیگر طنز علاقه دارم. در بخش مردان هم بازی 
دانیال حکیمی و بهرام رادان را دوست دارم.

آخرین بازی که سینما رفتی چه فیلمی بود؟
آخرین فیلم سینمایی که رفتم رد کارپت بود. با تیم ملی که در اردو بودیم این فیلم را 
دیدیم. سریال شهرزاد هم یکی از زیباترین سریال هاى ایرانی است که به شدت دنبال 
می کنم که آقاى علی نصیریان و دیگر هنرپیشه هاى این سریال به بهترین نحو ممکن در 

این سریال به ایفاى نقش پرداخته اند.
آخرین کتابی که خواندی چه نام داشت؟

هنر شفاف اندیشیدن و چهار گفتار از فلورانس دو کتابی هست که الان مطالعه می کنم 
که از خانم مظفر گرفتم. فکر می کنم خانم مظفر تنها مربی است که علاوه بر بعد فنی در 
زمینه اخلاقی و مسایل دیگر همیشه کمک شایانی به بازیکنان داشته و به جرات می توانم 

بگویم برای من همیشه الگوی فنی و اخلاقی بوده و هست.
اوقات فراغت معمولا چه کاری انجام می دهی؟

معمولا با دوستانم هستم و کوه می روم. سفر کردن را هم دوست دارم و معمولا زمانی 
که وقت آزاد داشته باشم به شمال ایران سفر می کنم.

بهترین دوستت چه کسی است؟
خانم باورساد که مربی دروازه بانان تیم ملی است.

وقتی از کسی ناراحت باشی با چه کسی درد و دل می کنی؟
با خانم باورساد.

بزرگترین آرزوی ورزشی  و غیر ورزشی ات چیست؟
آرزویم این است تیم ملی روزی قهرمان جهان شود. اما آرزوی غیر ورزشی ام: زمانی 
از خیابان رد می شدم، آقای مسنی را دیدم که دستفروشی می کرد. آرزو کردم ای کاش 

آنقدر پولدار بودم تا می توانستم به این قشر از جامعه کمک کنم.
*ورزشکاران جزو اقشار مرفه جامعه نیستند؟

غیر از فوتبالیست ها فکر نمی کنم ورزشکاران دیگری جزو مرفهین باشند. ورزشکاران 
بیشتر از آنچه که می گیرند حق شان است.

خبرهای سیاسی را دنبال می کنی؟ مثلا از توافقات ۵+1 اطلاعی داری؟
از دور دنبال می کنم. در زمان توافقات هر جا که می رفتیم صحبت از لغو تحریم ها بود. 

خیلی آدم سیاسی نیستم، اما دوست دارم روابط ما با همه کشورهای دنیا خوب شود.
اگر بگویند همین الان رئیس جمهور یکی از درخواست های شما را قبول 

می کند، چه می خواهی؟
بزرگترین خواسته ام فراهم کردم بستری برابر بین ورزش بانوان و مردان است. ما زمانی 
که از بازی های قهرمانی آسیا برگشتیم چیزی ندیدیم. نمی گویم یک آدم مادی هستم، 
اما اگر دو سال دیگر ورزش را کنار بگذاریم چه کاری می خواهیم انجام دهیم. خیلی از 
ورزشکاران مرد با دستمزدهایی که می گیرند بار خود را می بندند، اما در بخش بانوان این 
طور نیست. مشکل دیگری که داشتم این بود که بعد از قهرمانی در آسیا به وزارت ورزش 
رفتم تا براى کارشناسی ارشد اقدام کنم که به من گفتند فقط می توانم در دانشگاه آزاد 
به ادامه تحصیل بپردازم. من چون لیسانسم را از دانشگاه پیام نور گرفتم دوست داشتم 
ارشدم را هم در این دانشگاه بخوانم که موافقت نکردند و من هنوز منتظر جواب وزارت 
علوم هستم تا با خواسته من موافقت کنند و به من اجازه ادامه تحصیل در پیام نور را 

بدهند.
بهترین خاطره ورزشی ات چیست؟

 سال 84 بود فکر می کنم اردویی در شهرکرد داشتیم. 7 صبح باید بیدار می شدیم و 
می دویدیم. من و چندتا از بازیکنان یک ساختمانی بود که در آن پنهان می شدیم تا کمتر 
بدویم. اسم این مکان را بهشت پنهان گذاشته بودیم. هنوز هم به آن فکر می کنم یکی از 

بهترین خاطراتم به شمار می رود.
 *بدترین خاطره چطور؟

 از اتفاقات بد سال 94 می توانم به بازی های قهرمانی آسیای اشاره کنم که در آنجا 
انتخاب بهترین گلر نداشتند! من چون در این مسابقات عملکرد خیلی خوبی داشتم 
منتظر بودم که به عنوان برترین گلر انتخاب شوم که متاسفانه این گزینه را نداشتند و 
من خیلی ناراحت شدم؛ چون انتخاب بهترین بازیکن، بهترین گلزن و حتی بازیکن بازى 
جوانمردانه داشتند ولی بهترین گلر را نداشتند که خیلی دلخور شدم، اما خوشبختانه 

بعدها انتخابم به عنوان 10 گلر برتر جهان این خاطره تلخ را برایم کمرنگ تر کرد.
بزرگترین آرزویت در سال ۹۵ چیست؟

 یکی از بزرگترین آرزویم لژیونر شدن است. اینکه در بهترین لیگ های اروپا بازی کنم. 
البته سال هاست این آرزو دارم و نمی توانم بگویم فقط برای سال 95 است.

 تاکنون درخواستی از کشورهای خارجی نداشتی؟ 
برای ما که با پوشش بازی می کنیم سخت است. البته زمانی که مربی اسپانیایی داشتیم 
او می گفت می تواند کاری کند تا ما در کشورهای دیگر بازی کنیم، اما گفت مبلغ قراردادها 
بالا نیست. البته برای من اصلا پول مهم نیست و بیشتر دوست دارم در لیگی مثل اسپانیا 

بازی کنم.

پنجشنبه -سیزدهم اسفندماه 1394 - سال هجدهم - شماره 3955

 آغاز هفته بیست و دوم؛

 رونمایی استقلال و راه آهن از تازه واردها
هفته بیست و دوم لیگ برتر پس از دو هفته تعطیلی در روزهای 

پنج شنبه و جمعه با برگزاری 4 دیدار پیگیری می شود.
به گزارش خبرگزاری دانشجویان ایران )ایسنا(، هفته دوم لیگ برتر 
فوتبال ایران پس از حدود 14 روز تعطیلی مجددا از امروز پنج شنبه 

13 اسفند با برگزاری یک بازی آغاز می شود.
استقلال خوزستان- سیاه جامگان
 ساعت 16، ورزشگاه غدیر اهواز

نخستین بازی این هفته را تیم های صدرنشین و قعرنشین جدول 
برگزار می کنند. استقلال خوزستان که در هفته بیست و یکم با 
تساوی یک بر یک مقابل صبا متوقف و صدر جدول را به استقلال 
واگذار کرده بود می تواند با پیروزی مقابل شاگردان فرهاد کاظمی 
موقتا صدر جدول را در اختیار بگیرد. در سوی دیگر نیز سیاه جامگان 
در آغاز نیم فصل دوم عملکرد خوبی داشته و توانسته امیدهای 
هوادارانش را برای باقیماندن در لیگ برتر زنده نگه دارد. آن ها در هفته 
بیست و یکم با تساوی یک بر یک در داربی مشهد متوقف شدند که 
در صورت برتری در این بازی می توانند موقتا بالاتر از فولاد وملوان در 

رتبه دوازدهم قرار بگیرند.
روز جمعه نیز 3 بازی دیگر از لیگ برتر برگزار می شود.
راه آهن- استقلال 1۵:30 ورزشگاه آزادی

قدس  ورزشگاه شهر  در  که  آهن  راه  دیدارهای  سایر  برخلاف 
میزبانی می کرد این بازی به درخواست لوکوموتیورانان در آزادی 
برگزار می شود. راه آهن که به تازگی سرمربی تیمش را عوض کرده با 
سرمربی جدید و یونانی خود به دنبال کسب پیروزی و فرار از سقوط 

به لیگ پایین تر است.
نخست  نیم فصل  به  برتر  لیگ  در  تیم  این  پیروزی  آخرین   
بازمی گردد. باید دید یوانیس توپالیدیس می تواند این تیم را از بحران 

خارج کند.
راه آهنی ها در نیم فصل نخست تساوی ارزشمند سه بر سه مقابل 
استقلال را کسب کردند اما نسبت به آن بازی چند بازیکن تاثیرگذار 
از دست دادند.  را  امین منوچهری  خود مانند میلاد محمدی و 
شاگردان مظلومی نیز پس از پیروزی دو هفته قبل مقابل گسترش 

فولاد که در حضور بیش از 70 هزار نفر به دست آمد روزهای نسبتا 
آرامی را پشت سر گذاشته اند و می توانند با پیروزی مقابل راه آهن نه 
چندان آماده به صدرنشینی خود در لیگ برتر تداوم بخشند. آن ها در 
این بازی چهره جدیدی به نام عادل شیحی هافبک طراح مراکشی را 
در اختیار دارند و مظلومی می تواند از جدیدترین خرید خود رونمایی 

کند.
 ـملوان 16:30 ورزشگاه ثامن پدیده 

پدیده در آغاز نیم فصل دوم عملکرد چندان خوبی از خود نشان 
نداد اما شاگردان مهاجری در دو هفته گذشته با دو تساوی فاصله خود 
را با انتهای جدول کمتر کردند. آن ها در این بازی می توانند با پیروزی 
مقابل ملوان 29 امتیازی شوند و تا رتبه نهم جدول صعود کنند و 
خیال شان از بابت تیم هایی مانند سپاهان، ملوان و فولاد راحت بماند.

ملوان در حالی گام به این بازی می گذارد که هنوز سرمربی جدید 
خود را نشناخته و پس از استعفای استیلی در هفته 21 توسط محمد 
قدیر بحری اداره می شود. هرچند مسئولان این تیم قول داده اند تا 
آغاز این بازی سرمربی جدید این تیم معرفی شود. ملوانی ها هم با 21 
امتیاز در رده 12 هستند و وضعیت مناسبی ندارند. پیروزی در این 
بازی تغییری در جایگاه ملوان به دست نمی آورد و فقط می تواند 

فاصله خود را از تیم های انتهای جدولی زیاد کند.
فولاد خوزستان- سایپا ساعت 16 ورزشگاه غدیر اهواز

فولاد بدون حضور دراگان اسکوچیچ رو در روی سایپای مجید 
جلالی قرار می گیرد که این روزها وضعیت خوبی در بالای جدول 
دارند. شاگردان اسکوچیچ هم در نیم فصل دوم مانند سیاه جامگان 
عملکرد خوبی داشته اند و توانسته اند از منطقه سقوط خارج شوند اما 
کماکان خطر سقوط به لیگ پایین تر را احساس می کنند. آن ها در 
صورتی می توانند از این منطقه فاصله بگیرند که سایپای قدرتمند 
جلالی را شکست دهند. سایپا نیز همان طور که گفته شد با 34 امتیاز 
در تعقیب تیم های بالانشین جدول است و با پیروزی مقابل فولاد 37 
امتیازی می شود و می تواند خودش را به تیم های 38 و 39 امتیازی 

استقلال خوزستان و تهران نزدیک کند.
سایر دیدارهای این هفته روزهای شنبه و یکشنبه برگزار می شود.

انصاریفرد:

شکایت 1۵ میلیاردی از پرسپولیس مربوط به من نیست

مدیرعامل پیشین باشگاه پرسپولیس با بیان اینکه شکایت 15 میلیاردی مربوط به دوران 
فعالیت وی نیست، گفت: چطور ممکن است خود باشگاه یک شرکت تاسیس کند و آن وقت 

برای مطالباتش از خود باشگاه شکایت کند؟!
 صحبت های روز سه شنبه علی اکبر طاهری سرپرست باشگاه پرسپولیس در نشست خبری 
خود در مورد یک شکایت 15 میلیاردی صحبت کرد که این روزها سر و صدای زیادی به پا 
کرده است. پرونده ای که گفته می شود مربوط به دوران مدیریت عباس انصاریفرد است و معاون 

اقتصادی این باشگاه در آن زمان با تاسیس یک شرکت در دوبی، در نهایت برای اجرایی نشدن 
تعهدات، دست به شکایت می زند.

انصاریفرد  با تکذیب این مسائل، گفت: من از چنین شکایتی بی خبرم و فکر نمی کنم مربوط 
به زمان فعالیت ما بوده باشد. ما فقط در آن زمان بحث تشکیل آکادمی فوتبال را در دوبی 

داشتیم و به هیچ وجه بحث اقتصادی در میان نبود.
وی درباره اینکه تاسیس آکادمی در یک کشور دیگر نیازمند ثبت یک شرکت و انجام کارهای 
اقتصادی است، تصریح کرد: بله، فدراسیون فوتبال امارات به ما گفته بود که اگر دنبال آکادمی 
هستید باید یک شرکت تاسیس کنیم. ما هم یک شرکت ثبت کردیم ولی این شرکت مرتبط 

با آکادمی فوتبال بود نه کار اقتصادی.
مدیرعامل پیشین باشگاه پرسپولیس درباره اینکه گفته می شود معاون اقتصادی باشگاه در آن 
زمان دست به این کار زده است، گفت: معاون اقتصادی باشگاه در آن زمان آقای منتظر بودند 
که چون اقامت دوبی را داشت، یک شرکت را تاسیس کرد. من با ایشان در ارتباط هستم و وی 

هم از طرح شکایت 15 میلیاردی بی خبر است.
انصاریفرد در ادامه یادآور شد: اینکه می گویند این شرکت ادعای طلب کرده است، دروغ است. 
چنین چیزی نیست. آن شرکت اصلا فعالیت اقتصادی نداشته است. ضمن اینکه وقتی خود 

باشگاه یک شرکت تاسیس کرده، چطور می تواند از باشگاه شکایت کند؟!
مدیرعامل پیشین باشگاه پرسپولیس افزود: نظرم این است که برای گرفتن اطلاعات بیشتر 
با آقای طاهری صحبت کنید که این طلب دقیقا مربوط به مدیریت چه کسی در باشگاه بوده 

است.
انصاریفرد در پایان درباره سرانجام این آکادمی در دوبی گفت: دیگر »به عمر مدیریت ما قد 
نداد« که بخواهیم این کار را دنبال کنیم. قرارداد ما با یک باشگاه برزیلی بود تا بتوانیم جلوی 
هرز رفتن استعدادهای فوتبالی داخل ایران را بگیریم و جوانان مستعد خود را به کشورهای 

دیگر بفرستیم.



علمی و سلامت

سرطان کلیه موذی ترین سرطان بدن 
گزارش / مه سیما بیتاژیان

سرطان کلیه جزو 10 سرطان شایع محسوب می شود، با این حال اکثر افراد در این 
زمینه اطلاعات کافی ندارند و معمولا بیماری در مراحل نهایی و پیشرفته تشخیص داده 

می شود.
به گزارش گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان؛ کلیه ها اندام های لوبیایی شکلی هستند 
که حدود 12 سانتیمتر طول و شش سانتیمتر عرض دارند و به تعداد دو عدد در خلف 
حفره شکم زیر لبه پایینی دنده های عقب قرار گرفته اند. این لوبیاهای کوچک وظایف 
مهمی را برعهده دارند که مهمترین آنها دفع آب و برخی مواد زاید از بدن از طریق تولید 
ادرار است. کلیه ها اندام های بسیار پرکاری هستند اما اگر یکی از این اندام ها را به طور 
کامل حذف کنیم، کلیه مقابل می تواند تمام وظایف آن را برعهده بگیرد و مشکلی برای 
فرد ایجاد نخواهد شد. این اندام های کوچک نیز مانند هر عضو دیگری در بدن ممکن 
است که به سرطان مبتلا شوند و انواع تومورهای خوش خیم و بدخیم کلیه را پیدا کنند.

سرطان کلیه در حدود 1/9 درصد سرطان ها را در ایران تشکیل می دهد که در مردان 
حدود سه برابر شایعتر از زنان بوده و بیشتر از همه در سنین 60 تا 70 سال دیده می شود. 
سرطان کلیه انواع متعددی دارد که شایع ترین نوع آن نوع غده ای یا آدنوکارسینوم کلیه 
است که حدود 85 درصد سرطان های بدخیم کلیه را به خود اختصاص داده و 15درصد 

باقیمانده را انواع دیگر تشکیل می دهند.
تومور سرطانی کلیه یکی از مشکوک ترین تومورها می باشد که در اغلب مواقع برخلاف 
رشد بیش از حد آن حتی انتشار به جاهای دیگر بدن هیچ علامت و نشانه ای ندارند 
و معمولا به صورت اتفاقی و در بررسی ها و چکاب کلیه با سونوگرافی و یا CT اسکن 

تشخیص داده می شود.
دکتر محمد رضا قوام نصیری گفت: یکی از نادر ترین انواع سرطان ها که زیاد هم مورد 
اهمیت قرار نگرفته است سرطان کلیه است، این سرطان توموری است که از بافت های 
لوله ای درون خود این عضو منشا می گیرد و بزرگ می شود. این تومور هم به اندام هایی که 
در کنارش وجود دارند تهاجم می کند و هم می تواند از طریق سیاهرگ کلیه ای نواحی و 

اعضای دورتر مانند ریه  ها، کبد، استخوان، مغز را نیز درگیر سازد.
مرموز ترین نوع سرطان

سید جلیل حسینی جراح کلیه ومجرای ادراری در خصوص سرطان کلیه،  گفت:این 
سرطان حداکثر شیوع سن 50تا 70 سالگی مشاهده می شود که مواد غذایی نامناسب، 
عادات نامناسب در سبک زندگی ، مصرف دخانیات، چاقی و فشار خون هر یک عاملی 

تاثیر گذار در سرطان هستند.
دکتر حسینی ادامه داد: درد پهلو، احساس سنگینی و خونریزی ادراری، ضعف، خستگی 
و بی حالی، کم خونی، درد استخوان ها و زرد شدن پوست همگی از علائم بارز این سرطان 

به شمار می آیند.
سرطان کلیه همیشه در کمین است

وی اظهار کرد: با توجه به اینکه این نوع سرطان هیچ علامتی ندارد، فرد می تواند با 
انجام چکاب منظم  سونوگرافی و سی تی اسکن هر 6 ماه یک بار یا سالانه در جهت 

تشخیص های احتمالی تومور کلیه اقدام کنند.
 دکتر حسینی در خصوص نوع تومور ها بیان کرد: تومور های سرطان به دو قسمت تقسیم 
می شوند، بد خیم و خوش خیم که تومور های خوش خیم چون انتشار به بخش های دیگر 
بدن ندارند خطرناک نمی باشند اما تومور بدخیم زندگی فرد را تهدید می کنند، همچنین 
سلول های آن به بافت های اطراف حمله می کنند و قادرندکه بافت های آسیب دیده را 

وارد گردش خون و سیستم لنفاوی کند. 
نقش اساسی اندازه ی تومور در این سرطان

وی در خصوص درمان سرطان کلیه تصریح کرد: درمان تومور کلیه بر اساس اندازه تومور 
و نوع آن و همچنین منتشر شدن آن در بدن متفاوت است که اگر اندازه تومور زیر 5 سانت 
و در قسمت پایین و بالا کلیه و به صورت توده ی بیرونی رشد کرده باشد تنها قسمت 
سرطانی کلیه برداشته می شود که برای ریشه کن کردن بافت سرطانی حدود 2 تا 3 میلی 
متر قسمت سالم هم برداشته می شود و بقیه قسمت های کلیه برای فرد باقی می ماند 
همچنین اگر اندازه تومور بالای 5 سانت و به درون کلیه رشد کرده باشد باید جهت حفظ 

سلامتی کلیه بیمار را کاملا خارج کنیم.
هزینه هایی که سر به فلک می زند

حریرچی با اشاره به پیشگیری سرطان گفت: هزینه مستقیم و غیر مستقیم سرطان در 
کشور ما 10 هزار میلیارد تومان است به طوری که 1200 میلیارد تومان به دارو درمانی 
تعلق دارد، یکی از مهمترین مسائلی که باید در سرطان توجه داشته باشیم، اصل پیشگیری 
است، به طوری که 40 درصد سرطان ها قابل پیشگیری است که این میزان درصد قابل 

توجهی از میزان کاهش سرطان را شامل می شود.
 سرطان هزینه دارد

سخنگوی وزارت بهداشت عنوان کرد: درمان بیماری سرطان جزو درمان های پرهزینه 
است و در کشور ما میزان مصرف داروهای شیمیایی از نرم راهنمایی موجود در جهان 
بالاتر است، بنابراین برای کاهش هزینه ها دو راه پیش رو داریم یکی این که پزشکان به 
راهنمایی های بالینی وفادار و مقید باشند، وزارت بهداشت و بیمه ها در پرداخت ها ملاحظه 

کنند، تأمین منابع مالی را بالا ببریم و در پایان تعهد حرفه ای در جامعه پزشکی بالا برود.
ما باید آگاه باشیم که سرطان گرچه همچون غولی نمایان شده است اما در حقیقت آخر 
دنیا نیست بلکه پیشرفت علم وتکنولوژی سبب درمان بسیاری از سرطان ها شده است و 
همیشه این موضوع باید برای  تک تک افراد مبتلا اهمیت داشته باشد که شما باید سرطان 
را  با امید و توکل به خدا در کنار پیشرفت های پزشکی از پای در آورید نه سرطان شما 

را ذره ذره، نابود کند.

چگونه و چقدر آب بنوشیم؟ 
یک متخصص زنان و زایمان بیان کرد: نوشیدن مایعات در طول روز برای تمام افراد 
بسیار حائز اهمیت است اما زمان و نوع نوشیدنی ها برای رفع تشنگی از اهمیت بیشتری 

برخوردار است.
دکتر آزاده دیباج گفت: بهتر است آب را در طول روز بنوشیم و دو یا سه ساعت قبل 
خواب از مصرف نوشیدنی خودداری کنیم چون در هنگام خواب مایعات اضافی موجود در 

زیر پوست تجمع می کنند و سبب ورم بدن میشوند.
دکتر دیباج در خصوص خانم هایی که با افزایش سن ، دوران یائسگی را  تجربه می کنند، 
گفت: در این دوران میزان آب بدن خانم ها کاهش می یابد، بنابراین نوشیدن مایعات بسیار 

حائز اهمیت است. 
وی بیان کرد: نوشیدن حداقل 8 لیوان آب در طول روز ضروری است، همچنین مصرف 
آب باعث می شود عملکرد کلیه ها مطلوب باشد، در حالی که نوشیدنی های حاوی کافئین 

)مثل قهوه( باعث دفع بیش از حد آب می شود و بدن با کاهش آب مواجه می شود.
دکتر دیباج در خصوص نوشیدنی های نامناسب اظهار کرد:برخی از نوشیدنی ها 
مقدار کلسیم به دست آمده از موادغذایی را کاهش  میدهد اما برخی از آنها مانند قهوه 
و نوشابه های گاز دار سبب افزایش دفع کلسیم از کلیه ها می شود،  پس مناسب است 
به جای نوشیدنی های نامناسب هر روز از آب یا آب میوه ها که دارای مقادیر زیادی 

ویتامین ها، اسید فولیک و آنتی اکسیدان می باشد استفاده کنند.
دکتر دیباج در خصوص اهمیت استفاده آب خاطر نشان کرد:در دوران کودکی به 
خصوص در سال های اول زندگی و مخصوصا  تا یک سالگی، دو سوم وزن بدن شیر خوار 
را آب تشکیل می دهد و به همین دلیل است که به کودک خردسالی که به علت اسهال یا 
استفراغ آب بدن را به میزان قابل ملاحظه ای از دست می دهد باید به طور اورژانس توجه 
و رسیدگی ویژه ای نمود چون از دست رفتن آب بدن در این دوران بسیار خطرناک است.

خوراکی که شما را در برابر سرطان سینه 
محافظت می کند 

یکی از میوه های جالیزی می تواند کابوس هولناک مرگ در اثر سرطان سینه را از بانوان 
دور کند.

به گزارش  گروه پزشکی باشگاه خبرنگاران جوان پژوهشگران به تازگی دریافته اند مصرف 
هویج تنها برای چشم ها مفید نیست و خوردن هویج می تواند تا 60 درصد خطر ابتلا به 

سرطان سینه در برخی انواع آن را کاهش دهد.
گفتنی است، بر اساس تحقیقات هویج سرشار از بتاکاروتن است که می تواند به طور 

طبیعی نوعی اثر حفاظتی از بدن در مقابل بیماری ها و بویژه انواع سرطان ها داشته باشد.
بررسی نشان می دهند بتاکاروتن  همچنین در مواد غذایی دیگری چون اسفناج، فلفل قرمز 
و انبه نیز یافت می شود. در عین حال پزشکان اعتقاد دارند برای بدست آوردن اثر حفاظتی 

هویج باید بانوان به طور منظم هویج مصرف کنند.
در طول سال ها پزشکان اثربخشی مصرف هویج برای دفع شرایط تهدید کننده حیات 
چون بیماری های قلبی و سرطان را ثابت کرده بودند اما تحقیقات جدید نشان داده است 

مصرف هویج بویژه برای رفع سرطان سینه در بانوان موثر است.
نتایج این مطالعه در مجله آمریکایی تغذیه بالینی منتشر شده است. تنها در کشور 

انگلستان بر اساس آمارها هر سال 58 هزار زن به سرطان سینه دچار می شوند.
پژوهشگران اعتقاد دارند مواد شیمیایی موجود در گیاهان می تواند به عنوان یک مکمل 
دارویی نقش بسزایی در جلوگیری از ابتلا به سرطان داشته باشد. این یافته ها حاصل 
تحقیقات محققان از سراسر اروپا بر روی یک هزار و 500 ژن مبتلا به سرطان سینه و 

1500 ژن است که سرطان سینه در آنها مهار شده است.
 در این تحقیق عادات غذایی این بانوان مورد آزمایش قرار گرفته و همین طور سطح 
بتاکاروتن خون  آنها ویتامین c و لیکوپن خون آنها اندازه گیری شده است و این نتایج بدست 
آمده است که زنانی سطح این مواد در خون آنها بالا بوده کمتر به سرطان سینه دچار 
شده اند. در عین حال کارشناسان اعلام کرده اند هنوز هیچ ماده غذایی با اثر حفاظتی 100 

درصدی در برابر ابتلا به سرطان سینه پیدا نشده است.
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محققان ژاپنی راه جدیدی را برای ایجاد سلول های بنیادی پارکینسونی پیدا کردند.
به گزارش خبرگزاری مهر، به نقل از پایگاه اطلاع رسانی سلولهای بنیادی ایران، 
اند تا راه سریع تر و  محققان دانشگاههای Juntendo و Keio دور هم جمع شده 
آسان تری را برای تولید سلول های بنیادی پرتوان القایی )iPSC( از بیماران مبتلا به 

پارکینسون پیدا کنند. 
این یافته که آن ها مدعی آن هستند، راه زیادی در پیش دارد تا به درمان بیماری های 

نورولوژیک منجر شود.
این محققان این تکنولوژی را برای مطالعه شمار زیادی از بیماران پارکینسونی با استفاده 
از سلول های iPS  مشتق از خون آن ها طراحی کرده اند. نکته اصلی این تکنولوژی موفقیت 
آن در تبدیل موثرتر سلول ها به سلول های بنیادی عصبی است که اجازه مونیتور کردن 

پیشرفت بیماری در ظروف آزمایشگاهی را فراهم می کند. 
همچنین می توان از این سلول ها استفاده کرد و برهم کنش سلول های عصبی با مواد 
شیمیایی را مورد مطالعه قرار داد؛ به این ترتیب یک گام به درمان این بیماری ها نزدیک 

شد.
محققان قصد دارند که با تولید سلول های iPS مشتق از بیماران پارکینسونی مختلف، 
بانک سلول های iPS مربوط به این بیماری را در مقیاسی که تاکنون در هیچ جای دنیا دیده 

نشده است، دایر کنند.
برای تولید چنین سلول هایی، محققان سلول های iPS را تحت شرایط خاصی مانند 
محیط کم اکسیژن کشت دادند و آن ها را به طور کارآمدتری به نورون تمایز دادند. در حالی 
که روش های موجود 30 تا 50 روز طول می کشند، این روش جدید ظرف مدت یک هفته 

نورون های مناسب برای مطالعه پارکینسون را تولید می کند.
اگرچه تئوری های بسیاری در مورد دلایل پارکینسون وجود دارد اما بسیاری از ابعاد آن به 
صورت یک معما باقی مانده است و مطالعاتی از این دست می تواند درک ما را در مورد این 

بیماری و فاکتورهای ژنتیکی و محیطی دخیل در آن، افزایش دهد.

تلاش محققان برای درمان ناشنوایی با استفاده از سلول های بنیادی

درمان ناشنوایی با سلول های بنیادی

سنتز نانوکاتالیست های مغناطیسی با کاربرد در صنایع دارویی
پژوهشگران دانشگاه آزاد تبریز در طرحی مشترک با محققان دانشگاه کاشان، ارومیه و 

کرمانشاه موفق به تولید آزمایشگاهی نانوکاتالیست هایی با خاصیت مغناطیسی شدند.
به گزارش خبرگزاری مهر، این نانوکاتالیست ها قابل بازیافت و استفاده مکررند و ضمن 
سازگاری بسیار خوب با محیط زیست می توانند در صنایع شیمیایی و داروسازی کاربرد زیادی 

داشته باشند.
آلدهیدها و کتون ها مواد اولیه بسیاری از داروها و مواد شیمیایی در صنعت و آزمایشگاه است 
و براین اساس تولید این ترکیبات از مواد اولیه در دسترس با روش های تولید پربازده، توجه ویژه 

محققان علم شیمی را به خود جلب کرده است.
اکسایش الکل ها به آلدهیدها و کتون ها از اهمیت ویژه ای در شیمی آلی برخوردار است و 

تاکنون اکسیدکننده ها و روش های مختلفی برای نیل به این هدف معرفی شده است.
در اکثر این روش ها از واکنشگرهای گران قیمت، سمی و آلاینده محیط  زیست استفاده 
می شود و از طرفی بازدهی اغلب این واکنش ها نیز پایین است. ازاین رو معرفی سیستم های 

اکسیداسیونی زیست سازگار با بازدهی بالا از اهمیت ویژه ای برخوردار است.
میرزاآقا بابازاده مجری طرح، هدف از انجام این پژوهش را سنتز یک نانوکاتالیست بر پایه 

نانوذرات مغناطیسی اکسید آهن و دی اکسید منگنز عنوان کرد.
وی افزود: از این نانوکاتالیست می توان برای اکسیداسیون گزینشی الکل ها به ترکیبات 

آلدهیدی و کتونی در محیط های آبی با هزینه پایین استفاده کرد.
این پژوهشگر گفت: کاهش مدت  زمان انجام واکنش اکسایش، بازدهی بالای محصولات، 
این  از  استفاده  مزایای  دیگر  از  اقتصادی  و صرفه جویی  آلودگی محیط زیست  کاهش 

نانوکاتالیست برشمرد.
بابازاده اظهار داشت: به دلیل خاصیت مغناطیسی این نانوکاتالیست، می توان آن را پس از 
انجام کامل واکنش به  وسیله یک آهن ربا از مخلوط واکنش جداسازی و جمع آوری کرده و 

مجدداً مورد استفاده قرار داد.
 به گفته وی استفاده از این روش علاوه بر این که به کارگیری حلال های آلی و سمی در 
تولید آلدهیدها و کتون های پرکاربرد در مواد دارویی را مرتفع ساخته، کمک شایانی به کاهش 

آلودگی محیط زیست می کند.

 این محقق با اشاره به سهولت سنتز این نانوکاتالیست به عنوان یکی از مزایای مهم این 
طرح گفت: در مرحله نخست این تحقیق یک نانوکامپوزیت چندجزیی بر پایه اکسید آهن و 
دی اکسید منگنز سنتز شده و در ادامه به منظور مشخصه یابی و بررسی ساختار نانوکاتالیست 
میکروسکوپ های  و   FTIR و  EDX، TGA، XRD، CHN آزمون های از  شده  سنتز 
الکترونی SEM و TEM استفاده  شده است.  بابازاده خاطرنشان کرد: در نهایت عملکرد این 
نانوکاتالیست در اکسیداسیون انتخابی انواع الکل ها در دمای اتاق و محلول های آبی مورد 
ارزیابی قرار گرفته و فعالیت کاتالیتیکی این نانوکاتالیست پس از چندین بار استفاده مجدد 

مورد بررسی واقع شده است.
وی عنوان کرد: مشاهدات و نتایج به  دست  آمده از فعالیت کاتالیتیکی بالای نانوکاتالیست 
سنتز شده حکایت داشته است، به طوری  که به کمک این نانوکاتالیست می توان الکل ها را 
در یک محیط آبی و شرایط هوازی، در دمای اتاق و در مدت  زمان کمتر از یک ساعت به 

آلدهیدها و کتون ها با بازدهی بالا اکسید کرد.
این تحقیقات حاصل تلاش های میرزاقا بابازاده عضو هیأت علمی دانشگاه آزاد اسلامی واحد 
تبریز، رحیم حسین زاده خانمیری، رضا عهدنو محققین دانشگاه آزاد اسلامی واحد تبریز، 
مصطفی سعادت محقق دانشگاه ارومیه، مهسا دهقان محقق دانشگاه کرمانشاه و آتیه مطهری 

نژاد محقق دانشگاه کاشان است.

کاغذ دیواری هوشمند برای تامین نیروی خانه
دانشمندان انگلیسی با الهام از شب پره ها توانسته اند ورق های گرافنی فوق نازک ابداع کنند 
که در طراحی فناوری های آینده از جمله کاغذ دیواری هوشمند و کاربردهای اینترنت اشیا 

از اهمیت بسیار زیادی برخوردار خواهند بود.
به گزارش سرویس علمی ایسنا، محققان دانشگاه ساری انگلستان با استفاده از روش 
بافت دهی نانو که شامل پرورش گرافن بر روی یک سطح بافت دار فلزی است، از طبیعت 

برای ساخت ورق های گرافن الهام گرفتند که بطور موثرتری به جمع آوری نور می پردازد.
به گفته محققان، گرافن بطور سنتی یک ماده الکترونیک عادی است اما برای کاربردهای 

نوری ناکارآمد بوده زیرا تنها 2.3 درصد از نور برخوردی را جذب می کند.
آن ها شیوه الگودهی نانو را برای موضعی کردن نور در فضاهای باریک بین سطوح بافت دار 

مورد استفاده قرار داده و مقدار نور جذب شده توسط ماده را 90 درصد ارتقا دادند.
به گفته دانشمندان، چشمان شب پره ها از الگوهای میکروسکوپی برخوردارند که به آن ها 
اجازه می دهد در کمترین نور نیز اطراف را ببینند. این کانال ها با هدایت نور به سمت وسط 
چشم و با حذف بازتاب ها کار می کنند. محققان از این شیوه و با الگودهی گرافن به شکل 

مشابه برای ساخت یک ماده فوق نازک و کارآمد برای جذب نور استفاده کردند.
گرافن در حال حاضر برای رسانایی قابل توجه الکتریکی و قدرت مکانیکی آن بسیار 
مورد توجه است. محققان دریافتند برای استفاده از پتانسیل گرافن به عنوان ماده ای برای 

کاربردهای آینده باید بتواند نور و حرارت را بطور موثری جذب کند.
به گفته محققان، سلول های خورشیدی با پوشش این ماده می توانند نور را در شرایط 
بسیار کم نیز جذب کنند. در صورتی که این ماده به شکل کاغذ دیواری هوشمند یا پنجره 
هوشمند در فضاهای داخلی مورد استفاده قرار بگیرد، می تواند از نور یا حرارت زائد به 
تولید برق پرداخته و نیروی لوازم خانگی برقی را تامین کند. همچنین انواع حسگرها و 
برداشت کننده های جدید انرژی متصل به انرژی اشیا در آینده می توانند از چنین پوششی 

بهره ببرند. 

راه جدیدی برای ایجاد سلول های بنیادی 
پارکینسونی کشف شد

معاون پژوهشی دانشگاه علوم پزشکی شهرکرد از تلاش این 
دانشگاه برای درمان ناشنوایی با استفاده از سلول های بنیادی 

خبر داد.
دکتر سید کمال صولتی تعداد مقالات منتشر شده محققان 
دانشگاه علوم پزشکی شهرکرد را 462 مقاله ذکر کرد و افزود: 
از این تعداد 178 مقاله در ISI  و PUBMed منتشر شده است.

وی تعداد طرح های تحقیقاتی انجام شده در این دانشگاه در 
یک سال اخیر را 244 طرح دانست و اظهار کرد: عمده ترین 
تحقیقات این دانشگاه در حوزه های گیاهان دارویی و اعصاب 
 MS بر روی بیماری هایی چون آلزایمر، تشنج، پارکینسون و

اجرایی می شود.
صولتی، با اشاره به ثبت 7 پتنت از سوی پژوهشگران این 
دانشگاه، اضافه کرد: یکی از این پتنت ها مورد تایید وزارت 

بهداشت، درمان و آموزش پزشکی قرار گرفته است.
از گیاهان دارویی  وی شهرکرد را مرکز رویش بسیاری 
دانست و خاطر نشان کرد: از این رو فعالیت های علمی در 
زمینه اثرات گیاهان دارویی بر روی برخی از بیماری ها چون 

دیابت آغاز کردیم.
معاون پژوهشی دانشگاه علوم پزشکی شهرکرد، با اشاره به 
توسعه فعالیت های این دانشگاه در حوزه گیاهان دارویی از راه 
اندازی کارخانه تولید گیاهان دارویی در آینده نزدیک خبر داد.

وی مطالعه در زمینه سلولی و مولکولی را از دیگر زمینه های 
تحقیقاتی این دانشگاه نام برد و ادامه داد: بررسی عوامل ژنتیکی 
بر بروز ناشنوایی و تشخیص جهش های مختلف ژنی از جمله 

زمینه های تحقیقات این دانشگاه به شمار می رود.
دکتر صولتی، در این باره توضیح داد: در این حوزه محققان 
این دانشگاه درصدد هستند با استفاده از بافت فرد، سلول های 

بنیادی تولید و در جهت درمان ناشنوایی از آن استفاده شود.
به گفته وی این تحقیقات در فاز پایلوت است و برای رسیدن 

به نتیجه مطلوب این مطالعات ادامه دارد. 

محققان اعلام کرده اند که در تلاش برای یافتن راهی در درمان ناشنوایی، به موفقیتی 
بزرگ رسیده اند.

به گزارش خبرگزاری مهر، به نقل از پایگاه اطلاع رسانی سلولهای بنیادی ایران، محققان 
می گویند که توانسته اند از سلول های بنیادی مشتق از گوش انسان استفاده کنند و سلول های 

حسی مویی و سلول های مغزی که برای شنوایی حیاتی هستند را بسازند. گام بعدی این 
مطالعه چک کردن این مطلب است که آیا این سلول ها می توانند شنوایی را احیا کنند.

در این مطالعه محققان نشان داده اند که سلول های بنیادی را می توان از بافت بخشی از 
گوش داخلی جنین انسان )بخش حلزونی( جداسازی کرد و سپس آن ها را در آزمایشگاه 
رشد داده و به سلول های مویی و سلول هایی با ویژگی های شبه عصبی تمایز داد. آن ها 
بافت را از بخش حلزونی گوش جنین 9 تا 11 هفته ای انسان جداسازی کردند. موافقت های 
قانونی و اخلاقی مربوط به این امر از مراجع مربوطه گرفته شده بود. آن ها این بافت را با روش 
های آنزیمی و مکانیکی تکه تکه کردند تا سلول های منفرد جداسازی شده و در ظروف 
آزمایشگاهی رشد کنند. برای جداسازی سلول های بنیادی محققین از مارکرهای OCT4 و 
SOX2 استفاده کردند. پس از اثبات بنیادی بودن آن ها و کشت آن ها در آزمایشگاه، محققین 
این سلول ها را با تیمارهای شیمیایی خاص به سلول های مویی تمایز دادند. با این حال، این 
سلول های مویی به طور کامل تکوین نیافته اند و انشعابات شبه مویی که از مشخصه های 
این سلول ها در سطح شان است را نشان نمی دهند. در نتیجه، به آزمایشات بیشتری احتیاج 
است تا به بررسی این مطلب پرداخته شود که آیا این سلول ها دارای عملکرد کامل هستند 
یا خیر. دکتر رالف هولمه در دانشگاه شفیلد می گوید که اگرچه برای سلول درمانی ناشنوایی 
سال ها زمان مورد نیاز است اما این مطالعه امیدواری های زیاد و باورنکردنی را ایجاد کرده است 

و محققان را یک گام بزرگ به درمان ناشنوایی در آینده نزدیک تر کرده است.

خروپف کردن در کودکان را جدی بگیرید 

نتایج یک بررسی جدید نشان می دهد خروپف کردن و نارسایی های تنفسی در کودکان 
می تواند نگران کننده باشد. 

در بررسی کارشناسان دانشگاه گوتنبرگ سوئد آمده است: خروپف کردن گاه به گاه 
کودکان اغلب بی ضرر است، اما در صورتی که مشکلات تنفسی متداول شود، خطرناک 
خواهد بود.  در این بررسی 1300 کودک سوئدی مورد مطالعه قرار گرفتند که حدود 
پنج درصد آنان چند بار در هفته خروپف می کردند. همچنین به رغم وجود نشانه های 
متمایز و مشخص این مشکل جسمی، تنها حدود یک سوم آنان برای برطرف کردن آن 

به پزشک مراجعه کرده اند. 
پزشکان سوئدی بر اساس مطالعه خود دریافتند: شایع ترین دلیل خروپف کودکان، 
بزرگ شدن لوزه هاست که در بسیاری از موارد می توان با انجام عمل جراحی آن را درمان 

کرد یا میزان آن را کاهش داد. 
کارشناسان انجمن ملی خواب آمریکا نیز اظهار داشته اند: باز و بسته شدن مجرای هوا 
به لرزش بافت های گلو منجر شده و خروپف را به دنبال دارد. همچنین بلندی صدای 
خروپف تحت تاثیر میزان هوای عبوری از مجرای هوا و سرعت لرزیدن بافت گلو قرار دارد. 
به گزارش ایسنا به نقل از ساینس ورلد ریپرت، به گفته کارشناسان دانشگاه گوتنبرگ، 
در صورتی که خروپف در کودکان شدید باشد یا به اختلال آپنه خواب مبتلا باشند، 

ضرورت دارد برای بررسی های پزشکی به پزشک مراجعه کنند. 

اگزماهای پوست هدیه خانه تکانی آخر سال 
یک متخصص پوست و موبیان داشت: تماس پوست با شوینده ها می تواند باعث بروز 
حساسیت های پوستی شود و اگزمای پوستی یکی از عوارض پوستی ناشی از خانه 

تکانی های غیر اصولی است.
دکتر کاووسی گفت: رعایت نکردن موازین بهداشتی و شست وشوی غیراستاندارد در 

زمان خانه تکانی می تواند مشکلات و عوارض پوستی را در افراد در پی داشته باشد. 
وی با بیان اینکه تماس پوست با شوینده ها می تواند باعث بروز حساسیت های پوستی 
شود، افزود: افراد به منظور جلوگیری از بروز مشکلات پوستی باید از حداقل میزان 
شوینده ها استفاده کنند و در صورتی هم که از این مواد استفاده می شود، حتما دستکش 
بپوشند. بنابراین بهتر است افراد حین استفاده از شوینده ها کمترین تماس پوستی را با این 
مواد داشته باشند. این متخصص پوست با اشاره به اینکه اگزماهای پوستی یکی از مهم ترین 
عوارض پوستی ناشی از خانه تکانی های غیر اصولی است، تصریح کرد: خانه تکانی ناصحیح 
و شست و شوی غیر استاندارد و قرار دادن پوست در مقابل مواد شوینده و حساسیت زا باعث 
بروز اگزمای پوستی در افراد می شود. همچنین در زمان خانه تکانی و گردگیری احتمال 
ابتلا به عفونت های قارچی وجود دارد و توصیه می شود افراد حین خانه تکانی به منظور 

قرار نگرفتن پوست در معرض گرد و غبار، حتما دستکش بپوشند.
کاووسی گفت: ایجاد حساسیت های پوستی به دلیل تماس بیشتر پوست با آنتی ژن های 
موجود در هوا و همچنین در موارد نادری، ایجاد قارچ های پوستی از عوارض شست وشوی 

نادرست است.
وی درپایان اظهار داشت: برای پیشگیری از این مشکلات توصیه می شود افراد در زمان 
شست وشو حتما از دستکش استفاده کنند و صورت و سر خود را تا حد امکان بپوشانند 
تا از نشستن آنتی ژن ها و قارچ ها بر روی پوست این قسمت از بدن جلوگیری شود. 
بهتر است افرادی که مشغول خانه تکانی هستند، روزانه سه تا چهار بار پوست خود را با 
مرطوب کننده ها، چرب کننده ها و نرم کننده ها چرب کنند تا دچار مشکلات پوستی و 

به خصوص اگزمای پوستی نشوند.

اگر فرزندتان بدغذا است، احتمالًا نگران هستید که 
مواذمغذی لازم برای رشدی مناسب به او نرسد. اما به 
احتمال خیلی زیاد جای نگرانی نیست مگراینکه دکترتان 
به شما بگوید که رشد فرزندتان ببه نسبت سنش طبیعی 
نیست. به مرور زمان، خیلی از بچه های بدغذا کالری و 

موادمغذی کافی برای بدنشان را مصرف می کنند.
گرسنگی و سوء تغذیه چیست؟

همه هر از گاهی احساس گرسنگی می کنند. گرسنگی 
علامت هشدار بدن برای نیاز به غذا است. وقتی غذای 
کافی برای راضی کردن نیازهای بدنمان مصرف کنیم، 
احساس گرسنگی از بین می رود تا زمانیکه شکممان 

دوباره خالی شود.
سوء تغذیه مشابه با گرسنگی نیست، گرچه معمولًا با 
هم اتفاق می افتند. افرادیکه به طور مزمن دچار سوء تغذیه 
هستند، موادمغذی لازم برای رشد و سلامت مناسب 
را دریافت نمی کنند. افراد ممکن است برای یک دوره 
این مشکل  و  دچار سوء تغذیه شوند  کوتاه  یا  طولانی 
می تواند حاد یا خفیف باشد. کسانیکه دچار سوء تغذیه 
هستند معمولًا بیشتر مریض می شوند و در موارد بسیار 

حاد، خیلی زود می میرد.
مشکلات  می تواند  سوء تغذیه  و  مزمن  گرسنگی   
کسانیکه  کند.  ایجاد  افراد  سلامتی  برای  را  مختلفی 
همیشه گرسنه هستند معمولًا وزنشان از وزن سلامت 
پایین تر بوده و سایز به مراتب ریزتری نسبت به افراد 
متوسط دارند. رشدشان هم ممکن است متوقف شود و 
همین باعث شود که قدشان کوتاه تر از حد متوسط باشد. 
در سراسر جهان، حدود 27 درصد از بچه های زیر پنج 

سال، کمبود وزن دارند.
چه چیز موجب گرسنگی و سوء تغذیه می شود؟

کسانیکه غذای کافی برای خوردن ندارند معمولًا دچار 
گرسنگی می شوند و گرسنگی می تواند به مرور زمان 
منجر به سوء تغذیه شود. اما بعضی ممکن است بخاطر 
دلایلی که با گرسنگی در ارتباط نیست، دچار سوء تغذیه 
دارند  برای خوردن  شوند. حتی کسانیکه غذای کافی 
هم اگر غذاهایی که موادمغذی، ویتامین ها و موادمعدنی 
لازم را در خود دارند، مصرف نکنند، ممکن است دچار 

سوء تغذیه شوند.
بعضی بیماری ها و مشکلات باعث می شود افراد نتوانند 

غذایشان را به خوبی هضم و جذب کنند. بعنوان مثال:
• افرادیکه دچار بیماری سلیاک هستند مشکلات روده 
دارند که بخاطر پروتئینی به نام گلوتن تحریک می شود 
که در گندم، چاودار و جو موجود است. • بچه های مبتلا 
به بیماری فیبروز کیستی بخاطر تاثیری که این بیماری بر 
لوزالمعده شان دارد )عضوی از بدن که آنزیم های موردنیاز 
موادمغذی  جذب  برای  می کند(  تولید  را  هضم  برای 

مشکل دارند.
• بچه هایی که دچار عدم تحمل لاکتوز هستند برای 
نخوردن  با  دارند.  موادلبنی مشکل  و سایر  هضم شی 
قرار  به سوء تغذیه  ابتلا  معرض  در  بیشتر  آنها  لبنیات 
کلسیم  از  درصد  موادلبنی 75  و  شیر  زیرا  می گیرند 

موردنیاز در غذای ایرانی ها را تامین می کند.
کسی که از یک ماده مغذی به اندازه کافی به بدن خود 
نمی رساند، دچار کمبود آن ماده مغذی می شود. این نیز 
نوعی سوء تغذیه است که البته معمولًا باعث بیمار شدن 

شدید فرد نمی شود.
متداول ترین نوع سوء تغذیه در جهان فقر آهن است که 

می تواند منجر به کم خونی شود. سازمان جهانی سلامت 
برآورد می کند که حدود 2 میلیارد نفر در سراسر جهان در 
رژیم غذایی خود به اندازه کافی از آهن استفاده نمی کنند. 
)آهن در موادغذایی مثل گوشت قرمز، زرده تخم مرغ، آرد 

غنی شده، نان و سیریال موجود است(
چه کسانی در معرض سوء تغذیه قرار دارند؟

در سراسر جهان، آدم های فقیر یا آنهایی که در مناطق 
فقیر زندگی می کنند در بیشترین خطر ابتلا به گرسنگی 
و سوء تغذیه هستند. در کشورهای فقیر، جنگ و فجایع 
طبیعی مثل زلزله و سیل هم می تواند با کاهش تولید 
سوء تغذیه  و  گرسنگی  با  موادغذایی  طبیعی  توزیع  و 
تولیدکننده های  کشورها،  بیشتر  در  باشد.  ارتباط  در 
و  ویتامین ها  با  را  متداول  غذاهای  بعضی  موادغذایی 
کمبودهای  بعضی  بروز  از  تا  می کنند  غنی  موادمدنی 
غذایی جلوگیری کنند. بعنوان مثال، اضافه کردن ید به 
نمک می تواند از بعضی مشکلات غده تیروئید )مثل گواتر( 
جلوگیری کند، اضافه کردن اسیدفولیک به موادغذایی 
نواقص مادرزادی  بروز بعضی  از  به جلوگیری  می تواند 
کمک کند و اضافه کردن آهن هم از بروز کم خونی ناشی 

از فقرآهن پیشگیری کند.
سوء تغذیه می تواند بر افراد در هر گروه سنی اثر بگذارد، 
اما نوزادان، کودکان و نوجوانان بیشتر در معرض آن قرار 
دارند زیرا موادمغذی مختلفی برای رشد سالم و طبیعی 
آنها نیاز است. افراد بزرگسال ممکن است بخاطر بیماری، 
بالا رفتن سن و سایر عوامل مربوط به بد اشتهایی دچار 
موادغذایی  جذب  در  می تواند  الکل  شوند.  سوء تغذیه 
اختلال ایجاد کند، به همین دلیل افراد الکلی معمولًا 
موادمعدنی که  و  ویتامین ها  از  فایده کامل  نمی توانند 

مصرف می کنند ببرند.
 افراد دچار اعتیاد به الکل و موادمخدر هم اگر تغذیه 
و  سوء تغذیه  دچار  است  ممکن  باشند،  نداشته  خوبی 
رژیم های  که  نوجوانانی  و  کودکان  شوند.  وزن  کمبود 
غذایی خاص دارند  مثل گیاهخوارها  باید تغذیه متعادلی 
داشته و از انواع و اقسام موادغذایی در برنامه غذایی شان 
استفاده کنند. بعنوان مثال افراد گیاهخوار باید اطمینان 
و  پروتئین دار  موادگیاهی  از  کافی  اندازه  به  که  یابند 

موادغذایی حاوی ویتامین B1 استفاده می کنند.
علائم و تاثیرات سوء تغذیه

سوء تغذیه هم بر بدن و هم بر فکر تاثیر می گذارد. هرچه 
سوء تغذیه فرد حادتر باشد  یعنی از موادمغذی بیشتری 

کمبود داشته باشد  مشکلات او نیز بیشتر خواهد شد.
علائم و نشانه های سوء تغذیه به کمبودهای موادغذایی 
که فرد دارد بستگی دارد، اما می تواند شامل موارد زیر 

باشد:
• خستگی و کمبود انرژی

• سرگیجه
• ضعف سیستم ایمنی بدن )که بر قدرت بدن برای 

مقابله با بیماری ها اثر می گذارد(
• خشک و پوسته پوسته شدن پوست

تورم و خونریزی لثه ها
• پوسیدگی دندان ها

• کند شدن زمان واکنش دهی بدن و مشکل در توجه 
کردن

• کمبود وزن
• رشد ضعیف

• ضعف عضلانی

• تورم شکم
• پوکی استخوان ها

• مشکل در عملکرد اعضای بدن
• مشکل در یادگیری

اگر زن بارداری دچار سوء تغذیه باشد، وزن فرزند او 
کمتر از حد طبیعی و احتمال زنده  ماندنش هم کمتر 
خواهد بود. کمبود ویتامین A بخاطر سوء تغذیه دلیل 
اصلی کوری غیرقابل پیشگیری در جهان است و کودکانی 
احتمال  به  ویتامین A هستند،  که دچار کمبود حاد 
بیشتری بخاطر بیماری هایی نظیر اسهال یا سرخک بیمار 

شده یا جان خود را از دست می دهند.
 کمبود ید که نوع دیگری از سوء تغذیه است، می تواند 
منجر به عقب ماندگی ذهنی و تاخیر رشد شود. کمبود 
آهن باعث می شود بچه ها فعالیت  کمتری داشته و برای 
تمرکز کردن مشکل داشته باشند. نوجوانانی که دچار 
سوء تغذیه هستند هم معمولًا در مدرسه مشکل داشته و 

از درس ها عقب می افتند.
 درمان کودکان مبتلا به سوء تغذیه

خوشبختانه بسیاری از تاثیرات مخرب سو ء تغذیه قابل 
برگشت هستند، مخصوصاً اگر کودک دچار سوء تغذیه 
خفیف باشد. اگر تصور می کنید که فرزندتان موادمغذی 
لازم را دریافت نمی کند، با پزشک او صحبت کنید و 
پزشک احتمالًا معاینات پزشکی لازم را روی او انجام 
داده و درمورد نوع و میزان موادغذایی که فرزندان مصرف 

می کند سوال خواهد کرد. همچنین ممکن است:
•  قد، وزن و توده بدن فرزندتان را اندازه گیری کند تا 
ببیند نسبت به سنش در محدوده طبیعی و سالم هست 

یا خیر.
•  آزمایش خون برای چک کردن بعضی ناهنجاری ها 

درخواست بدهد.
•  از رادیولوژی یا سی تی اسکن برای بررسی نشانه های 

سوء تغذیه در اعضای بدن و استخوان ها استفاده کند.
•  مشکلات زمینه ای که ممکن است موجب سوء تغذیه 

شده باشد را بررسی کند.
درمان سو ء تغذیه به علت پیدایش آن بستگی دارد. 
دکتر یا متخصص تغذیع ایجاد بعضی تغییرات را در نوع 
و کیفیت غذاهای مصرفی توصیه خواهد کرد و ممکن 
است مکمل های غذایی مثل ویتامین و موادمعدنی برای 

فرزندتان تجویز کند.
 اگر ابتلا به سوء تغذیه فرزندتان دلیل زمینه ای داشته 
باشد، دکتر به شما کمک خواهد کرد راه هایی برای تامین 

موادمغذی لازم برای رشد سالم فرزندتان پیدا کنید.
آیا کودک بدغذا ممکن است دچار سوء تغذیه 

شود؟
به  که  بچه هایی  که  هستند  نگران  معمولًا  والدین 
نظر می رسد فقط ساندویچ کره بادام زمینی می خورند یا 
اصلًا لب به سبزیجات و میوه نمی زنند، تغذیه سالمی 
نداشته باشند. اما معمولًا حتی بچه های بدغذایی هم که 
موادغذایی کافی در دسترس آنها باشد، دچار سوء تغذیه 
نمی شوند.بهترین راهی که والدین می توانند مطمئن شوند 
که فرزندانشان تغذیه ای سالم دارند این است که از انواع و 
اقسام موادغذایی برای تغذیه آنها استفاده کرده و مصرف 

تنقلات مضر و ناسالم آنها را کمتر کنند. 
اگر نگرانید که سطح انرژی بدن فرزندتان پایین آمده 
است یا سرعت رشد او کندتر از سایر هم سالانش است، 

حتماً درمورد نگرانی هایتان با پزشک او صحبت کنید.

کدام کودکان در معرض سوء تغذیه قرار دارند؟ 
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اجتماعی 6

شهردار منطقه 5  قم:

خرید و فروش زمین های فاقد
 کاربری مسکونی درحریم شهر ممنوع است

شهردار منطقه 5  قم  گفت :خرید و فروش زمین های فاقد کاربری مسکونی و اراضی 
حریم شهر ممنوع است.

احمد ترکمن  اظهارداشت : دلیل حساسیتی که برای ساخت  وساز در حریم شهرها وجود 
دارد، رعایت توازن شهرها در آینده و حفظ اراضی کشاورزی، باغ ها و جنگل ها در حریم 
شهر است بنابراین از آنجای که پای حقوق شهروندان نیز در میان است و خود شهروندان 
باید به عنوان ناظری بر رعایت این مقررات نظارت کنند . وی ادامه داد: کنترل و نظارت بر 
احداث هرگونه ساختمان در محدوده قانونی بر عهده شهرداری ها گذاشته شده و وظیفه 
شهرداری ها با رعایت مقررات بند 24 ماده 55 و ماده 100 قانون شهرداری ها صدور پروانه 
ساختمانی است در همین راستا شهرداری ها در جلوگیری از ادامه عملیات ساختمانی 
ساختمان های بدون پروانه در محدوده شهر نیز مجوزهای قانونی دارد که در ماده 100 
قانون شهرداری ها مقرر شده است.ترکمن با استناد به مواد 100 و 101 قانون شهرداری ها 
و ماده 2 و تبصره 5 ماده 3 قانون تعاریف محدوده حریم شهر، روستا، شهرک و نحوه تعیین 
آنها صدور پروانه ساختمانی و دیگر مجوزهای قانونی مذکور در مواد فوق الذکر در حریم 
شهرها جزو وظایف شهرداری ها تلقی می شود و به تبع آن نظارت و کنترل شهرداری برای 
جلوگیری از ساخت و ساز غیرمجاز یا غیراصولی و غیراستاندارد در این محدوده ضروری 
است.شهردار منطقه با توضیحات مذکور، در خصوص خرید و فروش زمینهای اطراف 
مسجد مقدس جمکران اعلام داشت : متاسفانه مدتی است که اشخاصی در این محدوده 
اقدام به تفکیک غیر قانونی زمین ها و اراضی کشاورزی نموده اند، که با عنایت به مفاد قانون 
حفظ کاربری اراضی زراعی و باغ ها تغییر کاربری و فروش اراضی فاقد کاربری و مسکونی 
و اراضی حریم شهری غیر قانونی بوده و قابل پیگیرد قضایی می باشند. احمد ترکمن با 
اشاره به این که خرید و فروش اراضی که خارج از محدوده و در حریم شهر قرار دارند و فاقد 
کاربری می باشند، غیر قانونی بوده و صدور مجوز برای آن امکان پذیر نمی باشد و صدور هر 
گونه مجوز از جمله واگذاری انشعابات منوط به اخذ مجوزات قانونی می باشد . وی با ابراز 
تاسف از اقدام برخی افراد سودجو و فرصت طلب با انگیزه دلالی در خصوص تفکیک غیر 
قانونی اراضی زراعی از جمله زمین های اطراف مسجد مقدس جمکران و امامزاده علیرضا 
گفت : از شهروندان گرامی خواستاریم از خرید این اراضی که به صورت غیر  قانونی و بدون 
رعایت نصاب، تفکیک کرده اند خودداری نمایند و از شهرداری در خصوص وضعیت ملک 
استعلام نمایند . ترکمن در خصوص ارزش افزوده این زمین ها گفت : این زمین ها فقط 
قابلیت زراعی دارند و پس از گذشت زمان هیچ گونه ارزش افزوده ای نخواهند داشت لذا 
برای سرمایه گذاری و برنامه ریزی بلند مدت نیز مناسب نمی باشد و از طرفی به علت عدم 
اخذ مجوزات قانون فاقد هرگونه سند یا مدرک معتبر مالکیت می باشند.در پایان شهردار 
منطقه 5 از مردم خواست قبل از خرید زمین با مراجعه به شهرداری و استعلام نسبت 
به وضعیت داخل محدوده بودن ، وضعیت توافقات و همچنین شبکه معابر مطلع شوند 

و با اطلاع به نزدیکان و خانواده خود جلوی سوءاستفاده احتمالی افراد سودجو را بگیرند.

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم :

 وجود سکونتگاه های غیررسمی
 زیبنده قم  نیست

سخنگوی شورای اسلامی شهر قم با اشاره به وجود سکونت گاه های غیررسمی در استان، 
گفت: دولت هنوز زمینی برای ساماندهی سکونت گاه های غیررسمی در نظر نگرفته است. 

نعمت الله عواطف رستمی با اشاره به وجود سکونت گاه های غیررسمی در قم اظهار داشت: 
این سکونت گاه ها محلي هایی هستند که برای زندگی مناسب نیستند که به صورت پراکنده 
در شهر نشانه گذاری شده است و در شهری مثل قم با جایگاه دینی و تمدنی اصلًا زیبنده 
نیست.وی بابیان اینکه  شورای شهر قم و دولت برای ساماندهی این سکونت گاه ها بسیار 
مصمم است،  افزود: تاکنون تصمیماتی در این زمینه گرفته شده است و دولت تعهد داده 
30 هکتار زمین در پردیسان و مکان های دیگر به شهرداری واگذار کند تا این مناطق 
تملك و به مالکین معوض داده شود که متأسفانه دولت به این تعهد عمل نکرده و هنوز 

عملیاتی نشده است.
سخنگوی شورای اسلامی شهر قم تصریح کرد: تا زمانی که این زمین ها به شهرداری 
واگذار نشود نمي توان انتظار داشت سریعاً این مناطق آزاد شود و همین عدم واگذاری 
از  اقداماتی در سکونتگاه های غیررسمی شده است.وی هدف  برای  مانع  بزرگ ترین 
تملك این مناطق را ساخت فضای سبز و استفاده هایی غیر از مسکونی دانست و تأکید 
داشت: خود مالکین هم علاقه ای برای تغییر مکان زندگی خوددارند و با پیگیري هایی که 
انجام شده انشالله در سال آینده قدم های مهم تری در این زمینه برداشته خواهد شد.عواطف 
رستمی ابراز داشت: بر اساس پیشنهاد شهردار قم باید کمیته ای تشکیل شود که این 
کمیته سکونتگاه های غیررسمی و حاشیه های شهر را شناسایی کرده و برای ساماندهی 
این محلات به صورت مشترك پیگیری انجام شود.وی به انتقاداتی در مورد عدم رسیدگی 
کافی به این مناطق اشاره کرد و گفت: این مناطق در بافت شهری قرار دارند و به آن ها 
خدمات ارائه مي شود ولی قانون جلوی شهرداری را برای اقدامات عمرانی گرفته که این 
موضوع باعث شده تا هرگونه تجدید بنا و بهسازی در این مناطق صورت نگیرد.سخنگوی 
شورای اسلامی شهر قم نظافت در مناطق حاشیه نشینی را جزء وظایف شهرداری ندانست 
و خاطرنشان کرد: این مناطق خارج از محدوده شهرداری است ولی درعین حال از دو ماه 
پیش شهردار قول داده به صورت مقطعی در نظافت این مناطق کمك کند ولی قطعاً این 
اقدامات به صورت دائم امکان پذیر نیست.وی در بخش دیگری از سخنانش یکی از اقدامات 
پرهزینه برای شهرداری را آسفالت معابر و شوارع ذکر کرد و افزود: تأمین قیر یکی از 
مشکلاتی است که اگر دولت کمك نکند شاید شهرداری به تنهایی نتواند از عهده آن برآید؛ 
چند ماه پیش با مساعد یکی از نمایندگان قم در مجلس قرار شد حجم عظیمی قیر در 

اختیار شهرداری قرار گیرد که این اتفاق هنوز عملیاتی نشده است

اصفهانیان مقدم  خبرداد:

اجرای طرح استقبال از بهار
در شهرداری منطقه یك قم 

شهرداری منطقه یك از آمادگی کامل شهرداری منطقه یك جهت استقبال از بهار در 
راستای خدمات رسانی مطلوب به شهروندان، زائرین و مسافرین نوروزی خبر داد . 

مهدی اصفهانیان مقدم با اعلام این خبر اظهار داشت: با توجه به نزدیکی ایام نوروز و فرا 
رسیدن سال جدید، همچنین عزیمت مسافران نوروزی به شهر مقدس قم به منظور بهره 
مندی از فیوضات حرم کریمه اهل بیت)س( و مسجد مقدس جمکران و زیبایی هر چه 
بیشتر سطح منطقه و رفاه حال زائرین اقداماتی در راستای خدمت رسانی به مسافرین، 
مجاورین و زائرین انجام شده که مي توان به افزایش ضریب ایمنی کلیه بوستان های سطح 
منطقه، آب نماها ، وسایل تندرستی و ست های ورزشی و رفع خاموشی بوستان ها اشاره 
نمود. وی از تجهیز نمازخانه های بوستان های منطقه جهت برپایی نماز جماعت خبر داد و 
گفت: سرویس های بهداشتی بوستان ها نیز بهسازی شده و در مکان هایی که لازم بوده است 
چشمه های جدید احداث گردیده تا در زمان حضور مسافرین در بوستان ها  با مشکلی 
مواجه نشویم.اصفهانیان مقدم در ادامه بیان داشت: بیش از 200 کامیون خاك و نخاله 
ساختمانی از مبادی ورودی منطقه جمع آوری گردیده است و لکه گیری آسفالت شوارع 
و معابر با قید اولویت در حال انجام می باشد .وی با اشاره به رنگ آمیزی تمامی جداول 
سطح منطقه گفت: دیواره های بلوار زائر نیز با رنگ کنیتکس در حال رنگ آمیزی می باشد 
.شهردار منطقه یك از نصب بیش از 120 ست ورزشی جدید در بوستان های منطقه خبر 
داد و اضافه کرد: جهت رفاه هر چه بیشتر شهروندان و مسافرین گرامی در بوستان هاشمی 
اقدام به نصب 22 عدد آلاچیق جدید جهت اسکان زائرین نمودیم.وی با اشاره به برپایی دو 
ایستگاه اهدای نهال به شهروندان در بوستان های مهدي)عج( و بوستان هاشمی افزود: در 
هفته درخت کاری در این دو ایستگاه درختان مثمر به شهروندان اهدا می گردد .اصفهانیان 
مقدم در پایان از نصب سفره هفت سین در بوستان هاشمی خبر داد و افزود: بیش از ده 
هزار اصله نهال و بیش از سی هزار گل فصلی جهت ایام نوروز در گلخانه های منطقه تولید 

و در سطح شوارع، معابر، میادین و بوستان ها کاشت شده است.

سرپرست اداره کل روابط عمومی شهرداری قم  اعلام کرد :

تهیه 100 هزار کتابچه راهنما برای مسافران نوروزي
سرپرست اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل شهرداری قم به تهیه 100 هزار 
کتابچه راهنما در شهرداری قم برای معرفی اماکن مورد نیاز زائران اشاره کرد و گفت: 
شهرنامه شهرداری قم در سال های گذشته در مناسبت های ملی و مذهبی به منظور 

اطلاع رساني های لازم میان زائران توزیع شده است.
ابوالفضل سبزعلیان در جلسه کمیته اطلاع رسانی ستاد تسهیلات زائران استان قم ، با بیان 
اینکه شهرداری برای استقبال از زائران در حوزه های مختلف برنامه های بسیاری را در دستور 
کار خود قرار داده است، اظهار کرد: این خدمات در بخش کمیته اطلاع رسانی شهرداری قم 

برای مردم تشریح مي شود و اکنون اعضا این کمیته مشخص شده اند.
وی با تاکید بر اینکه ستاد خبری شهرداری قم فعالیت خود را از 25 اسفندماه آغاز و تا 
15 فروردین ماه ادامه مي دهد، اضافه کرد: برخی از خبرنگاران برجسته استان در این ستاد 

طی دو شیف فعالیت مي کنند تا فعالیت مسئولان شهری را انعکاس دهند.
سرپرست اداره کل روابط عمومی و امور بین الملل شهرداری قم ارسال پیامك اخبار 
شهرداری قم به باشگاه مخاطبین شهرداری متشکل از دو هزار نفر از مدیران ارشد استانی 
را یکی دیگر از اقدامات کمیته اطلاع رسانی شهرداری در نوروز برشمرد و ادامه داد: نقشه 
توریستی شهرداری قم در حال تدوین است که در ستادهای اجرایی در شهرداري های 

مناطق هشت گانه قم توزیع مي شود.

اعتماد به نفس انواع گوناگونی دارد، از حالت تکبر 
اعتماد  نفسی شایسته.  به  اعتماد  تا  شدید گرفته 
به نفس واقعی برخلاف اعتماد به نفس کاذب که 
سرپوشی است برای پنهان کردن عدم اعتماد به نفس- 

منحصر به فرد است.
هنگامی که موضوع اعتماد به نفس به میان می آید، 
اعتماد  با  آدم های  معمولا  است:  قطعی  چیز  یک 
به نفس واقعی همیشه فراتر از تردید و ترس عمل 
می کنند، و چه بسا آنها به سایرین الهام می دهند و 

اتفاقات را رقم می زنند.
آشکارا مشخص است که فراگیری اعتماد به نفس 
بسیار مهم است، اما چه چیزی افراد با اعتماد به نفس 

واقعی را از سایر افراد متمایز می کند؟
در این جا به کشف 12 عادت اصلی از افرادی با 
اعتماد به نفس واقعی می پردازیم به طوری که شما 

می توانید از این رفتارها الگو بگیرید.
1.شادمانی آنان از عمق وجودشان سرچشمه 

می گیرد
شادی یکی از عناصر حیاتی در ایجاد اعتماد به نفس 
است، زیرا برای کسب اعتماد به نفس در آنچه انجام 

می دهید باید انجام آن کار برایتان شادی آفرین باشد.
افرادی که اعتماد به نفس بالا دارند، از موفقیت های 
خود احساس خوشنودی و رضایتمندی می کنند. و 
کاری با این ندارند که دیگران دستاوردهای آنان را 
چگونه ارزیابی می کنند. آنان می دانند که حرف سایرین 
اهمیت چندانی ندارد، زیرا شما هیچ گاه به همان خوبی 

یا بدی نیستید که دیگران قضاوت می کنند.
2. آنان درباره ی دیگران قضاوت قطعی نمی کنند

افراد با اعتماد به نفس هیچ گاه درباره ی دیگران 
هر  که  می دانند  آنان  نمی کنند.  قضاوت  قاطعانه 
فردی نقاط قوتی دارد. این افراد برای کسب احساس 
دیگران  سرکوب  به  نیازی  خودشان  از  خوشایند 
عاملی  می تواند  دیگران  با  خود  مقایسه ی  ندارند. 
محدودکننده باشد. افراد با اعتماد به نفس وقت خود 
را با کنکاش در زندگی سایرین به هدر نمی دهند و 
هرگز نگران این موضوع نیستند که با اطرافیان خود 

مقایسه شوند.
3. آنان به کاری  آری نمی گویند مگر این که 

واقعا بخواهند آن را انجام دهند
پژوهش های انجام شده نشان داد که نه گفتن بسیار 
مشکل است و این احتمال وجود دارد که برای شما 
تجربه ی استرس، فرسودگی و افسردگی را به همراه 

داشته باشد. افراد با اعتماد به نفس می دانند که  نه 
گفتن نشان دهنده ی سلامت است و آنها برای بیان 

صریح نه عزت نفس دارند.
هنگام نه گفتن از به کار بردن عبارت هایی مثل  
فکر نمی کنم بتوانم یا کاملا مطمئن نیستم اجتناب 
می کنند. آنان با اعتماد به نفس نه می گویند، می دانند 
که نپذیرفتن مسئولیت جدید باعث می شود تا زمان 
کافی برای انجام مسئولیت های فعلی خود داشته 

باشند.
۴. آنان بیشتر گوش می دهند تا صحبت کنند

افراد با اعتماد به نفس بیشتر از این که صحبت کنند 
گوش می دهند، چرا که نمی خواهند همه چیز را به 
همه ثابت کنند. آنان می دانند که گوش سپاری فعالانه 
و بذل توجه کافی به گفته های دیگران منجر به رشد 
و یادگیری بیشتری برایشان می شود. در گفت وگو 
نشاندن  به کرسی  برای  به جای تلاش  دیگران  با 
گفته های خود، روی صحبت ها تمرکز می کنند چون 
می دانند که این کار برای مردم لذت بخش ترو سازنده تر 

است.

۵. آنان با یقین صحبت می کنند
به ندرت پیش می آید که شما از افراد با اعتماد 
به نفس عبارت هایی مانند مطمئن نیستم و فکر 
کامل  اطمینان  با  آنان  باشید.  شنیده  را  می کنم 
صحبت می کنند، چرا که می دانند در غیر این صورت 
نمی توانند اعتماد دیگران را جلب کنند و سایرین 

عقاید آنان را نمی پذیرند.
کوچک  موفقیت های  جست وجوی  در   .6

هستند
افراد با اعتماد به نفس دوست دارند همیشه با چالش  
و رقابت هایی مواجهه شوند، حتی اگر تلاش هایشان 
شود.  کوچک  موفقیت های  به  دستیابی  به  منجر 
موفقیت های کوچک باعث ایجاد گیرنده های آندروژن 
در مناطق مغزی می شود که مسئول انگیزه دهی و 

پاداش دهی هستند.
تاثیر  افزایش  باعث  آندروژن  افزایش گیرنده های 
تستوسترون و در پی آن ایجاد اعتماد به نفس و 
اشتیاق برای غلبه بر چالش ها می شوند. وقتی شما چند 
موفقیت کوچک متوالی داشته باشید، اعتماد به نفس 

ایجاد شده تا یک ماه می تواند بر شما تاثیر داشته باشد.
7. به فعالیت های ورزشی می پردازند

بررسی های موسسه پژوهش های انتاریو شرقی نشان 
داد افرادی که دو بار در طول هفته به مدت 10 دقیقه 
ورزش می کنند از نظر اجتماعی، تحصیلی و جسمی 
احساس شایستگی بیشتری خواهند داشت. هم چنین 
آنها در سطح بالاتری به عزت نفس و تصویرشان از 
بدن خودشان امتیاز می دهند. و از همه مهم تر این که، 
تغییرات جسمی در بدنشان باعث افزایش اعتماد به 
نفس می شود، و اندروفین ایجاد شده از فعالیت های 

ورزشی عامل این تفاوت ها است.
8. در پی جلب توجه دیگران نیستند

مردم همیشه در پی جلب توجه سایرین هستند. 
افراد با اعتماد به نفس می دانند که خود واقعی بودن 
بسیار موثرتر از تلاش برای مهم جلوه دادن خویشتن 
است. آنها در تلاش هستند تا همیشه نگرش واقعی 
خود را ارائه دهند چرا که می دانند مردم بیشتر جذب 

نگرش های صادقانه می شوند.
افراد با اعتماد به نفس، استاد اشاعه  و تغییر جهت 

مسیر توجه هستند. وقتی آنان برای دستاوردهایشان 
مورد توجه قرار می گیرند، به سرعت کانون توجه را به 
سمت افراد پرتلاشی که در این موفقیت به آنها کمک 
کرده اند سوق می دهند. آنان در پی تایید و ستایش 
دیگران نیستند چون عزت نفس خود را از درون 

دریافت می کنند.
۹. آنها از اشتباه کردن نمی هراسند

افراد با اعتماد به نفس از ارتکاب خطا نمی هراسند. 
آنها دوست دارند تا خودشان را در معرض دریافت 
دیدگاه های دیگران قرار دهند چرا که از اشتباهات 
خود درس های بسیاری می آموزند و دیگران هم از 
موفقیت های آنها درس می گیرند. افراد با اعتماد به 
نفس می دانند که بسیار توانا هستند و از خطا کردن 

گریزی ندارند.
10. آنها ریسک می کنند

زمانی که افراد با اعتماد به نفس با فرصتی مواجه 
می شوند، نهایت استفاده را از آن می برند. به جای 
نگرانی از مشکلاتی که ممکن است پیش بیایند، از 
خود می پرسند چه چیزی من را متوقف می کند؟ یا 
چرا نمی توانم آن را انجام دهم؟ بعد هم برای انجام 
آن اقدام می کنند. ترس هیچ گاه عامل بازدارنده ی آنها 
نیست، زیرا می دانند بدون تلاش به هیچ موفقیتی 
دست نخواهند یافت و شکست فقط یک راه موثر برای 

یادگیری است.
11. آنها دیگران را تحسین می کنند

معمولا افراد ضعیف النفس به توانایی های خود شک 
دارند و به همین دلیل سعی می کنند تا خودشان را 
در کانون توجه نگه دارند و با انتقاد از دیگران خود 
را ثابت کنند. از سویی دیگر، افراد با اعتماد به نفس 
نگران این مسئله نیستند زیرا عوامل درونی میزان 
موفقیت آنها را تعیین می کند. افراد با اعتماد به نفس 
روی موفقیت های سایر افراد تمرکز و آنان را به خاطر 

دستاوردهای مثبت شان تحسین می کنند.
1۲. آنها هراسی بابت کمک خواهی از سایرین 

ندارند
افراد با اعتماد به نفس می دانند که کمک خواهی از 
دیگران نشان دهنده ی ضعف و بی استعداد بودن آنها 
نیست. آنان نقاط ضعف و قوت خود را می شناسند و 
در تلاش هستند تا از دیگران برای رفع نقاط ضعف 
خود مدد بجویند. هم چنین آنها می دانند که فراگیری 
از افراد متخصص راهی بسیار موثر برای رشد و تعالی 

است.

هیچ کس انتقاد را دوست ندارد اما بعضی از ما نسبت به آن 
خیلی حساسیم. آیا وقتی رئیس تان می گوید در طول جلسات 
کودک تان  وقتی  آیا  می گیرید؟  خود  به  را  آن  باشید،  ساکت 
بهانه گیری و گریه و زاری می کند و کسی به شما نگاه داورانه 
می اندازد، تمام روزتان خراب می شود؟ آیا وقتی مشتری پیشنهاد 

شما را رد می کند احساس شکست می کنید؟
برای کمال گراها، نقد و انتقاد مثل این است که ضعف ها و عیب ها 
افشا شده باشند. شما به سختی تلاش می کنید تا کاستی های تان 

را بپوشانید، و برای تان بسیار دردناک است که رو شوند.
نسبت به انتقاد چه واکنشی نشان می دهید؟ بعضی از افراد 
گویی می توانند به انتقاد بی اعتنایی کنند. دیگران ممکن است 
این انتقاد را درونی کرده و عمیقا باورکنند که واقعی است. شما 
ممکن است گریه کنید و احساس بی ارزش بودن به شما دست 
بدهد. در نتیجه فرصت های کمتری داشته و جانب احتیاط را 

همیشه نگه خواهید داشت. بعضی ها با خشم و حالت تهاجمی 
برخورد می کنند.

انتقاد حقیقت زندگی است. اگر قرار باشد کاری انجام دهیم، باید 
ریسک انتقاد را هم بپذیریم.

روشن است که چیزی نگفتن و کاری نکردن استراتژی خوبی 
برای کنارآمدن با انتقاد نیست. هرچیزی تاحدودی ریسک دارد 
و با ریسک کردن این احتمال وجود دارد که دیگران کاری را که 

می کنیم دوست نداشته و یا نپذیرند.
از آنجایی که نمی توانیم از انتقاد اجتناب کنیم، پس باید یاد 

بگیریم چگونه به آن واکنش نشان دهیم.
چگونه با انتقاد و نکوهش کنار بیاییم؟

1. منبعش را پیدا کنید. آیا برای عقیده فرد منتقد ارزش قائل 
هستید؟ آیا می توانید او را در قالب مفید یا مضر قرار دهید؟ نقد و 
انتقاد از سوی یکی از اعضای نزدیک خانواده باید نسبت به انتقاد از 

سوی یک غریبه از ارزش بیشتری برخوردار باشد.
2. این انتقاد از چه نوعی است؟ برخی انتقادها معنایی واضح 
دارند. بعضی دیگر از انتقادها سازنده هستند. انتقاد سازنده، حمله 
شخصی نیست، بلکه باید کمک کننده بوده و شما را به سمت 

پیشرفت سوق دهد نه اینکه تضعیف یا گمراه تان کند.
3. نسبت به رشد و بهبود دید باز داشته باشید. برای یادگیری 
و تغییر انعطاف داشته باشید. به جای توجه به منفی ها، انتقاد را 

به عنوان فرصتی برای رشد فردی تلقی نمایید.
4. چیزی را که واقعیت ندارد رها کنید و به خودتان نگیرید. اگر 
انتقادی واقعا ارزشمند نیست، حواس تان را متوجه چیز دیگری 
کنید. رو آن دوئل نکنید و بیش از حد هم تحلیلش ننمایید. سعی 
کنید باور داشته باشید که این انتقاد ممکن است درست نباشد و 
روی نقاط قوت تان متمرکز شوید. همه انتقادها واقعا هم به شما 
مربوط نمی شوند بلکه ممکن است بازتابی از حسادت، احساس 

عدم اطمینان و یا نارضایتی شخص دیگری باشند.
5. احساسات خودتان را حس کنید. به خودتان اجازه دهید 
احساس رنجش یا خشم داشته باشید. انکار کردن یا سرکوب 
احساس تان فایده ای ندارد. درموردش حرف بزنید، یا بنویسید، و یا 

اجازه دهید چیزی از خود بروز دهند. سپس حرکت کنید.
6. با خودتان مهربان باشید. برای حس این احساسات نامناسب 
و سخت، با خودتان مهربان باشید. با خودتان معامله کرده و شروع 
کنید به گفتگوی مثبت با خودتان مثلا  ین انتقاد آزاردهنده بود 

اما چیزی از من کم نمی کند.
معیار ارزش فردی شما این نیست که چندنفر شما را دوست 
دارند، کارتان چیست، یا چه انتخاب هایی می کنید. نسبت به 
بازخورد آنهایی که مورداحترام تان هستند دیدِ باز داشته باشید 
اما این را هم بدانید که نمی توانید همه را راضی کنید و هیچ 

ایرادی هم ندارد.

12ویژگی متفاوت افراد با اعتماد به نفس واقعی

چگونه انتقاد دیگران را تحمل کنیم؟

طی 10ماهه امسال رخ داد؛ 

کاهش 11درصدی فوت براثر مسمومیت 
بامنواکسیدکربن در تهران 

مدیرکل پزشکی قانونی استان تهران گفت: میزان فوت بر اثر مسمومیت با گاز 
منواکسیدکربن از ابتدای فروردین تا پایان دی ماه امسال در این استان نسبت به مدت 

مشابه آن در سال قبل، 4 / 11 درصد کاهش یافت. 
به گزارش ایرنا از اداره کل پزشکی قانونی استان، مسعود قادی پاشا افزود: این آمار در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته با تعداد 105 مورد 11/4 درصد کاهش نشان داد؛ 
به عبارت دیگر امسال 73 مرد و 20 زن در استان تهران بر اثر مسمومیت با منواکسید 

کربن فوت کردند.
قادی پاشا تاکید کرد :گازمنواکسید کربن، گازی سمی است که از احتراق ناقص 
کربن به وجود می آید، رنگ و بوی خاصی ندارد و به همین دلیل آن را قاتل خاموش 

می نامند.
وی خاطر نشان کرد: وقتی این گاز وارد سیستم تنفسی شخصی شود بلافاصله با 
گلبول های قرمز وارد واکنش و باعث می شود تا اکسیژن کمتری به اعضای بدن برسد 
که نخستین عوارض آن سوزش چشم ها و پس از سپری شدن زمانی بین 1 تا 2 ساعت 
بسته به غلظت گاز کربن منواکسید موجود در مکان ، فرد احساس خواب آلودگی و 

احساس خستگی مفرط می کند . 
وی ادامه داد: در این حالت اعضای بدن، گزگز می کند و فرد دچار سرگیجه به همراه 
حالت تهوع می شود، چشم ها در این حالت اغلب سیاهی می رود و در ادامه شخص 
دچار بیهوشی می شود. مدیرکل پزشکی قانونی استان تهران گفت :کودکان ، سالمندان 
،افراد با سابقه بیماری های قلبی - ریوی و افراد با مبتلا به بیماری های خونی بیشتر از 

سایرین دچار عوارض ناشی از مسمومیت با گاز مونواکسید کربن می شوند.

کلاهبردار میلیاردی از مصالح فروشی ها در 
خوی  دستگیر شد 

فرمانده انتظامی شهرستان خوی  از دستگیری کلاهبردار میلیاردی آهن آلات خبر داد . 
سرهنگ اسفندیار احمدی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس اظهار داشت: در 
پی چندین فقره شکایت شهروندان مبنی بر کلاهبرداری به بهانه فروش مصالح ساختمانی 

و آهن آلات ، بررسی موضوع در دستور کار ماموران پلیس آگاهی شهرستان قرار گرفت. 
وی افزود: در بررسی های صورت گرفته مشخص شد متهم به بهانه فروش آهن آلات 
و سیمان ، از کسبه آهن فروش و سیمان فروشی های استان و استان های همجوار اقدام 

به کلاهبرداری می کرد.
 این مقام انتظامی بیان داشت : با توجه به اهمیت موضوع و به منظور جلوگیری از 
ادامه فعالیت متهم، تیمی مجرب از کارآگاهان تشکیل و عملیات شناسایی و دستگیری 

آغاز شد. 
احمدی  اظهار داشت : ماموران با انجام اقدامات اطلاعاتی متهم را شناسایی و حین انجام 
معامله با یکی از شرکت ها دستگیر کردند. وی با اشاره به اینکه متهم در بازجویی های 
پلیسی به 21 فقره کلاهبرداری از کسبه به مبلغ یک میلیارد و 250 میلیون ریال اعتراف 
و تصریح کرد:متهم پس از تشکیل پرونده جهت سیر مراحل بعدی تحویل مقامات قضائی 

شد. 

محموله 33 تنی پیاز قاچاق به تهران نرسید! 
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان یزداز توقیف یک دستگاه تریلی ولوو با محموله 

پیاز قاچاق به ارزش یک میلیارد و 300 میلیون ریال خبر داد. 
 سرهنگ محمدرضامزیدی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس گفت: روز 
گذشته ماموران ایستگاه بازرسی شهیدمدنی استان یزد یک دستگاه تریلی ولوو را که از 

شرق کشور عازم تهران بود مورد بازرسی قرار دادند.
وی ادامه داد: در بازرسی از این تریلي، 33 تن پیاز خارجی قاچاق به ارزش یک میلیارد 
و 300 میلیون ریال کشف و دو متهم نیز دستگیر و به تعزیرات حکومتی استان یزد 

معرفی شدند.
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان یزد در پایان تصریح کرد: متهمان، این محموله 
پیاز قاچاق را از شرق کشور بارگیری و قصد انتقال و توزیع در بازار تهران را داشتند که 

توسط ماموران ایستگاه بازرسی شهیدمدنی یزد شناسایی و دستگیر شدند. 

فرمانده انتظامي استان قم:

 قم ،یکی استان هاي موفق در کاهش جرایم  است 

فرمانده انتظامي استان قم گفت: پلیس با رویکرد اجتماعي 
در سطح کشور اقدامات خوبي را انجام داده است و با برنامه 
ریزي در حوزه اجتماعي، مسائل امنیتي را با تدبیر اجتماعي 

مدیریت مي کند. 
پلیس، سردارکاظم  پایگاه خبري  خبرنگار  گزارش  به   
مجتبایي در دیدار با امام جمعه شهر سلفچگان اظهار داشت: 
بیش از هشت هزار پرونده در طول سال 94 توسط دوایر 
مشاوره و مددکاري کلانتري ها و همچنین اداره مشاوره 
فرماندهي انتظامي استان قم که مي بایست به دادگاه ارجاع 
شود به مصالحه تبدیل شد و این مهم یکي از شاخص ترین 
اقدامات اجتماعي پلیس است که مشکلات و معضلات را به 
صورت اجتماعي حل و فصل مي کند.  سردار مجتبایي با 
اشاره به این که دیدگاه مردم نسبت به پلیس عوض شده 
است، اضافه کرد: سخنراني کارشناسان پلیس در مدارس و 

مساجد و جلسه اولیاء و مربیان، تشکیل اتاق فکر در دانشگاه 
ها و انعقاد تفاهم نامه هاي همکاري با ادارات کل استان به ویژه 
آموزش و پرورش و معاونت تبلیغ حوزه علمیه قم در حوزه 
پیشگیري از آسیب هاي اجتماعي باعث شده است تا در یک 
اقدام پیش دستانه با هم افزایي که وجود دارد، یکي از استان 

هاي موفق در کاهش جرایم باشیم. 
فرمانده انتظامي استان قم، استفاده از ظرفیت هاي اجتماعي 
را در حوزه پیش بیني و پیشگیري بسیار حائز اهمیت خواند 
و افزود: وسعت این ظرفیت به اندازه کل جمعیت است و 
مي توان با مشارکت تمام دستگاه ها اقدامات اجتماعي را به 

صورت زیربنایي، پایه ریزي و مدیریت کرد. 
سردار مجتبایي در پایان سخنان خود تصریح کرد: برخي از 
فرماندهان برخورد قهري را بر اقدام ایجابي ترجیح مي دهند 
اما فرماندهي موفق است که اقدام ایجابي و اجتماعي را در 
سرلوحه کار خود قرار دهد و در مبحث اقتدار نیرو با قدرت 

عمل کند.  امام جمعه شهرستان سلفچگان نیز در این دیدار 
گفت: پلیس طي سال هاي اخیر رویکرد متفاوتي نسبت به 
گذشته به واسطه تعاملات اجتماعي بسیار قوي با مردم داشته 
است.  حجت الاسلام والمسلمین " گلدوست" افزود: در 
شهرستان سلفچگان ارتباط مردم با نیروي انتظامي به طوري 
است که حتي با ورود یک درجه دار در جمع نماز جمعه 
جمعیت حاضر احترام مي کنند و این نشانه رشد و بالندگي 
پلیس و اقبال عمومي از عملکرد این نیرو است.  وي با تاکید 
بر فعالیت اجتماعي در بخش ها و شهرستان هاي کوچک 
استان قم خاطرنشان کرد: هر چقدر پلیس با رفتار اجتماعي 
و رافت و مهرباني وارد عمل شود، پشتیباني و حمایت مردم 
چشمگیرتر است. امام جمعه شهر سلفچگان تعامل پایگاه هاي 
بسیج را با امام جمعه و پلیس بسیار حائز اهمیت خواند و 
افزود: پایگاه هاي بسیج همه روستاها باید فعال شود و در حوزه 

امنیت به پلیس کمک کنند. 

جانشین فرماندهی انتظامی استان گلستان  خبرداد:

کشف 7۵4 قطعه اشیاء عتیقه در کردکوی
جانشین فرماندهی انتظامی استان گلستان از کشف 754 قطعه اشیاء عتیقه به 
ارزش هفت میلیارد ریال در شهرستان کردکوی خبر داد و گفت: برخی از این اشیاء 
مربوط به دوره های اشکانی و اسلامی است.  به گزارش روز چهارشنبه ایرنا از نیروی 
انتظامی گلستان، سرهنگ علی اکبر جاویدان اظهارداشت: ماموران پلیس امنیت عمومی 
کردکوی در پی مدت ها کار تحقیقاتی و با همکاری پلیس آگاهی، مبارزه با مواد مخدر 
و انتظامی شهرستان گالیکش این اشیاء عتیقه را کشف کردند. وی افزود: در بازرسی 
از مخفیگاه متهمان انواع اشیاء عتیقه از قبیل سینی کوچک، کاسه کوچک و بزرگ، 
جام، مجسمه مرغابی، انگشتر، سکه، دستبند، گرز، زنگوله و ظروف قدیمی کشف شد. 
سرهنگ جاویدان با بیان اینکه تعداد زیادی از اشیاء و سکه های کشف شده مربوط به 
دوره اشکانی و دوره اسلامی است، تصریح کرد: کارشناسان میراث فرهنگی قدمت برخی 
از این سکه ها و اشیاء عتیقه را مربوط به دوره سلجوقی و ایلخانی اعلام کردند. جانشین 
فرماندهی انتظامی گلستان از دستگیری دو نفر و تحویل آنان به مراجع قضایی در این 
ارتباط نیز خبر داد. همچنین اوایل اسفند سال جاری فرمانده انتظامی کردکوی از کشف 
هفت شیء تاریخی در این شهرستان خبر داد و گفت: برابر نظر کارشناسان میراث 
فرهنگی این اشیاء با ارزش قدمتی حدود چهار هزارساله دارند.  شهرستان کردکوی با 

افزون بر 75 هزار نفر جمعیت در غرب استان گلستان واقع است. 

رئیس پلیس آگاهي استان کردستان  خبرداد:

 انهدام باند سارقان خودرو
 با 20 فقره  در سنندج 

رئیس پلیس آگاهي استان کردستان از دستگیري سر دسته و 6 عضو یک باند سرقت 
خودرو در شهرستان  سنندج خبر داد. 

سرهنگ  جمال سلماني در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبري پلیس گفت: در پي 
وقوع چندین فقره سرقت خودرو در سطح شهرستان سنندج، شناسایي و دستگیري 

سارقان با جدیت در دستور کار ماموران پلیس آگاهي قرار گرفت. 
وي افزود: با اشراف اطلاعاتي و انجام اقدامات تخصصي، سردسته یک باند سرقت 
خودرو با 6 نفر عضو آن شناسایي و در یک عملیات انتظامي در حوالي شهر سنندج 

دستگیر شدند. 
این مقام انتظامي با اشاره به سابقه دار بودن متهم اصلي )سرباند( ، گفت: متهمان 
در بازجویي هاي پلیسي به 20 فقره سرقت خودرو در سطح استان و سایر استان هاي 
همجوار اعتراف کردند.  رئیس پلیس آگاهي استان خاطرنشان کرد: در حین دستگیري 
سارقان و اعضاي باند تعداد دو دستگاه خودرو مسروقه وانت سایپا، سمند سورن و 

مقداري اموال و لوازم خودرو کشف شد. 
گفتني است، متهمان فعلا جهت انجام تحقیقات بیشتر با قرار صادره در اختیار پلیس 

آگاهي استان قرار گرفتند. 

جزئیات مرگ خود خواسته سه خواهر در تهران
خبرگزاری میزان: عصر روز  سه شنبه جوان وقتی وارد خانه شان در محله نظام آباد تهران شد؛ 
متوجه غیبت مشکوک سه خواهرش شد. پسر جوان برای بررسی موضوع به آپارتمان خواهرانش 

رفت و متوجه انتشار بوی شدید گاز در خانه شد.
 به گزارش خبرگزاری میزان ، دقایقی بعد او با جسد بی جان سه خواهرش در پذیرایی در 
کنار هم روبرو شد. پسر جوان بلافاصله با اورژانس و پلیس تماس گرفت. با حضور تکنسین های 
اورژانس، آنها مرگ هر سه زن میانسال را تایید کردند.در ادامه با اعلام موضوع به قاضی ایلخانی، 
بازپرس ویژه قتل، او دستور تحقیقات در مورد مرگ سه خواهر را صادر کرد.با بررسی آپارتمان سه 

خواهر ماموران با نوشته ای روی دیوار مواجه شدند. سه زن میانسال با ماژیک روی دیوار وصیت 
نامه ای را نوشته وبا بیان اینکه به خاطر مشکلات خانوادگی، خواستار مرگ خود خواسته هستند 
از اعضای خانواده  طلب حلالیت و بخشش کرده بودند.برادر هر سه خواهر در بازجویی ها مدعی 
شد: خواهرانم مجرد هستند و در طبقه بالا خانه خودمان زندگی می کردند و در این مدت حرفی 
از خودکشی نزده بودند. نمی دانم چرا آنها با گاز به زندگی اش پایان دادند.با اظهارات پسر جوان 
جسد سه خواهر 45 تا 50 ساله به پزشکی قانونی منتقل و تحقیقات برای مشخص شدن انگیزه 

سه خواهر برای مرگ خودخواسته آغاز شد.

خواستگاری که در پی جواب های رد از سوی دختر مورد 
علاقه اش، تصاویر خصوصی وی را در تلگرام منتشر کرده بود 

توسط پلیس تربت جام شناسایی و دستگیر شد. 
www.( فتا  پلیس  رسانی  اطلاع  پایگاه  گزارش  به 

فرمانده  مختاری  اصغر  علی  سرهنگ   ،)cyberpolice.ir
انتظامی شهرستان تربت جام در تشریح این خبر گفت: زنی 
جوان با در دست داشتن مرجوعه قضایی شکایتی را مبنی 
بر انتشار تصاویر خصوصی اش در شبکه اجتماعی تلگرام به 

پلیس فتا ارائه کرد.

سرهنگ مختاری افزود: کارشناسان پلیس فتا پس از 
بررسی دقیق اظهارات شاکی پرونده با استفاده از مهندسی 
اجتماعی و سرنخ های برجای مانده عامل انتشار تصاویر 

خصوصی شاکی را شناسایی و به پلیس فتا احضار کردند.
اولیه  های  بازجویی  در  ساله  متهم 24  داد:  ادامه  وی 
منکر هرگونه جرمی بود که در ادامه تحقیقات در مواجهه 
با مستندات دیجیتالی کشف شده به انتشار عکس ها در 
شبکه اجتماعی تلگرام اعتراف و اظهار داشت در پی علاقه 
به شاکی و جواب رد در چند مرحله خواستگاری با فریب 

دوست شاکی و به دست آوردن رمز ورود به شبکه اجتماعی 
تلگرام، تصاویر را سرقت کردم و با تهدید به انتشار آن درصدد 

گرفتن جواب مثبت بودم که شناسایی و دستگیر شدم.
سرهنگ مختاری با اشاره به معرفی متهم به دادسرا به 
کاربران توصیه کرد: هشدارهای پلیس فتا مبنی بر دقت 
در نگهداری از حافظه های جانبی را رعایت کرده و کاربران 
فضای مجازی و به خصوص خانم ها به هیچ عنوان تصاویر و 
اطلاعات شخصی خود را بر روی تلفن همراه نگهداری نکنند 

تا فرصت سوء استفاده برای افراد سودجو مهیا نشود.

زندان، ایستگاه آخر خواستگار بی معرفت 
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»جامعتین« یا »خبرگان مردم«

چه کسی پیروز انتخابات خبرگان شد؟ 
فواد شمس

 از میان کاندیداهای معرفی شده در لیست »خبرگان مردم« که بعنوان لیست مورد 
حمایت آیت الله هاشمی به مردم معرفی شده بود، 52 نفر به مجلس خبرگان رهبری راه 

یافته اند. 
بی شک می توان پیروز بزرگ انتخابات مجلس خبرگان را همین لیست دانست، چون با 
وجود تمام بی اخلاقی ها و حملات نا جوانمردانه علیه »خبرگان مردم«، باز هم اکثریت قاطع 
با این لیست بود. به صورتی که تنها در تهران نفر آخر جز این لیست نبود. در سرتاسر ایران 

هم 52 نفر از لیست خبرگان مردم وارد مجلس 88 نفره خبرگان شده اند. 
پس اغراق نیست اگر بگویم پیروز بزرگ انتخابات خبرگان این دوره شخص آیت الله 
هاشمی رفسنجانی است. کسی که در انتخابات ریاست جمهوری با رویکرد حمایتی خود 
زمینه را برای رئیس جمهور شدن حسن روحانی ایجاد کرد، اکنون کلیدی ترین نقش را در 

تشکیل مجلس خبرگان دوره پنجم را داشته است. 
آیت الله هاشمی رفسنجانی علاوه بر اینکه توانست در صدر جدول منتخبین پایتخت 
قرار بگیرد، بیش از دو میلیون و سیصد هزار رأی، مردم را کسب کند. این امر نشان از اعتماد 
بالای مردم به وی دارد. مردمی که حتی به اعتبار تأیید هاشمی رفسنجانی در سرتاسر 
کشور به لیست »خبرگان مردم « رأی دادند. شاید بسیاری از چهره ها و علمای بزرگ 
حاضر در لیست برای مردم عادی و عموم توده ها نام آشنا نبودند، اما با این وجود مردم به 

درخواست هاشمی »بله« گفتند.
در حقیقت، رأی آوری افراد کمتر شناخته شده در لیست »خبرگان مردم« در مقابل 
افراد سر شناسی همچون آیات مصباح یزدی یا محمد یزدی نشان از آن داشت که مردم به 
اعتبار لیستی که گفته شده مورد حمایت آیت الله هاشمی  است رأی داده اند. بنابراین، به 

نوعی نشان از پیروزی بزرگ راهبرد هاشمی برای این انتخابات است. 
به گزارش انتخاب ،در   نهایت نتایج این انتخابات خبرگان حکایت از پیروزی قاطع لیست 
»خبرگان مردم« دارد. اگرچه مشترکات این فهرست با لیست جامعتین باعث شده است 
رسانه های نزدیک به جریان پایداری این نتایج را پیروزی لیست جامعتین معرفی کنند، اما 
به نظر می آید درک این واقعیت که هاشمی رفسنجانی نقش کلیدی در این پیروزی داشته 

است چندان کار سختی نباید. 
با نگاهی به رأی افرادی که تنها در لیست »خبرگان مردم« بودند و در لیست های 
مشترک نبودند می توان دریافت که مردم به کدام لیست رأی داده اند. به هر صورت نتایج 
خبرگان به شکلی رقم خورده است که جایگاه و اعتبار هاشمی رفسنجانی در میان مردم 

بیش از گذشته برای همگان روشن شده است. 
در ادامه اسامی 52 نفر از نمایندگان مجلس خبرگان رهبری دوره پنجم که در لیست 

»خبرگان مردم« بوده اند را با هم مرور می کنیم:
آذربایجان شرقی: محمد تقی پورمحمدی، محمد فیضی، هاشم هاشم زاده هریسی. 
اردبیل: سید حسن عاملی، سید فخرالدین ننه کران. اصفهان: سیدیوسف طباطبایی نژاد، 
مرتضی مقتدایی. البرز: محسن کازرونی. بوشهر: سید هاشمی حسینی بوشهری. خراسان 
رضوی : سید احمد حسینی خراسانی، حسن عالمی. خوزستان: سیدمحمدعلی موسوی، 
سیدعلی شفیعی، محمدحسین احمدی. سمنان: سیدمحمد شاهچراغ، سیستان و 
بلوچستان: عباسعلی سلیمانی، مولوی نذیراحمد سلامی. فارس: علی اصغر دستغیب، 
احمد بهشتی. قزوین: مجیدتلخابی. قم: محمد دانش زاده )مؤمن(. کرمان: محمد بهرامی 
خوشکار، امان الله علیمرادی. کرمانشاه: امان نریمانی، محمود محمدی عراقی. کهگیلویه 
و بویراحمد: سیدشرف الدین ملک حسینی. گلستان: سیدکاظم نورمفیدی، عبدالهادی 
مرتضوی شاهرودی. گیلان: زین العابدین قربانی، علی حسینی اشکوری، رضا رمضانی. 
لرستان: احمد مبلغی. مازندران: نورالله طبرسی، سید رحیم توکل. مرکزی: احمد محسنی 
گرکانی. همدان: غیاث الدین طه محمدی. یزد: ابوالقاسم وافی. تهران: اکبر هاشمی بهرمانی، 
محمد آقا امامی، حسن روحانی، محسن قمی، محمدعلی موحدی کرمانی، قربانعلی دری 
نجف آبادی، سید ابوالفضل می رمحمدی، محمد محمدی نیک، ابراهیم حاج امینی نجف 
آبادی، سید محمود علوی، نصرالله شاه آبادی، محمدعلی تسخیری، محسن اسماعیلی، 

محمدحسن زالی و سید هاشم بطحائی. 

از شهر طلاق و اعتیاد تا وامداران زر و زور و تزویر

واکنش های توهین آمیز 
به ترکیب منتخبان مردم

مریم محمد پور

بدیهی است که همه کاندیداها به مجلس راه پیدا نمی کنند و اساسا فلسفه برگزاری 
انتخابات این است که مردم سرنوشت خود را تعیین کنند. در انتخابات اخیر، ترکیب 
نمایندگان مجلس شورای اسلامی نسبت به دوره های پیش تغییرات محسوسی دارد. راه 
نیافتن 198 نماینده مجلس نهم به مجلس دهم قطعی شده و حدود یک سوم از کسانی که 

در مجلس دهم بر کرسی  های سبز پارلمان تکیه می زنند، اصلاح طلب هستند.
در برابر این تغییرات، واکنش های محترمانه ای صورت گرفت، به عنوان مثال احمد 
توکلی، نماینده اصولگرای مجلس از مردم تشکر کرد که او را از بار سنگین وکالت رهایی 

بخشیده اند.
 توکلی در کانالش نوشته است: »اکنون که اکثریت شما رأی دهندگان و موکلان گرامی و 
بزرگوارم برای ایفای وظایف نمایندگی خود به چهره های جدیدی رأی داده اید و این خادم را 
از بار سنگین وکالت رهایی بخشیده اید، باادب و احترام و خلوص باطن، سپاسگزارتان هستم 
و برایتان بهترین ها و بازهم بهترین ها را آرزو می کنم و از سر تکریم قانون و اعتقاد قلبی به 

مردم سالاری دینی صمیمانه به منتخبان محترم شادباش می گویم« 
به گزارش خبر آنلاین، اما همه واکنش ها محترمانه نبوده است. به عنوان مثال غلامعلی 
حداد عادل که راه نیافتنش به مجلس در فضای مجازی سروصدایی به پا کرد، در خصوص 
جو حاکم بر فضای مجازی در خصوص انتخابات عنوان کرد: »پرسش درباره فضای مجازی 
مانند پرسش درباره جنگل است، اما در همین مرحله دوم اصولگرایان بیشتری به مجلس 

راه پیدا خواهند کرد« .
جعفر شجونی، عضو جامعه روحانیت مبارز که به موضع گیری های تند معروف است، 
برای توجیه رای نیاوردن اصولگرایان در تهران و انتخاب اصلاح طلبان گفته است: »چنین 
اتفاقی مشخص است. تهران پایگاه اصلی ضدیت با انقلاب و ولایت فقیه است و رای آوری 

این افراد نیز نشان دهنده همین مساله است«.  
یا حمید رسایی، نماینده دلواپس مجلس نهم که برای مجلس دهم حتی تایید صلاحیت 
هم نشد، نوشته است: »بازنده حقیقی این انتخابات کسانی بودند که خود را وام دار کانون زر، 
زور و تزویر کرده و برای به دست آوردن آرای بیشتر هویت گذشته خود را به تاراج گذاشته 
و به آن لگد زدند. برخی کاندیدا که در تهران رأی آورده اند اعلام کرده اند که ما می خواهیم 

مجلسی تشکیل دهیم که نه از دولت سؤال بپرسد و نه وزیری را استیضاح کند.«
وحید یامین پور، یکی از اعضای جبهه پایداری برای اینکه رای نیاوردن یک جریان را 
توجیه کند، مردم پایتخت را به غربزدگی متهم کرده و می گوید: »اصولگرایان در تهران 
شکست خوردند؛ به طور مطلق. ولی این شکست بیش از آنکه سیاسی باشد فرهنگی 
و تمدنی است. تهران شهری است با انبوهی از جمعیت متعلق به طبقه متوسط جدید 
شهری، پیچیده در سبک زندگی شبه مدرن با مطالبات شبه روشنفکرانه. چه بر مبنای 
مفهوم »طبقه و قشر« تحلیل کنیم و چه مبتنی بر مفهوم »سبک زندگی«، آنچه روشن 
است اینکه رای بخشی از مردم تهران عموماً قداست زدایی شده و عرفی و حامل ارزش های 

غربگرایانه است.«
سایت رجانیوز که متمایل به جبهه پایداری است نیز به توهین روی آورده است. این 
سایت خبری، در تحلیلی، دلیل رای تهرانیها به اصلاح طلبان را نوع زندگی آنها دانست. 
این سایت در حال دامن زدن به دوقطبی تهران- شهرستان است و تهران را شهری مملو 
از جرایم اجتماعی توصیف کرده و این امر را دلیلی بر رای نیاوردن اصولگرایان دانسته 
است. رجانیوز نوشت: »شکست اصولگرایان از اصلاحات در تهران،  یک شکست کاملا 

اجتماعی- فرهنگی است. 
وقتی در تهران بنا بر آمارهای رسمی بیشترین میزان جرایم اجتماعی، روزه خواری، 
طلاق، اعتیاد و ... ثبت شده، بدین معناست که این شهر بیشترین فاصله از فرهنگ اصیل 
دینی و انقلابی را برای خود ثبت کرده و به همین میزان طبیعی است که در چنین شهری 
به جای افرادی که نخستین وجهه آنها در افکار عمومی شهرت آنها به دیانت و گفتمان 
انقلاب اسلامی است، چهره هایی وارد مجلس شوند که در افکار عمومی بیشترین فاصله را 

با این معیارها و مفاهیم دارند. 
این البته بدین معنا نیست که تمام افراد حاضر در لیست های دیگر دور از فرهنگ 
اسلام و انقلاب بوده اند، بلکه بدین معناست که گفتمان حاکم بر این دو لیست در افکار 
عمومی بازخوردهای متفاوتی از هم داشته و در نهایت اقبال عمومی به هر یک از این دو 
لیست نشانه ای از فرهنگ غالب مردم در آن برهه است. البته سایت رجانیوز در دوره نهم 
که تهران نمایندگان کاملا متفاوتی داشت، چنین تفسیری از شهر تهران و دلیل انتخاب 

شدن اصولگراها ارائه نداد.
کانال خبر رجانیوز فوتونیوزهای توهین آمیزی نیز منتشر کرده و به عنوان مثال در یکی 
از آنها نوشته است: »میزان رای شمیران است« و در زیر آن هم نوشته است که »موسسه 

تنظیم و هدم آثار امام« که هدم به معنای خراب کردن و ویران کردن است. 
رجانیوز در این فوتونیوز هم به مردم توهین کرده و هم به موسسه تنظیم و نشر آثار 

امام خمینی )ره(.
ادامه این روند به بداخلاقی های سیاسی دامن می زند و کشور را دچار تنش و 
بی اخلاقی می کند. بهتر است کسانی که در تبلیغات انتخاباتی خود شعار اقتصادی 
می دادند، نشان دهند که واقعا دغدغه معیشت مردم را دارند، چراکه مردم از مدیریت 
این جریان، تجربه بهبود شرایط اقتصادی را ندارند اما اگر در این چهار سال عملکرد این 
جریان عوض شده و به جای بهانه گیری و گاها توهین، راهکارهای عملی برای بهبود 
معیشت را در دستورکار خود قرار دهند، شاید چهار سال دیگر، دوباره مجلسی همسو 

با اصولگرایان شکل بگیرد.

نکــته

دریــچه

با مشخص شدن سرنوشت تعداد زیادی از کرسی های مجلس دهم پس از برگزاری 
انتخابات پرشور هفتم اسفند، سخن درباره رئیس و ترکیب هئیت رئیسه آینده مجلس یکی 

از مهمترین مباحثی است که این روزها در محافل خبری مطرح است.
به گزارش جماران، نتایج آرا حاکی از آن است که 88 تا کنون کرسی به اصلاح طلبان و 
اعتدال گرایان، 82 کرسی به اصولگرایان و 27 کرسی نیز به کاندیداهای مستقل تعلق یافته 

و همچنین سرنوشت 61 کرسی به دور دوم انتخابات کشیده شده است.
با توجه به نزدیک بودن تعداد کرسی هایی که دو طرف کسب کرده اند و اینکه از سوی 
دیگر هنوز تکلیف 61 کرسی مشخص نشده و در دور دوم مشخص خواهد شد، نمی توان 
پیش بینی دقیقی درباره ترکیب هیئت رئیسه آینده مجلس انجام داد، هر چند می توان 

احتمالات مختلف را بررسی کرد.  
در این میان برخی مانند علاء الدین بروجردی رییس فعلی کمیسیون امنیت ملی و 
سیاست خارجی مجلس با بیان اینکه مجلس دهم مجلسی با قالب اصولگرایی است، عنوان 

کرد: شرایط برای ریاست دکتر لاریجانی همچنان فراهم است.
از سویی  محمدرضا عارف، رییس شورای عالی سیاستگذاری اصلاح طلبان و کاندیدای 
مجلس دهم در پاسخ به سوالی درباره اظهارات اخیر یونسی درباره احتمال کنار رفتن عارف 
به نفع لاریجانی در صورت حضور هر دو در مجلس دهم برای جایگاه ریاست مجلس، اظهار 
کرده که کسی از طرف من اصولا وکالت ندارد. وی افزود: تا ترکیب مجلس مشخص نشود 
بحث درباره ریاست مجلس بحث حاشیه ای است، لذا باید ببینیم چه فراکسیونی اکثریت را 

به دست می آورد و سپس بنشینیم درباره این موضوع صحبت کنیم.

موضوع دیگر این است که رییس فعلی مجلس یعنی علی لاریجانی رتبه نخست خود در 
انتخابات قم که برای دو دوره متوالی بدست آورده بود، از دست داد و این شاید برای کسانی 
که بخواهند در قامت رقیب در مقابل لاریجانی قد علم کنند، امتیازی مثبت محسوب شود 
که چنین چیزی بسیار بعید به نظر می رسد، چون با توجه به عقلانیتی که میانه روهای دو 
جریان اصولگرا و اصلاح طلب داشتند، لیستی متشکل از افراد معتدل و میانه روی دو جناح 
را در سراسر کشور آن هم با وجود رد صلاحیت های گسترده تهیه کردند که بخش زیادی 
از این افراد وارد مجلس شدند، لذا پیش بینی ها درباره تصمیم گیری برای ریاست مجلس 

هم بیشتر بر پاشنه همین نوع رویکردها می چرخد.
 با توجه به آنچه گذشت و با توجه به اینکه در نهایت پیش بینی می شود تعداد 
کاندیداهای میانه رو و طیف عقلا در مجلس دهم بیشتر باشد، به نظر می رسد همچنان 
شانش جریان میانه روی مجلس برای کسب ریاست قوه مقننه زیاد است و از همین رو 
تندروها و برخی دلواپسانی که به مجلس دهم راه یافته اند شانس زیادی حتی برای مطرح 

کردن کاندیدا در این زمینه ندارند.
به نظر می رسد با بررسی جمیع جهات از بین علی لاریجانی و محمدرضا عارف، در 
نهایت این لاریجانی است که از شانس و اقبال بیشتری برای ریاست مجلس آتی برخوردار 
باشد تا در صورت محقق شدن این موضوع سومین دوره ریاست خود را بر پارلمان در سه 

مجلس هشتم، نهم و دهم تجربه کند.
در این صورت احتمال جدی وجود دارد که اصلاح طلبان و اصولگرایان معتدل که در 
مجلس فعلی به عنوان رهروان ولایت شهرت یافتند در ائتلافی با یکدیگر به ترتیب برای 

ریاست لاریجانی، نائب رئیس اولی برای یک نفر از جریان اصلاح طلب و نائب رییسی دوم 
برای یک نفر از جریان اصولگرا و فردی نظیر کاظم جلالی به توافق برسند.

احتمال این ائتلاف با توجه به رای آوری برخی نمایندگان جبهه پایداری مانند  احمد 
امیر آبادی و کریمی قدوسی که راضی به ریاست هیچ یک از این دو نفر نخواهند بود، جدی 

تر می شود.
با این وجود احتمال دیگری هم مطرح است که در صورت عدم ائتلاف حامیان لاریجانی 
و اصلاح طلبان همه چیز به روز رای گیری محول شود و با کاندیدا شدن هر دو برای ریاست 

صندوق آرا مشخص کننده رییس مجلس باشد. 
از سویی با توجه به شرکت نکردن محمدرضا باهنر و رای نیارودن ابوترابی فرد از حوزه 
انتخابیه تهران، شاهد تغییر صدردرصدی نواب رییس در مجلس آتی خواهیم بود که افرادی 
چون محمدرضا عارف و کاظم جلالی و حتی علی مطهری به عنوان جدی ترین گزینه ها 

برای این عنوان مطرح هستند.
در مجموع و از میان 12 عضو هیئت رئیسه تنها علی لاریجانی نماینده قم، محمد 
آشوری نماینده بندرعباس و عبدالرضا مصری نماینده کرمانشاه و محمد دهقان توانسته اند 
به مجلس راه یابند و سرنوشت علیرضا منادی، فرهنگی و سید شریف حسینی در دور دوم 
مشخص خواهد شد، بنابراین حداقل نیمی از اعضای هیئت رییسه فعلی تغییر خواهد کرد.

اگر چه با توجه به احتمال قریب الوقوع ائتلاف میان اصولگرایان میانه رو و اصلاح طلبان 
در انتخابات درونی مجلس حداکثر ممکن است 2 الی 3 نفر از افراد یاد شده در هیئت رییسه 
حفظ شوند و احتمالا افرادی چون محمد دهقان از ترکیب هیئت رییسه حذف خواهند شد. 

»من تا به حال این تعبیر را به کار نبرده ام، اما، جواب مردم در رد 
تندروی ها و از آن طرف اعلام حمایت از تفکر اعتدال، در انتخابات 
روشن شد.«؛ این اظهارات یکی از اعضای ارشد جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم است که در گفت و گو با ایلنا، به سؤال هایی در رابطه 
با انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی و پنجمین دوره 
مجلس خبرگان رهبری پاسخ گفت و به ویژه تحلیل ش راجع به نتایج 
این انتخابات پرداخت. مشروح گفت و گوی ایلنا با آیت الله سیدمحمد 

غروی را در ادامه بخوانید: 
انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی و پنجمین 
سراسر  در  گذشته  جمعه  رهبری،  خبرگان  مجلس  دوره 
کشور در حالی برگزار شد که حضور مردم در این انتخابات 
قابل توجه و معنا دار به نظر می رسد؛ به نظر حضرتعالی، پیام 

حضور مردم در انتخابات اخیر، چیست؟ 
حضور باشکوه مردم در انتخابات 7 اسفندماه، نشان داد که مردم 
پشتیبان نظام بوده و از آن حمایت می کنند. مردم نشان دادند 
موقعیت منطقه و جهان را درک می کنند و آنجا که لازم است و 
باید حضور پیدا کنند، با همه مشکلات و سختی هایی که مشاهده 
می کنیم، برای پشتیبانی از کشور حضور پیدا می کنند؛ مردم با حضور 

یک پارچه خودشان در انتخابات اخیر، این پیام را به دنیا دادند.
البته پاسداری از پیام مردم در انتخابات 7 اسفندماه برای همگان 
بسیار مهم است و وظیفه ای است که مسئولان باید نسبت به مردم 
داشته باشند؛ نماینده های منتخب و دیگر مسئولان کشور باید تمام 
تلاش شان را به کار بگیرند و برای مردم و برای رفع مشکلات آن ها، 

واقعا تا آنجا که ممکن است کار و تلاش کنند. 
انتخابات پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری به ویژه در 
حوزه انتخابیه استان تهران و نتایج آن، تا حد زیادی توجه 
مردم و کار شناسان سیاسی را به خود جلب کرد؛ تحلیل 
جنابعالی راجع به نتایج انتخابات مجلس خبرگان به ویژه در 

پایتخت کشور چیست؟ 
آرای مردم را وقتی ملاحظه می کنیم، پیام های مختلفی از آن 
برداشت می شود؛ یکی این بود که مردم کار و تلاش می خواهند و 
کسانی که احیانا و لااقل تلقی مردم این است که گرایش های افراطی 
دارند، مردم با آن هماهنگ نیستند. مثلا نفر دوم انتخابات خبرگان 
در حوزه انتخابیه استان تهران، آیت الله امامی کاشانی است که واقعا 
یک فرد متخلق به اخلاق اسلامی و یک انسان به تمام معنا مؤدب 
است؛ ایشان حریم ها را حفظ می کند و رأی بالای مردم به ایشان 
این پیام را دارد که مردم به دنبال اعتدال و عقلانیت هستند؛ آیت 
الله امامی کاشانی آن طور که قبلا بحث جوان گرایی خبرگان مطرح 
شده بود، جوان نیستند که بگوییم رأی ایشان ناشی از جوان گرایی 
و...، است؛ سن ایشان دست کم 80 سال است اما می بینید ایشان 
نفر دوم انتخابات تهران می شود و این رأی بالای مردم به ایشان 
خیلی معنا دارد. گاهی مواقع نیز برخی بی مهری هایی نسبت به برخی 
شخصیت ها شده و دامن زده شد، که البته نمی خواهم بگویم آن افراد 
اصلا دچار خطاهایی نبودند، ولی با آن همه خدماتی که به کشور 
کرده اند، خلاصه جوری هست که در کل نمره بالای قبولی به آن ها 
بدهیم ولی خب برخی جریان های کشور، نسبت به ایشان بی وفایی 
کردند، اما دیدیم که مردم در انتخابات، فهم خود را در رأی  هایشان 
و حمایت های خودشان را نشان دادند. اگر کسانی در مجموعه هایی 
بودند که مردم احساس کردند این ها اهل خدمت هستند، با رأی 
خودشان، فهم خودشان را نشان دادند؛ این آن چیزی هست که آدم 

از رأی مردم درک می کند. 

برخی رسانه های افراطی در چند روز اخیر عنوان می کنند، 
کسانی که به منتخبین مجلس دهم یا مجلس خبرگان پنجم 
به ویژه در حوزه انتخابیه تهران، رأی داده اند، طرفدار نظام 
جمهوری اسلامی نیستند. نظر شما در این خصوص چیست؟ 
نباید تلقی کنیم کسانی که احیانا به این منتخبان رأی می دهند 
طرفدار نظام نیستند، زیرا آن ها که رأی دادند، طرفدار نظام بودند و 
آن هایی که رأی ندادند، دو دسته بودند؛ یا بی تفاوت بودند که رأی ندادند 
و یا اینکه طرفدار نظام نبودند. ولی آن هایی که رأی دادند حتما طرفدار 
نظام بودند. آرای مردم و نتیجه آن را هم وقتی ملاحظه می کنید، 
می بینید که این آرا معطوف به کسانی است که از یک عقلانیت بالا و 
از یک اخلاق بالایی برخوردار هستند و خدمت می کنند؛ البته گاهی 
هم خدمت این منتخبان، آن طور که باید و شاید تحسین نشده و 
ارج گذاری نمی شود. طبیعتا این انتخابات، یک مقدار این مسائل را چه 
در بحث مجلس شورای اسلامی و چه در بحث مجلس خبرگان رهبری 

نشان می دهد و واقعا قابل ملاحظه هست. 
حاج آقا! کمی شفاف تر سؤال کنم، در چند روز اخیر برخی 
شخصیت های تندرو و افراطی، با اشاره به نتایج دهمین دوره 
انتخابات مجلس شورای اسلامی و پنجمین دوره مجلس 
خبرگان عنوان می کنند، نتایج انتخابات در تهران خیلی دور 
از ذهن نبود، چرا که تهران پایگاه اصلی ضد انقلاب است و 
مردم تهران به لیست مورد تأیید انگلیس رأی دادند؛ نظر شما 

راجع به این اظهارات چیست؟ 
این اظهارنظر ها بسیار زشت و سخیف است؛ وقتی مردم این جور 
مشتاقانه در انتخابات حضور پیدا می کند و آبرو می دهند، آدم نباید 
این طور حرف بزند. عرض کردم آن کسانی که ضد انقلاب بودند، 
اصلا در انتخابات شرکت نکردند و رأی ندادند؛ تازه فقط بخش کمی 
از آن افرادی که در انتخابات شرکت نکرده و رأی ندادند ضد انقلاب 
بودند و بیشتر افرادی که شرکت نکردند، شاید بی تفاوت بودند؛ اما 
آن ها که رأی دادند طرفدار و خواهان نظام جمهوری اسلامی ایران 

هستند؛ و اگر طرفدار انگلیس و امثال آن بودند اصلا رأی نمی دادند.
اینکه ما دایره ضد انقلاب را این قدر وسیع و گسترده می کنیم، 
صحیح نیست و حتی غلط است؛ این کار ها بی انصافی در حق مردم 
دوست دار انقلاب و در حق انقلاب اسلامی است که بی خود مخالفان 

آن را زیاد و گسترده نشان می دهیم. 
نتایج انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی در 
سراسر کشور و به ویژه حوزه انتخابیه تهران، به اذعان بسیاری 
از فعالان سیاسی و اجتماعی، معنای خاصی دارد، چرا که 
همگی منتخبان تهران از یک لیست واحد که به دولت آقای 
روحانی نزدیکی بیشتری داشتند، بودند؛ تحلیل شما راجع به 

نتایج انتخابات مجلس دهم به ویژه در حوزه تهران چیست؟ 
مردم وقتی می بینند تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان دو 
سال تمام برای حقوق مردم تلاش می کنند؛ دو سال با قدرت ها 
نشستند و بلند شدند و جلسه های مستمر داشتند و هیچ گاه از بحث 
و گفت و گو از پا نیفتادند و کم نیاوردند، در حالی که عقبه طرف های 
مقابل، تمام کشورهای اروپایی و غربی بودند؛ می خواهند به نحوی 
از این کار تشکر کنند. وقتی هم که به مذاکرات به نتیجه می رسد و 
هیچکس هم در کل دنیا ادعا نمی کند ایران در این مذاکرات باخته 
است، و در کل بعد از دو سال تلاش و زحمت این تیم مذاکره کننده، 
چند نفر تندرو در مجلس شورای اسلامی که واقعا دیگر نمی توانیم 
آن ها را تندرو نگوییم، عوض اینکه مجسمه آن مسئول در تیم مذاکره 
کننده را طلا بگیرند، می خواهند او را در سیمان فرو کنند! جواب این 
کارهای تند و افراطی، در انتخابات و با رأی ندادن مردم به این تندرو ها 
مشخص و روشن می شود؛ من تا به حال این تعبیر را به کار نبرده 
بودم، اما، جواب مردم در رد تندروی ها و از آن طرف اعلام حمایت 
از تفکر اعتدال در انتخابات روشن شد. متأسفانه حتی اصولگراهای 
خوب کشورمان، وقتی که با آن تندروهای افراطی در یک صف 
و در یک لیست قرار گرفتند، با اینکه برخی از آن شخصیت های 
اصولگرا این چنین نبودند، بلکه آدم های متدین، سنگین، فرهیخته و 

متعادلی هستند، اما چوب تندرو ها را خوردند؛ یعنی چوبی که مردم 
می خواستند به تندرو ها بزنند، به این انسان های خوب هم خورد. 
به عبارتی وقتی مردم این تندروی ها را در ماه های اخیر دیدند، 
جوابش در انتخابات روشن می شود؛ در خیلی جاهای دیگر هم 
روشن می شود. حالا هر جور ما فضاسازی کنیم که یک عده ای از قم، 
ورامین، کرج و... بیایند و در تهران رأی دهند؛ این حرف ها درست 
نیست، چون این رأی های خرد، به جایی نمی رسد. این حرف های 
نامربوطی که برخی گفتند مبنی بر اینکه ضد انقلاب ها به منتخبان 
انتخابات اخیر رأی دادند حرف های خیلی بی ادبانه و نامربوطی است؛ 
یا اینکه عنوان می کنند این مردم تحت تأثیر انگلیسی ها قرار گرفتند؛ 
واقعا این طور نیست. انگلیسی ها 37 سال است که خودشان را در 
ارتباط با ما آزموده اند، و می دانند تفکر ملت ایران در رابطه با آن ها 
چگونه است؛ بنابراین گاهی مواقع می گویند رأی دهید که طرف 
رأی نیاورد و گاهی هم می گویند که رأی ندهید که فردی رأی 
بیاورد. برخی تندروهای داخلی جریان هایی پیش آوردند و از آن سوء 

استفاده کرده و در همان فضا مانور دادند. 
آن،  نتایج  اعلام  و  انتخابات  این  از  بعد  شما  نظر  به 
اصولگرایان نباید به فکر بازسازی درون گروهی خودشان 
بیافتند؟ و نباید بررسی کنند که چرا مردم اقبالشان به طرف 
جناح مقابل اصولگرایان و حامیان دولت آقای روحانی رفت؟ 
بله؛ واقعا یک سری حرکت های تند و تیزی که احیانا یک عده ای 
انجام دادند، عملا آسیبش دامان دیگران را هم گرفت؛ لذا باید در این 
رابطه جریان های مختلف سیاسی -فرق هم نمی کند این طرف یا آن 
طرف- بنشینند و قصور خودشان را ببینند و اشتباه هایشان را بررسی 
کنند. این طور نباشد که مدام قصور و تقصیر ها را به گردن این و آن 
و مثلا دشمنان خارجی و امثال آن بیاندازند. گروه های سیاسی باید 
درون خودشان بنشینند و ببینند در سال های گذشته درست عمل 
کرده اند یا نه. از طرفی جمع های وسیع تر و معتدل تر و عقلانی تر 
اصولگرا، باید واقعا بررسی کنند که آیا می توانند با همه افراد، از جمله 
تندرو ها ائتلاف کنند یا اینکه با برخی نمی توانند ائتلاف کنند؛ این 
مسائل واقعا تعارف ندارد. واقعا بررسی این موضوع بسیار مهم است 
که یک سری تندرو حرکاتی را انجام دادند که آسیب های حرکات 
آنان، دامن برخی جریان های متعادل اصولگرا را نیز گرفت و به آن ها 
هم آسیب وارد شد؛ این مسائل قابل مطالعه است. به طور کلی همه 
در این رابطه باید از این تجارب پند بگیرند؛ از آن طرف نیز، احیانا 
اصلاح طلبانی که طرفدار نظام هستند و چارچوب نظام را قبول دارند 
و به مجلس راه یافتند، نباید فراموش کنند سرنوشت افراط گرایی 
همین است که امروز دامن اصولگرایی را گرفت. این یک قاعده کلی 
در سیاست است که اگر افراط گرایی در پیش گرفته شد، اقبال 
مردم به سمت دیگری می رود. خیلی مواقع مردم هیچ نمی گویند 
و در زمان خودش، کار خودشان را می کنند ولی ما غافل هستیم 
و از تجارب استفاده نمی کنیم؛ یعنی همواره قصور  و خطا هایمان را 
به دیگران ربط می دهیم و نتیجه را بر اثر عملکرد دشمنان داخلی و 
خارجی و این قبیل موارد می بینیم؛ هیچ توجهی هم نمی کنیم که 
خودمان چه اشتباه هایی داشتیم تا در مقام رفع آن اشتباه ها بر آییم. 
گذشته از مسائل سیاسی، گاهی متأسفانه در مسائل فردی هم انسان 
دچار خطاهایی می شود که به جای بررسی علت آن اشتباه ها، مدام 
تقصیرهای خود را به گردن این و آن می اندازد و نتیجه اش تکرار 
اشتباه و خطاست؛ لذا باید بررسی شود که در گذشته چه اشتباه هایی 

رخ داده است.
* گفت و گو: صادق چهره قانی

آیت الله سید محمد غروی:

اصولگرایان چوب تندرو ها را خوردند

بحث داغ ریاست و تغییر 100درصدی نواب رئیس! 

چه کسی بر کرسی ریاست مجلس تکیه خواهد زد؟ 

طرف مقابل، توان اصلاح طلبان و تحولات اصلاح طلبان را ندید یا 
نادیده گرفت و تاثیرگذاری سه گانه خاص هاشمی روحانی و خاتمی 
را باور نکرد؛ سه گانه ای که از این پس توان تاثیرش به مراتب بیشتر 
خواهد شد. حالا دیگر می توان از »رشد سیاسی اصلاح طلبان« سخن 
گفت و آن را تحلیل کرد؛ موضوعی که حتی سال 92 نمی شد به 
راحتی از آن سخن گفت؛ چه آنکه سال 92 استثنائی بود در تاریخ 
اصلاح طلبی و کسی استثناء را تحلیلی قاعده وار نمی کند؛ انتخابات 
سال 94 و تصمیم اصلاح طلبان برای بقای سیاسی یک قاعده بود؛ 

قاعده ای که بار دیگر تکرار شد.
تغییر تاکتیک اصلاح طلبان در مجلس دهم

از مجلس ششم به این سو جریان اصلاحات همواره با مشکل 
رد صلاحیت ها روبرو بود؛ مجلس هفتم، هشتم و نهم هر بار تیغ 
ردصلاحیت ها از جریان اصلاح طلب چیزی باقی نگذاشت؛ تصمیم 
بسیاری از اصلاح طلبان در هر سه مجلس عدم شرکت بود؛ راهکاری 

که در   نهایت فایده ای هم برای اصلاحات نداشت.
سوال اساسی این بود مشکل اصلی اصلاح طلبان ردصلاحیت بود؛ 
مسئله ای که در چند مجلس پیش و حتی شورای شهر هم تکرار 
شده بود، اما چه شد که در این انتخابات با وجود   همان ردصلاحیت ها، 
جریان اصلاحات موفق به پیروزی شد؟ حداقل این سوال پیش 
می آید چه شد که اصلاح طلبان نسبت به مجلس هفتم، هشتم و 
نهم در برابر اصولگرایان پیروز شدند، حال آنکه در مجلس دهم نیز رد 

صلاحیت ها هم اندازه دوره های قبل یا حتی بیشتر هم بود؟
بازگشت به دو سال پیش

برای پاسخ به این پرسش بهتر است به سال 92 بازگشت؛ همانجا 
که دو قطبی »روحانی – جلیلی« در انتخابات حرف نخست را می زد؛ 
یک سو جریانی که در آن اصلاح طلبان و اصولگرایان معتدل ایستاده 

بودند و در سوی دیگر اصولگرایان تندرو.
احتمالاً گفتن اینکه فضای سیاست خارجی و پرونده  هسته ای و 
انتخاب دو راه اول »تثبیت وضع موجود به نمایندگی جلیلی« و دوم 
»تغییر وضع موجود به نمایندگی روحانی« دلیل اصلی ایجاد این دو 
قطبی بود، حرفی تکراری باشد اما حقیقت آن بود دلیل اصلی دو 
قطبی انتخاباتی –فارغ از بازیگران آن– اولویت یافتن یا اولویت دادن 

پرونده هسته ای ایران بود.
عجیب نبود که در این فضا »عارفِ دانشگاهی« و »رضاییِ نظامی« 
جایگاهی نداشتند، یا بهتر است بگوییم نتوانستند در این وضعیت 
برای خود جایگاه یابی کنند. غرضی هم آنقدر از تحلیل فضا فاصله 
داشت که سخت بود بتوان شانسی برای او قائل بود. حتی قالیباف هم 
چنین تحلیلی نداشت و گفته هایش او را به جلیلی نزدیک می کرد 
و معلوم بود کسی اصل را   رها نمی کند و به فرع بپردازد. در   نهایت 
ولایتی هم اگرچه تخصصی در سیاست خارجی داشت، به نسبت 

روحانی، فرع بود، همانطور که قالیباف مقابل جلیلی در حاشیه بود.
ایجاد دو قطبی »روحانی – جلیلی« همانطور که در انتخابات 92 

شکل می گرفت؛ در انتخابات مجلس 94 نمود یافت و در خبرگان 
هم تکمیل شد؛ چه اینکه دو قطبی »عارف – حداد« و »هاشمی 
– مصباح« نمونه ای تکمیل شده از   همان ماجرا بود. انتخابات 92 
دو قطبی ایجاد شده برای حل پرونده هسته ای -که بعداً به برجام 
شهرت یافت- بود و انتخابات 94 برای حل مسائل بعد از پرونده 
هسته ای یا   همان چیزی که به ظرافت از زبان روحانی به نام »برجام 

2« شنیده می شد.
جایگاه یابی اصلاح طلبان در جامعه

طبیعی بود جریانی در این انتخابات پیروز باشد که دغدغه 
»برجام« و حل مسائل پسابرجام را داشته باشد؛ که جز حامیان دولت 
-هرچند با عقبه سیاسی اندک- و اصلاح طلبان هیچ جریانی چنین 
پیامی نداشتند؛ به عبارت بهتر این اصلاح طلبان بودند که در انتخابات 
94 توانستند خود را در جامعه جایگاه یابی کنند و اصلاح طلبان 
به سمتی رفتند که آن ها را نه به نام افراد که دیگر با عنوان یک 
»جریان« می شناختند؛ اگر نه از لیست 30 نفره اصلاح طلبان تهران 
جز پنج یا شش نفر آن ها، نه کسی نامی شنیده بود و نه کسی دل به 

شهرت سیاسی آن ها بسته بود.
اما این اصلاح طلبان بودند که توانستند از فرد به جریان تبدیل 
شوند؛ هرچند باید این تحلیل را به وجود چند لیدرهای بزرگ آنها 
گره زد؛ رهبرانی که امضایشان نه لیست مجلس که هر لیست دیگر 

را تضمین می کند و این چنین بود که جریانی منسجم، در کنار 
لیدری محبوب که تک جمله »تکرار می کنم« او توان برابری با تمام 
سرداران اصولگرای تهران را یافت؛ موضوعی که تفاوت اصلاح طلبان 

با اصلاح طلبان مجلس هفتم و هشتم و نهم بود.
شاید در گریزی دیگر بتوان بخشی از پیروزی اصلاح طلبان را 
مرهون عملکرد احمدی نژاد خواند؛   عملکردی که بهبود وضعیت 

اصلاح طلبان انجامید و در   نهایت باعث احیای آنها شد.
اگر اصلاح طلبان در مجالس هفتم تا نهم مستقل و بدون ارائه 
رد  یا  واحد -حذف  برابر موضوعی  این بار  لیست شرکت کردند، 
صلاحیت - شیوه مقابله  دیگر برگزیدند و دریافتند راه مقابله نه تحریم 

که مقابله با همین توان است.
اشتباه نخست؛ جایگاه یابی اصولگرایان 

در قطب مخالف برجام
 به گزارش ایلنا، سوی دیگر ماجرا اصولگرایان بودند؛ جریانی که 
حتما از انتخابات سال 92 درس نگرفت. سال 92 جریان اصولگرا در 
قطب مخالف روحانی ایستاد و در انتخابات 94 چهره های عقلانی 
خود را کنار گذاشت؛ کما آنکه اگر چهره هایی چون ابوترابی و توکلی 
را کنار بگذاریم، بدنه لیست اصولگرایی بدنه ای تندرو بود و با همین 
تندروی لیستی بسته شد که حداقل 8 سهم آن از جبهه پایداری 
بود و چهره هایی چون علی مطهری – کاظم جلالی – غفوری فرد 

– نعمتی و بیادی کنار گذاشته شدند تا آنجا که حتی علی لاریجانی 
در قم در لیست اصلاح طلبان قرار گرفت و در   نهایت جریان اصولگرا 
تنها به »کرسنت« دل بست تا در آستانه انتخابات به عنوان برگ برنده 
آن را رو کند؛ غافل از آنکه »کرسنت« هم چیزی نبود جز محصول 

دولت و مجلس اصولگرا.
بدین ترتیب هرچقدر نقش چهره های تندرو در لیست اصولگرایان 
پررنگ تر می شد، دو قطبی »حداد – عارف« به دوقطبی »روحانی - 
جلیلی« بیشتر شبیه می شد. یقینا اگر دوقطبی ایجاد شده، دوقطبی 
»لاریجانی – عارف« بود، بعید بود اصولگرایان این چنین در تهران 

شکست بخورند.
اشتباه دوم؛ اشتباه محاسباتی میزان مشارکت

  اصولگرایان حتی در میزان مشارکت مردم در تهران نیز به 
خطا رفتند؛ اگر اشتباه نخست اصولگرایان دامن زدن به دوقطبی 
»حداد – عارف بود«، اشتباه دیگر آنها، اشتباه محاسباتیشان در 
تخمین مشارکت در تهران بود؛ چه اینکه آنها تصور می کردند که 
ردصلاحیت ها تاثیر خود را می گذارد و در میزان مشارکت پایین؛ 
آن ها برنده انتخابات هستند؛ غافل از آنکه جامعه از تحریم انتخابات 
درس گرفته بود و اکنون اصلاح طلبان صاحب لیدرهایی بودند که 

گارانتی هر انتخابات دیگری بودند.
تکرار یک اشتباه محاسباتی در دو مجلس شورا و خبرگان

سوی دیگر بازی؛ انتخابات خبرگان بود؛ اصولگرایان همین اشتباه 
تاکتیکی را در خبرگان پنجم مرتکب شدند؛ آن ها که گمان می کردند 
میزان مشارکت پایین است، با همه توان به تهران آمدند؛ اگر نه 
آیت الله مصباح می توانست هم چون احمد خاتمی و علم الهدی به 
شهری دیگر برود؛ کما آنکه پایگاه رای مصباح یزدی در شهری چون 
قم مناسب بود؛ اما چهره هایی همچون آیت الله یزدی و مصباح برای 
این موضوع تا همیشه باید از آیت الله هاشمی رفسنجانی گلایه کنند، 
چه اینکه بازیِ خبرگان تهران تنها در زمین هاشمی بود و این آیت 
الله بود که زمین بازی را تعریف می کرد؛ چهره هایی همچون محمد 
یزدی و مصباح یزدی در زمینی بازی کرده اند که شاید بهترین تعریف 

آن، بازی در زمین مین گذاری شده هاشمی رفسنجانی بود.
ادبیات هاشمی این اطمینان را به رقبا می داد که رد صلاحیت ها، 
مشارکت خبرگان را پایین می آورد و در مشارکت پایین چهره هایی 
چون مصباح یزدی و محمد یزدی به خبرگان راه خواهند یافت تا در 
  نهایت جریان مقابل هاشمی با تمام توان خود در تهران بمانند و تلفات 
آن ها در این میدان، حذف چهره هایی بود که در سال های گذشته 

تاثیر بسیار در فضای سیاسی کشور داشتند.
حقیقت آن است که طرف مقابل، توان اصلاح طلبان و تحولات 
اصلاح طلبان را ندید یا نادیده گرفت و تاثیرگذاری سه گانه »خاتمی 
هاشمی روحانی« را باور نکرد؛ سه گانه ای که از این به بعد توان 

تاثیرش به مراتب بیشتر خواهد شد.
* فرهاد فرزاد

سه گانه ای که تاثیرگذار بود

تغییر تاکتیک اصلاح طلبان، اشتباه محاسباتی اصولگرایان
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از دنیا، اندكى كه كفایتت كند
برگیر و بسیارِ آن را كه به طغیانت بكشاندَ 

فرو بگذار.

پنجشنبه - سیزدهم اسفندماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3955

 مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
قم گفت: 400 هزار هکتار از یک میلیون و 123 
هزار هکتار مساحت منابع طبیعی استان قم در 

آستانه بیابانی شدن قرار گرفته است.
سید محمدتقی سجادی پیش از ظهر دیروز 
در جمع خبرنگاران، به چالش های پیش رو 
منابع طبیعی اشاره و اظهار کرد: این چالش ها 
ملی و استانی نیست بلکه وجهه بین المللی دارد 
و در این راستا تهدیدات جدی وجود دارد که 
باید راستا تصمیم های فراملی و ملی از سوی 

مسئولان امر اتخاذ شود.
وی با تاکید بر اینکه باید پذیرفت که توسعه 
و گسترش جوامع تخریب منابع طبیعی را به 
دنبال دارد، بیان کرد: باید برای توسعه جوامع 
در مرحله نخست به مسائل زیست محیطی 

توجه شود، زیرا در زمانی زندگی می کنیم که این امر پذیرفته 
نیست،  برای اجرای یک پروژه  به دنبال تخریب منابع طبیعی 

باشیم.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم ادامه 
داد: نباید برای اجرای یک پروژه ظرفیت های حوزه زیست 
محیطی را با مخاطره جدی مواجه کرد و در این راستا باید 
برای پروژه هایی که با اهداف کوتاه مدت برنامه ریزی شده 
است شرایطی را فراهم کرد که عوارض آن گریبانگیر منابع 

طبیعی نشود.
وی با ابراز نگرانی از وضعیت استان قم گفت: 400 هزار 
هکتار از یک میلیون و 123 هزار هکتار مساحت منابع 

طبیعی استان قم در آستانه بیابان شدن قرار گرفته و 176 
هزار هکتار از مساحت منابع طبیعی قم به بیابان تبدیل شده 
است و 175 هزار هکتار از این وسعت نیز به عنوان بیابان 

ناپایدار در استان قم تولیدریزگرد می کند.
از  را  از منابع طبیعی و احیای آن  سجادی حفاظت 
رسالت های اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم 
برشمرد و تصریح کرد: سود اقتصادی که بشر در دهه های 
اخیر به دنبال آن است سبب شده که حداقل کارهای انجام 

شده در حوزه منابع طبیعی در معرض تخریب قرار گیرد.
وی به بررسی 180 پرونده دادخواست برای تخریب 
منابع ملی اشاره و بیان کرد: منابع طبیعی با مدیریت صحیح 
می تواند مورد بهره برداری قرار گیرد و به همین دلیل اداره کل 

منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم فقط به 
دنبال حفاظت نیست و می تواند از نظر اقتصادی 
نقش  برساند  منابع  به  آسیبی  اینکه  بدون 
موثری داشته باشد.  مدیرکل منابع طبیعی و 
آبخیزداری استان قم با تاکید بر اینکه نزدیک 
به 65 درصد شکایت های تخریب منابع طبیعی 
به نفع دولت رای صادر شده است عنوان کرد: 
در حوزه تصرف منابع طبیعی امسال در 244 
پرونده برای منابع طبیعی و 126 پرونده مخالف 
منابع طبیعی رای صادر شده است. وی با تاکید 
بر اینکه تعیین تکلیف حدود مالکیت مردم و 
دولت باید مشخص شود عنوان کرد:  از اواخر 
سال گذشته قانون کاداستر اراضی ملی مطرح 
شده که با پیگیری های اداره کل منابع طبیعی 
و آبخیز داری استان قم، فایل رقمی پلاک های 

ثبتی مرتبط با اراضی ملی بررسی و اصلاح شده است.
سجادی با بیان اینکه تاکنون برای 123 هزار هکتار سند 
تک برگ گرفته اخذ است گفت: امیدواریم این آمار به 230 
هزار هکتار برسد تا با استفاده از آن بتوانیم حدود مالکیت 
مردم را مشخص کنیم و این روند تا به نتیجه رسیدن کلی 

در استان قم ادامه دارد.
مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم در بخش 
پایانی سخنان خود بر ضرورت بهبود وضعیت سبزینگی 
مراتع استان قم تاکید و خاطرنشان کرد: در استان قم 14 
بیابانی وجود دارد که به صورت  هزار هکتار جنگل های 

طبیعی و مصنوعی کاشته شده است.

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم مطرح کرد:

خطر بیابانی شدن ۴00 هزار هکتار از اراضی ملی قم

سفر آیت الله هاشمی به مشهد و همراهی سید حسن خمینی
گفته می شود: رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام به همراه حجت الاسلام سید حسن 
خمینی برای عیادت از آیت الله واعظ طبسی نماینده ولی فقیه در خراسان و تولیت آستان قدس 
رضوی به مشهد الرضا )ع( وارد شدند. آیت الله اکبر هاشمی رفسنجانی عصر چهارشنبه در ابتدای 
ورود به مشهد در فرودگاه هاشمی نژاد مورد استقبال استاندار، فعالان سیاسی، مسئولان استانی و 
قائم مقام آستان قدس رضوی قرار گرفت. وی در بدو ورود در جمع خبرنگاران با بیان اینکه هر کس 
به مشهد سفر می کند هدف اصلی اش زیارت امام رضاست، افزود: با همین نیت به مشهد سفر کردم 
اما این سفر با همیشه متفاوت است. وی عنوان کرد: دیدار آیت الله واعظ طبسی در هر سفر، جزئی 
از برنامه های زیارتم بود و با ایشان گفت و گوی زیادی داشتیم اما این بار برای عیادت از ایشان 
آمده ام.آیت الله هاشمی رفسنجانی اظهار کرد: دعا می کنم خداوند به این شخصیت بزرگ که از 
اول مبارزه تا کنون در مشهد و خراسان به عنوان قطب و نقطه اتکا بوده است شفای عاجل به عنوان 

هدیه ای عنایت فرماید. 

نباید از ملامت مردم ناراحت شد 
گفته می شود: آیت الله مصباح یزدی گفت: هر کس می خواهد ولی واقعی اهل بیت )ع( و مبلغ 
راستین اسلام باشد، نباید از ملامت مردم ناراحت شود. استاد اخلاق حوزه علمیه قم با اشاره به روایتی 
تصریح کرد: هر کس می خواهد ولی واقعی اهل بیت )ع( و مبلغ راستین اسلام باشد، نباید از ملامت 
مردم ناراحت شود ولو آنکه همه مردم شعار مرگ بر او را سر دهند و از طرف دیگر نیز نباید تشویق 
همه مردم او را خوشحال کند ولو آنکه همه شعار زنده باد برای او سر دهند؛ بلکه تنها و تنها باید ببیند 
نظر خدا و قرآن در این باره چیست. هر کجا خدا اعلام حرکت کرد، حرکت و هر کجا اعلام توقف کرد، 
بایستد و از احدی نترسد. به گزارش ایلنا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی آیت الله مصباح یزدی، رئیس 
مؤسسه آموزشی و پژوهشی امام خمینی )ره( با اشاره به اینکه مبلغ واقعی باید پیام خدا و رسالات 
الهی را به مردم برساند و نه پیام هوی و هوس، حزب و نظایر آن را مورد اشاره قرار داد و اظهار کرد: 
هر کسی باید به خودش نظر کند که آیا کاری که انجام می دهد به خاطر خدای متعال است یا نفع 

و ضرر خودش را در نظر گرفته است.

لاریجانی رئیس مجلس بعد خواهد بود
گفته می شود:  یک نماینده مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه قطعاً لاریجانی رئیس مجلس 
بعد خواهد بود، عارف و تاجگردون را گزینه های نایب رئیسی مجلس دهم عنوان کرد. سید رمضان 
شجاعی کیاسری اظهار کرد: ترکیب مجلس آینده ترکیب نزدیکی است و اگر جریانات سیاسی حاضر 
در مجلس بعد بنا را بر همکاری نگذارند، قطعاً  دچار اختلافات عمیق می شوند که برای مجلس انرژی بر 
و هزینه بر است و مجلس را به حاشیه می کشاند. وی افزود: درست است که در مجلس آینده تندروها 
نیستند اما تراز اصولگرایان و اصلاح طلبان به یک اندازه است و به نظرم این مستقلین هستند که 
حرف اول را می زنند. البته فضای مجلس آینده به شکلی خواهد بود که مستقلین بیشتر به سمت 
اصلاح طلبان گرایش پیدا می کنند و لذا غلبه با اصلاح طلبان خواهد بود. شجاعی کیاسری در پایان با 
تأکید بر اینکه قطعاً لاریجانی رئیس مجلس آینده خواهد بود، محمدرضا عارف و غلامرضا تاجگردون 

را گزینه های نایب رئیسی مجلس دهم عنوان کرد.

غرضی: دیگر در انتخابات شرکت نمی کنم
گفته می شود:  وزیر پست، تلگراف و تلفن در دولت هاشمی در مورد احتمال حضور مجدد در 
انتخابات ریاست جمهوری و یا شورای شهر سال 96 گفت: من در دو انتخابات گذشته خود را در 
معرض رای مردم قرار دادم و فکر نکنم با توجه به نظر مردم دوباره در انتخابات شرکت کنم. محمد 
غرضی با اشاره به نتایج انتخابات مجلس دهم در تهران گفت: این انتخابات سونامی دولت لیست 
بود. سونامی بزرگ، سونامی کوچک را حذف کرد. به خاطر رقابت این دو فهرست استعدادهایی که 
در این انتخابات بودند امکان ظهور و بروز پیدا نکنند. وی خاطر نشان کرد: من سال ها شعار داده ام 
که در ایران چپ ها نمی توانند دولت نگه دارند و راست ها نمی توانند مردم را نگه دارند. من در این 
انتخابات حرف های مردم را می زدم نه این دو جناح را. من نه دوست داشتم در این لیست ها باشم و 
نه آنها از من خواستند در لیست آنها باشم. غرضی افزود: بسیاری از مردم به بنده گفتند که تبلیغاتم 
در انتخابات مجلس همه جاگیر نبوده است. تبلیغات در تهران هزینه دارد و یک بازنشسته مثل من 

نمی تواند تبلیغات گسترده انجام دهد. در تهران باید میلیاردی خرج کرد.

زمان واریز یارانه نقدی اسفندماه
گفته می شود:  سازمان هدفمند سازی یارانه ها اعلام کرد: شصت و یکمین مرحله از پرداخت 
یارانه نقدی ساعت 24 پنجشنبه 20 اسفندماه امسال واریز می شود. به گزارش ایرنا، همچنین 
براساس اعلام سازمان هدفمندی یارانه ها، مبلغ یارانه این مرحله نیز همانند ماه های گذشته برای 
هر مشمول 455 هزار ریال است که به حساب سرپرستان خانوار واریز و قابل برداشت می شود. به 
گفته رئیس سازمان هدفمندی یارانه ها، از ابتدای اجرای قانون هدفمندکردن یارانه ها در اواخر سال 
1389 تا پایان بهمن ماه امسال، نزدیک به 2 تریلیون و 200 هزار میلیارد ریال به حدود پنج میلیارد 
نفر یارانه بگیر پرداخت شده و این رقم نزدیک به بودجه عمرانی پنج سال کشور است. اکبر ایزدی 
اظهارداشت: یک تریلیون و 600 هزار میلیارد ریال یارانه پرداختی از محل اصلاح قیمت ها بوده و 
530 هزار میلیارد ریال نیز از محل بودجه عمومی مصوب توسط مجلس شورای اسلامی و 57 هزار 
میلیارد ریال توسط دولت قبل از بانک مرکزی استقراض شد؛ ضمن اینکه بهمن ماه امسال به تعداد 

75 میلیون و 236 هزار و 829 نفر یارانه پرداخت شده است.

ایران 10 میلیون بی سواد مطلق دارد 
گفته می شود:  رییس انجمن علمی پزشکی اجتماعی با بیان اینکه 10 میلیون بی سواد مطلق 
در کشور داریم، گفت: آمار مرکز پژوهش های مجلس نشان می دهد که 3.5 میلیون نفر ترک تحصیلی 
در کشور داریم که البته آموزش و پرورش هیچ مسوولیتی را در قبال آن نمی پذیرد. دکتر بهزاد دماری 
ادامه داد: همچنین در سال 82 حدود 84 هزار زوج طلاق گرفته در کشور داشتیم که این آمار در 
سال 94 به 168 هزار زوج رسیده است. 300 هزار زندانی در کشور داریم و برای 15 میلیون نفر 
پرونده جاری در دادگستری وجود دارد. دماری افزود: همچنین مطالعات نشان می دهند که حدود 
40 درصد بانوان کشور در یک سال گذشته دچار خشونت خانگی شده اند. نمره سرمایه اجتماعی ما 
در کشور 2.2 و از میانگین کمتر است و با بستر سرمایه اجتماعی که نمره 2.2 دارد بعید می دانیم 
سیاست های پیشگیرانه بخواهد به خوبی پیش برود. وی با بیان اینکه از 4 میلیون مصرف کننده 
موادمخدر تنها 30 درصد تحت درمان هستند، گفت: مراکزدرمانی و ترک اعتیاد ما قادر به فراخوان 

برای جذب معتادان جهت درمان نیستند.

احسان علیخانی باز هم ستاره دار شد 
گفته می شود:  برنامه »سه ستاره« به تهیه کنندگی و اجرای احسان علیخانی از روز شنبه 
پانزدهم اسفند روی آنتن شبکه سه می رود. علیخانی که پیش از این »سه ستاره« را اسفندماه سال 
92 با محوریت انتخاب برترین های شبکه سوم سیما به مناسبت بیست سالگی این شبکه تهیه و 
روی آنتن برده بود این بار با ارزیابی کل آثار تلویزیون در سال 94 می خواهد »سه ستاره« را هشت 
شب به صورت زنده روانه پخش کند و علاوه بر تهیه کنندگی، اجرای آن را برعهده داشته باشد. به 
گزارش مهر، قرار است در هشت بخش اصلی که شامل »مجری«، »برنامه های ورزش و سرگرمی«، 
»برنامه های تخصصی«، »تیتراژ آثار تولیدی«، »گزارشگران برنامه ای«، »مجموعه های داستانی و 
نمایشی«، »بازیگران مرد«، »بازیگران زن« و دو بخش جنبی متشکل از »ورزشکاران برتر زن و مرد« 
بهترین ها با اعلام کاندیدهای رسمی این ده حوزه انتخاب شوند. بنا بر اعلام روابط عمومی شبکه 
سه، »سه ستاره« از شنبه هر شب با حضور کاندیدهای هر بخش و گفتگو با آنها حوالی ساعت 20 

تا 22 روی آنتن می رود.

نامه اعتراضی کفاشیان به سرافراز 
گفته می شود:  رئیس فدراسیون فوتبال در نامه ای اعتراضی از اینکه »صدا و سیمای جمهوری 
اسلامی ایران به قول و قرارهای خود وفادار نیست« به رئیس رسانه ملی »شکایت کرد«. علی 
کفاشیان در نامه خود به محمد سرافراز رئیس سازمان صدا و سیمای جمهوری اسلامی ایران از او 
خواست در مدت یک هفته پاسخ این شکایت را بدهد. شکوائیه رئیس فدراسیون فوتبال به موضوع 
پرداخت نشدن حق پخش تلویزیونی مسابقات فوتبال و اجرایی نشدن طرح موسوم به »ای.پی.تی.

وی« در ورزش مربوط است. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی فدراسیون فوتبال، در نامه »کفاشیان« 
به »سرافراز« از اینکه موضوع حق پخش تلویزیونی ورزش ایران در دو سال گذشته پرداخت نشده و 

طرح »ای.پی.تی.وی« به مدت هشت ماه زمین مانده است، گلایه شده است.

بازداشت یک تبعه آمریکایی به اتهام صادرات به ایران 
گفته می شود:  خبرگزاری فرانسه وزارت دادگستری آمریکا اعلام کرد:  اردال کیویومکو 44 ساله 
به اتهام صادرات پودر کوبالت نیکل به ایران که گفته می شود در فعالیت های هسته ای و فضایی کاربرد 
دارد بازداشت شده است. به گزارش ایسنا، وی که یکی از مقامات اجرایی ارشد در شرکت بین المللی 
گلوبال متالوژی است متهم شده که این پودر خطرناک را با هدف پنهان کردن مقصد نهایی اش به 
ترکیه صادر کرده که از آنجا قرار بوده است به ایران برود. این تبعه آمریکایی در صورت اثبات اتهاماتش 
ممکن است به حبس تا 20 سال و جریمه نقدی بالغ بر یک میلیون دلار محکوم شود. به گزارش 
خبرگزاری فرانسه، طبق قوانین آمریکا صادرات چنین پودری به ایران بدون مجوز دفتر کنترل اموال 

خارجی وزارت خزانه داری ممنوع است.

مجرمان تهرانی حبس خانگی می شوند 
گفته می شود:  دادستان تهران از اجرایی شدن طرح حبس گروهی از مجرمان تهرانی با 
استفاده از دستبندهای الکترونیکی در خانه خبر داد. عباس جعفری دولت آبادی در مورد اجرای 
طرح دست بندها و پابندهای الکترونیکی گفت: در قانون مجازات اسلامی که مصوب سال 92 است 
استفاده از سامانه های الکترونیک به عنوان یکی از شیوه های حبس پیش بینی شده است و در قانون 
آیین دادرسی کیفری در ماده 553 و 558 به این مسئله پرداخته شده است. این قانون در رابطه با 
محکومینی است که مجازات های آن ها درجه 5 تا 8 باشد؛ یعنی 5 سال حبس و حداکثر 18 میلیون 
جزای نقدی و محکوم سابقه موثر کیفری نداشته باشد و همچنین جرائم مهمی از جمله جرائم امنیتی 

و اقتصادی نباید مرتکب شده باشد.

چند درصد مردم به صداوسیما اعتماد کردند؟ 
گفته می شود:  رییس مرکز پژوهش و سنجش افکار صداوسیما اعلام کرد: علیرغم حضور 
شبکه های اجتماعی در سال 94، میزان استفاده مردم برای کسب اطلاعات از صداوسیما بیشتر بوده 
است . جعفر عبدالملکی با اشاره به روند افزایشی استفاده ی مردم برای کسب اطلاعات از صداوسیما 
نسبت به انتخابات گذشته، ادامه داد: این آمار در سال 90 دو روز قبل از انتخابات، 58 درصد در سطح 
ملی بوده است؛ در حالی که در سال 94 دو روز قبل از انتخابات این آمار به 67 درصد رسیده است. 

1۳ قاضی به طور قطعی وارد مجلس شدند
به  تبریک  با  تهران  استان  دادگستری  رییس کل  اسماعیلی  گفته می شود:  غلامحسین 
برگزیدگان انتخابات که توانستند رای و اعتماد مردم را جلب کنند، تصریح کرد: در وهله اول باید از 
مقام عظمای ولایت و رهبر فرزانه انقلاب اسلامی که الهام بخش این حرکت عظیم بودند تشکر کنیم 
و تبریک ویژه ای هم به همکاران قضایی که جزء منتخبین مردم بودند و راهی خانه ملت و مجلس 
شورای اسلامی شدند عرض کرده که حسب اطلاعات واصله تعداد 13 نفر از قضات بطور قطعی 

انتخاب و تعدادی نیز به دور دوم راه یافتند.

نامحــرمانه

آیت الله محمد مومن از اعضای مجلس خبرگان رهبری 
گفت: شهرداری باید سعی کند باری از دوش مردم برداشته 

و خادم مردم باشد.
آیت الله محمد مومن در دیدار شهردار و مدیران شهری 
قم، با اشاره به جایگاه ویژه قم به عنوان خاستگاه انقلاب 
اسلامی، اظهار کرد: نگاه ویژه رهبر معظم انقلاب به این 
شهر است و مسئولان باید سعی کنند مشکلات آن را 

برطرف کنند.
وی با تاکید بر ضرورت توجه به مشکلات و شرایط 
خاص شهر مقدس قم تصریح کرد: مردم حامی و کمك 
مسئولانی هستند که خادم ملت اند و سعی مدیران استان 

بر رفع مشکلات مردم باشد.
عضو مجلس خبرگان رهبری خاطرنشان کرد: اگر در 
شهر فعالیتی صورت می گیرد و تحولی ایجاد می شود 

مردم شاهد و ناظر هستند و با شما همکاری می کنند.
وی با بیان اینکه مسئولان باید سعی کنند باری از 
دوش مردم بردارند، افزود: تمام مسئولان باید خادم مردم 

باشند و هدفشان رفع مشکلات شهر باشد.
شهرداری نیازمند در آمد پایدار است

شهردار قم نیز در این دیدار با تاکید بر اینکه شهر یك 
موجود زنده است، افزود: شهرداری برای رفع مشکلات خود 

نیازمند درآمد پایدار است.

دکتر سقائیان نژاد با اشاره به انتخابات مجلس شورای 
اسلامی و مجلس خبرگان رهبری در هفتم اسفند ماه 
اظهار کرد: انتخابات یکی از جلوه های حضور و مشارکت 
مردم در نظام اسلامی و اتفاقات مهم کشور است. وی با 
اشاره به فعال بودن 12 پروژه شهری در قم خاطرنشان 
کرد: برای اتمام این پروژه ها بیش از 3 هزار میلیارد تومان 
اعتبار نیاز است. شهردار قم به تدوین و اصلاح سیستم های 
آماری شهرداری خاطرنشان کرد: با توجه به حجم بالای 
بدهی های شهرداری به بانك ها، تاکنون با پنج بانك طلبکار 
از شهرداری برای رفع بدهی ها جلسه  برگزار شده که 
توانستیم بخشی از این بدهی ها را تهاتر نمائیم. وی گفت: 
بدهی شهرداری به بانك ها هزار و 700 میلیارد تومان است 
که به این میزان بدهی سالیانه 450 میلیارد تومان سود 
تعلق می گیرد. سقائیان نژاد با بیان اینکه طلب شهرداری از 
دولت 450 میلیارد تومان است، افزود: 435 میلیارد تومان 
از این طلب در بودجه سنواتی قرار گرفته که امیدواریم 

تخصیص پیدا کند. 
وی به وضعیت درآمدها و هزینه های شهرداری اشاره 
کرد و گفت: با احتساب هزینه سالیانه و اتمام پروژه ها 
شهرداری در حال حاضر بیش از 5 هزار و 900 میلیارد 
از 3 هزار  تومان بدهی دارد  که داشته های آن کمتر 
میلیارد تومان است. شهردار قم با تاکید بر اینکه رفع سود 
بانکی از بدهی های شهرداری تاثیر بسزایی در ایجاد رشد 
و پیشرفت در شهر دارد، خاطرنشان کرد: حمایت علما 
و مراجع می تواند برای قطع سود بانکی بدهی ها زمینه 
بسیار مناسبی برای رفع کمبودهای شهر ظرف سه سال 
آینده فراهم می کند. وی با بیان اینکه شهر یك موجود 
زنده است و نیازمند درآمد پایدار، افزود: با تغییر ساختار و 
اصلاح عملکردها در حال ایجاد روندی در بهبود وضعیت 

شهر هستیم.

آیت الله محمد مومن:

تمام مسئولان باید خادم مردم باشند
اخبــار

رئیس مرکز بهداشت استان قم:

۵۴ هزار نفر از جمعیت روستایی قم 
تحت پوشش بیمه هستند

رئیس مرکز بهداشت استان قم گفت: 54 هزار نفر از جمعیت روستایی قم 
تحت پوشش بیمه خدمات درمانی روستایی هستند.

مرتضی آقا حسنی عصر سه شنبه در جلسه رسمی شورای اسلامی استان 
قم در اتاق جلسات فرمانداری، اظهار داشت: طبق آخرین سرشماری صورت 
گرفته از سوی مرکز بهداشت قم این استان دارای حدود یک میلیون و 300 
هزار نفر جمعیت است که بیش از 90 هزار نفر آنها را روستائیان تشکیل 
می دهند. وی با بیان اینکه از زمان اجرای طرح پزشک خانواده دولت از 
واگذاری بودجه خدمات درمانی به مرکز بهداشت به صورت مستقیم خودداری 
می کند، افزود: دولت این اعتبار را در اختیار بیمه سلامت ایرانیان به عنوان 
مجموعه ناظر بر عملکرد مرکز بهداشت قرار می دهد و این مرکز باید هزینه 
خدمات درمانی که ارائه می دهد را از بیمه مذکور دریافت کند. وی با بیان 
اینکه در حال حاضر 54 هزار نفر از جمعیت روستایی استان دارای دفترچه 
بیمه روستاهی هستند، تصریح کرد: از میان جمعیت روستایی کسانی که 
دارای دفترچه های بیمه شهری هستند، به هیچ وجه جز جمعیت روستایی 
محسوب نمی شوند و امکان استفاده از خدمات درمانی مراکز بهداشت مستقر 
در روستاها برای آنها میسر نیست. آقا حسنی با بیان اینکه خدمات پزشکی 
روستایی علاوه بر روستاها در شهرهای دارای جمعیت و سکنه کمتر از 20 
هزار نفر نیز ارائه می شود، افزود: در هر روستا بر اساس تعداد جمعیت یک 
تا 4 بهورز اقدام به ارائه خدمات درمانی و کنترل وضعیت سلامت روستاییان 
می کند. وی همچنین با بیان اینکه در روستاها و شهرهای کوچک استان به 
ازای هر 4 هزار نفر یک پزشک به ارائه خدمات مشغول است، افزود: مجموع 
پزشکان و بهورزان فعال در روستاها که به عنوان تیم سلامت شناخته می 
شوند، با حضور در مراکز بهداشتی درمانی روستاهای قم خدمات مختلف 
آزمایشگاه، اورژانس، رادیولوژی، دندان پزشکی و همچنین خدمات مرتبط با 
پیشگیری از بیماری های واگیر دار از جمله سل و جزام را به ساکنان ارائه می 
دهند. آقاحسنی با اشاره به اینکه در مناطق روستایی قم به ازای هر 7 هزار 
نفر یک ماما نیز جهت ارائه خدمات مرتبط با امور بارداری و زایمان مستقر 
شده است، تصریح کرد: طبق هماهنگی های به عمل آمده با وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی در مراکز بهداشتی درمانی روستایی قم همانند شهر 
امکان ارائه خدمات مشاوره روانشناسی و همچنین مشاوره تغذیه نیز فراهم 
شده و این امر به صورت هفتگی با حضور کارشناسان و مشاوران مربوطه 

انجام می گیرد.

مدیرکل بهزیستی استان قم خبر داد:

ارائه خدمات مشاوره ای 
به بیش از 38 هزار نفر

 مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: تا پایان دی ماه امسال بیش از 38 هزار 
و 700 نفر از خدمات مشاوره و روان شناختی مراکز تحت نظارت بهزیستی 

استان قم بهره مند شدند.
 رضا سلیقه، با اشاره به ارائه خدمات مشاوره ای به مددجویان بهزیستی در 
قم اظهارداشت: دفتر مشاوره و خدمات روان شناختی در معاونت پیشگیری 
سازمان بهزیستی در راستای ارتقاء سطح آگاهی عموم جامعه، پیشگیری از 
بروز مشکلات رفتاری، ارتباطی و درمان اختلالات روانی به متقاضیان این 
بخش فعالیت می کند. مدیرکل بهزیستی استان قم افزود: این دفتر با انجام 
خدمات مشاوره تلفنی به تماس گیرندگان خط 1480 و خدمات مشاوره 
حضوری به مراجعه کنندگان مرکز مشاوره در بخش دولتی و غیر دولتی به 
متقاضیان خدمات ارائه می دهد. سلیقه خاطرنشان کرد: تا پایان دی ماه امسال 
بیش از 38 هزار و 700 نفر از خدمات مشاوره و روان شناختی استفاده کرده اند 
که این تعداد شامل 22 هزار و 900 نفر تماس گیرندگان با صدای مشاور و 
15 هزار و 870 نفر مراجعه حضوری به مراکز غیردولتی خدمات مشاوره ای 
دریافت کرده اند. وی بیان کرد: مرکز مشاوره حضوری مراکزی هستند که در 
زمینۀ مشاوره خانواده - کودک، مباحث تحصیلی و درمان اختلالات روانی با 
حضور روان شناسان و مشاوران خانواده فعال بوده و مشکلات مراجعین طی 

یک یا چندین جلسه مورد بررسی قرار می گیرد.
سلیقه بیان کرد: دفتر مشاوره و خدمات روان شناختی در معاونت توسعه 
پیشگیری بهزیستی مسئول نظارت بر فعالیت علمی و آموزشی مراکز مشاوره 
خانواده در بخش خصوصی است. وی خاطرنشان کرد: صدور مجوز مراکز 
مشاوره در 3 سطح اعم از مراکز سلامت روان محلی، مراکز مشاوره عمومی و 
مراکز تخصصی انجام می شود که هرسال مطابق با نیاز سنجی پس از اعلام 
فراخوان و انجام مصاحبه از متقاضیان این امر در صورت تایید، جهت تشکیل 

پرونده و ادامه روند صدور پروانه فعالیت، اقدامات لازم صورت می گیرد.
وی تصریح کرد: تا پایان دی ماه امسال مبلغ 300 میلیون ریال بابت 
مشاوره به 1500 نفر از افرادی که نیازمند مشاوره بودند اما قادر به پرداخت 
هزینه های آن نبودند، به مراکز مشاوره تحت نظارت سازمان بهزیستی تحت 
عنوان یارانه پرداخت شده است. مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: مددجویان 
سازمان بهزیستی که نیازمند خدمات مشاوره ای و روان شناسی هستند با 

پوشش یارانه ای به صورت رایگان به بخش خصوصی ارجاع داده می شوند.

در ده ماهه نخست امسال صورت گرفت:

 مراجعه 1/6 میلیون بار بیمه شدگان 
به مراکز درمانی تامین اجتماعی قم

مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم گفت: بیش از یک میلیون و 600 
هزار بار، بیمه شدگان تحت پوشش تامین اجتماعی برای دریافت خدمات 

درمانی به مراکز درمانی تابعه مدیریت درمان استان قم مراجعه نمودند.
 دکتر داود علیمحمدی اظهارداشت: در ده ماهه نخست امسال شاهد 
مراجعه بیش از یک میلیون و 600 هزار بار مراجعه به چهار مرکز درمانی 
استان قم شامل: بیمارستان امام رضا )ع(، دی کلینیک دکتر غرضی، پلی 

کلینیک بوعلی وپلی کلینیک 22 بهمن، بوده ایم.
مدیر درمان تامین اجتماعی استان قم افزود: ارائه خدمت پاراکلینیک به 
900 هزار بار مراجعه و ویزیت بیش از 700 هزار بار مراجعه توسط پزشکان 
عمومی، متخصص ودندانپزشک از جمله خدمات درمانی در بخش سرپایی به 
بیمه شدگان بوده است ونزدیک به 9500 بیمار نیز در همین مدت از خدمات 

بستری بیمارستان امام رضا )ع( بهره مند شده اند.
از 90 درصد دریافت  مدیر درمان استان قم خاطر نشان کرد: بیش 
کنندگان خدمت در مراکز درمانی تامین اجتماعی به شکل تلفنی نوبت 
دریافت می نمایند وبا توجه به تعیین زمان تقریبی حضور در مراکز، شاهد 
کاهش مدت زمان حضور بیماران در مراکز درمانی هستیم که اگر این موضوع 
توسط بیمه شدگان بیشتر رعایت شود، اتلاف وقت کمتری نسبت به شرایط 

موجود خواهند داشت.
وی گفت: در حال حاضر به طور میانگین مدت زمان انتظار از زمان پذیرش 
تا دریافت دارو در بخش سرپایی دو ساعت  به طول می انجامد که در گذشته، 

زمان بسیار زیادی معطلی برای مراجعین وبیماران، اتفاق می افتاد.

تشریح برنامه های هفته منابع طبیعی
سرپرست روابط عمومی منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم از دیدار 
خداکرم جلالی رئیس سازمان جنگل ها،  مراتع و آبخیزداری کشور با مراجع 
تقلید، کلنگ زنی حوزه آبخیز شهر قم، برگزاری جشنواره شعر و نثر، رژه 
خودروهای حفاظتی و نهالکاری در ارگان های مختلف به عنوان مهم ترین 

برنامه های این اداره کل به مناسبت هفته منابع طبیعی خبر داد.
محمود روح الله پور ظهردیروز طی نشست صمیمی با اصحاب رسانه که 
در سالن جلسات این اداره کل برگزار شد، با بیان اینکه 15 تا 22 اسفندماه به 
عنوان هفته منابع طبیعی نام گرفته است، مطرح کرد: پنج شنبه هفته جاری 
خداکرم جلالی رئیس سازمان جنگل ها،  مراتع و آبخیزداری کشور به همراه 
استاندار و جمعی از مدیران و مسئولان با آیت الله عبدالله جوادی آملی،  آیت الله 
حسین نوری همدانی و آیت الله سید محمود هاشمی شاهرودی دیدار می کنند. 
وی افزود: عصر پنج شنبه نیز با حضور رئیس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخیز 
داری کشور،  استاندار و جمعی از مسئولان استانی کلنگ  زنی حوزه آبخیز 

شهر قم انجام می شود.
مسئول روابط عمومی منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با اشاره به 
اینکه سخنران پیش از خطبه های نماز جمعه این هفته بر عهده آیت الله عالمی 
نماینده ولی فقیه در وزارت جهاد کشاورزی است، عنوان کرد: مراسم روز 
درختکاری در روز شنبه با حضور  جمعی از مدیران و مسئولان استان قم، 
سواد آموزان، تشکل های غیردولتی، دانشجویان و دانش آموزان در دانشگاه 
قم برگزار و با استفاده مشارکت صدا و سیما مرکز قم از برنامه تلویزیونی »راه 

سبز« پخش می شود.

 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم از صادرات 7 هزار تن غلات، آرد و 
نشاسته از این استان قم در 10 ماه نخست سال جاری خبر داد.

احمد ذاکری با اشاره به وضعیت صادرات کالا از استان قم در 10 ماه نخست سال جاری 
اظهار کرد: در این مدت 6 هزار و 991 تن غلات، آرد و نشاسته به ارزش پولی 20 میلیون و 

229 هزار دلار از استان قم صادر شده است.
وی با اشاره به اینکه این میزان در مدت مشابه سال گذشته 10 هزار و 276 تن معادل 29 
میلیون و 731 هزار دلار بوده است، اضافه کرد: این رقم نشان دهنده کاهش 32 درصدی در 

ارزش پولی و وزنی صادرات غلات از استان قم است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم سهم گفت: صادرات غلات از استان قم 
به لحاظ ارزش پولی 7.3 درصد و به لحاظ وزنی 4.5 درصد صادرات کل کشور را تشکیل 

می دهد.

وی خاطرنشان کرد: در 10 ماه نخست سال جاری 152 هزار و 575 تن معادل 275 
میلیون و 912 هزار دلار غلات، آرد و نشاسته از کل کشور صادر شده است که این میزان 

نسبت به مشابه سال گذشته 17 درصد کاهش را نشان می دهد.
ذاکری یادآور شد: میزان صادرات غلات، آرد و نشاسته از کل کشور در 10 ماه نخست سال 

گذشته 334 میلیون و 212 هزار دلار معادل 184 هزار و 61 تن بوده است.
وی با بیان اینکه در 10 ماه نخست سال جاری 132 میلیون و 129 هزار دلار کالا از استان 
قم صادر شده است، گفت: این میزان صادرات به لحاظ وزنی 126 هزار و 801 تن بوده است.

وی کل صادرات کالا از استان قم در 10 ماه نخست سال گذشته را 150 میلیون و 76 
هزار دلار معادل 69 هزار و 730 تن عنوان کرد و افزود: صادرات کالا از استان قم در 10 ماه 
نخست سال جاری به لحاظ ارزش پولی 11.9 درصد کاهش یافته است اما به لحاظ وزنی 

81.8 درصد افزایش داشته است.

استاندار قم، با تاکید بر اهمیت بهسازی بقاع متبرکه استان، 
خواستار توجه مسئولان مدیریت شهری به توسعه و بازسازی 

محیط پیرامونی امامزاده چهل اختران و بیت النور شد.
سید مهدی صادقی روز چهارشنبه در جلسه نوسازی و 
بهسازی بافت فرسوده اطراف حرم مطهر حضرت معصومه )س( 
در تالار امام جواد )ع(، طی سخنانی خواستار تلاش بیش از 

پیش مسئولان برای احیای بافت فرسوده قم شد.
استاندار قم با اشاره به جایگاه مذهبی شهر مقدس قم افزود: 
بافت فرسوده ی قم در شان این شهر نیست و برای آن باید به 

صورت زیرساختی چاره اندیشی شود.
نماینده عالی دولت در استان با بیان اینکه پروژه های کلنگ 
زنی شده باید در اولویت نخست مسئولان باشند خاطرنشان 
کرد: بازسازی محیط پیرامونی بیت النور و امامزادگان چهل 
اختران، ضمن توسعه ی جنبه های زیارتی، می تواند بافت 
فرسوده در این بخش ها را به کانون فرهنگی در قم تبدیل کند.

صادقی در بخش دیگری از سخنان خود با اشاره به برگزاری باشکوه انتخابات هفتم اسفند 
ماه، از حضور پرشور مردم قم در پای صندوق های رای قدردانی نمود.

استاندار قم با بیان اینکه انتخابات با آرامش و امنیت در قم برگزار شد خاطرنشان کرد: 
این امنیت مرهون زحمات و تلاشهای مسئولان برگزارکننده و هماهنگی بسیار خوب نیروی 

انتظامی بود

ضرورت مشارکت دستگاه های اجرایی در فعالیت های 
حمایتی کمیته امداد

استاندار قم همچنین در دیدار اعضای ستاد احسان و 
نیکوکاری استان قم همچنین مشارکت دستگاه های اجرایی 
در فعالیت های حمایتی کمیته امداد از محرومین را خواستار 
شد و گفت: در صورت تحقق این مهم شاهد کاهش فقر 
و محرومیت ها در جامعه خواهیم بود. سید مهدی صادقی 
در  اجرایی  طی سخنانی خواستار مشارکت دستگاه های 
خدمت رسانی به محرومین استان شد. استاندار قم برقراری 
عدالت اجتماعی را یکی از اهداف انقلاب اسلامی دانست 
فقر و  این مهم شاهد کاهش  افزود: در صورت تحقق  و 
به  اشاره  با  بود. صادقی  جامعه خواهیم  در  محرومیت ها 
فعالیت های حمایتی کمیته امداد امام خمینی )ره( در زمینه 
های مختلف اعم از مسائل درمانی، آموزشی، مسکن و اشتغال 
خانواده های مورد حمایت تصریح کرد: تکریم محرومین و نیازمندان نیز باید در کنار این 
فعالیت ها مورد توجه بیش از پیش قرار بگیرد. نماینده عالی دولت در استان قم با بیان اینکه 
در شرایط حاضر همه مردم و دستگاه های اجرایی باید در یاری محرومین با کمیته امداد و 
نهادهای حمایتی مشارکت داشته باشند، نزدیک شدن به ایام سال نو را مورد توجه قرار داد 
و تصریح کرد: مشارکت حداکثری همه افراد موجب سهیم شدن نیازمندان در شادی این 

ایام خواهد شد.

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم خبر داد:

صادرات 7 هزار تن غلات از استان قم

استاندار قم:

بافت فرسوده ی قم در شان این شهر نیست

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان قم از تحقق 50 درصدی بودجه 
سال 94 در قم خبر داد و گفت: بودجه قم 
برای سال آینده 100 میلیارد تومان برآورد 

شده است.
سید حسن رضوی درخصوص بودجه 
سال آینده قم اظهار داشت: بودجه سال 
جاری استان قم با احتساب اعتبارات ملی، 
ماده 18، تملک استانی و سفر مقام معظم 
رهبری، 600 میلیارد تومان بود که 50 
درصد آن محقق شد و اگر شرایط دولت 
مطلوب باشد احتمال دارد 10 درصد دیگر 

اعتبار نیز تا پایان سال محقق شود.
وی با اشاره به اینکه 26 درصد بودجه 
سال آینده قم مربوط به مباحث عمرانی 
است، گفت: این بودجه نسبت به سال 

گذشته 21 درصد رشد داشته است.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 

استان قم، عنوان کرد: در کل 80 میلیارد 
تومان بودجه جاری استان قم بوده و سال 
آینده بودجه قم 100 میلیارد تومان برآورد 

شده است.
مهم  سرفصل های  کرد:  تصریح  وی 
بودجه سال آینده اتمام پروژه های نیمه 
تمام ملی در سفر ریاست جمهوری به قم و 
37 پروژه دیگر همچون پروژه آبگیری سد 
کوچری، اتمام بیمارستان فرقانی و دانشگاه 

حضرت معصومه )س( است.

اختصاص 6۵ میلیارد تومان 
برای آب قم

ابراز کرد: برای تکمیل پروژه  رضوی 
آبرسانی به قم 15 میلیارد تومان بودجه 
درنظر گرفته شده و برای اتمام سد، تونل ها 
و کارهای باقی مانده در حوزه آب قم 50 
میلیارد تومان اعتبار تخصیص یافته است.

وی بیان داشت: در برنامه ششم توسعه 
توجه به معادن و زیرساخت ها، گردشگری 
و توریست درمانی، استقرار صنایع جدید 
در هزار و 500 هکتار از اراضی آماده تولید، 
افزایش سرانه  منطقه ویژه سلفچگان و 
تخت بیمارستان ها به میزان 2 برابر فعلی 

در استان قم دیده شده است.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
ایجاد  برای  کرد:  ابراز  قم  استان 
زیرساخت های زیارتی طی دو سال گذشته 
ردیف ملی و استانی در بودجه تخصیص 
یافته بود که به دلیل مشکلاتی محقق 
نشد و امیدواریم در سال آینده بودجه آن 

محقق شود.
بیش از ۴0 پروژه در قم قابل واگذاری 

به بخش خصوصی است
وی با اشاره به اینکه برای شکوفایی 
اقتصادی در استان قم ارتقای سرمایه و 

تکمیل تکنولوژی صنایع استان قم در نظر 
گرفته شده است، گفت: با توجه به شرایط 
مسئولان  شدن  هماهنگ  با  قم،  فعلی 
می توان  گذار  سرمایه  جذب  و  استانی 
در  جهشی  و  کرد  اندازی  راه  را  صنایع 

اقتصاد استان قم ایجاد شد.
رضوی اظهار کرد: یکی از سیاست های 
دولت استفاده از بخش خصوصی است و 
در تبصره ماده 27 امکانات خوبی عنوان 
پروژه های درحال  بسیاری  و  است  شده 
ساخت و بهره برداری شده قابل واگذاری 

به بخش خصوصی است.
رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان قم ادامه داد: در استان قم بیش از 
40 پروژه شناسایی شده که قابل واگذاری 
به بخش خصوصی است و اگر بخش دولتی 
بخش خصوصی را رقیب خود نداند تحول 

عجیبی در کشور و استان رخ می دهد.

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان قم اعلام کرد:

تحقق ۵0 درصدی بودجه امسال قم


